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Vse več ljudi se zaveda, da bomo lahko preživeli 
le od sožitja »okolja in hrane«. Pa veste kako?

Pa naj še kdo reče, 
da se ne razumemo!
Zajček in psička Vila se dobro razumeta. Več težav imajo v Londonu, tudi v sloven-
ski vladi je vse manj ministrov, energetiko spet napadajo trgovski apetiti, sicer pa 
nam kar gre. Celjani so dobili evropske novce za lepšo podobo mestnega jedra.

Zgodovinski spektakel na 
Svibnem

Tuje gradove občudujemo, 
svoje zaničujemo
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Ciper nič več davčna 
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Ko zagori ...
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BISERKA POVŠE 
TAŠIĆ

uvodnik

Narava ima vedno prav – to je že pred 
desetletjem sprevidel eden od modrih 
županov, Francoz Maurice Messeque. 
Mestece Fleurance je spremenil v prav-
cato turistično zanimivost. Postala je 
vir zdravega prehranjevanja in ljudje 
od vsepovsod so prihajali k tamkajšnjim 
branjevkam, trgovcem in mesarjem po 
naravne proizvode. Ekološka pridelava 
je postala njihova prepoznavna, turistič-
na znamenitost …

Celotna Slovenija bi lahko bila ena 
velika ekološko turistična vas, kar se 
tiče storitvenih dejavnosti in težnje k samooskrbi s tako strateško 
pomembno surovino, kot je hrana. Ne nameravam polemizirati 
z bolj poučenimi o tem, kaj je ključnega pomena za blagostanje 
družbe, kakšno narodno gospodarstvo torej potrebujemo. Rada 
bi samo opozorila, da ne potrebujemo slabih »učiteljev«. Takšnih, 
ki so sposobni iz naroda izvleči vse najslabše in zatreti podje-
tnost, ustvarjalnost, torej tisto najboljše. Odpiranje menjalnic 
zlata, odkrivanje prepovedanih nasadov konoplje, pretvarjanje 
opuščenih kmetij v ekološki raj … Skupno naštetemu je le to, da 
ljudje – državljani Slovenije torej – znajo, zmorejo … in so dovolj 
iznajdljivi, da preživijo. Kdo je kriv, da tega sistem ne zna upora-
biti za spodbudo, razvoj države, torej za narodov blagor, saj zato 
pri življenju v lastni državi pravzaprav gre, kajne? Da bi vsi živeli 
vedno boljše, ne slabše.

Res je napočil trenutek, ko se bomo morali v Sloveniji poslužiti 
tiste krilatice: »Take the best and leave the rest« (vzemimo naj-
boljše in pustimo ostalo). In ključno vprašanje je, ali sploh vemo, 
kaj dobrega, najboljšega imamo. In ali se zavedamo, kaj vse smo 
v dvajsetih letih že zapravili.

Imamo majhno državo, ki je raznolika in za katero so naspro-
tniki njene osamosvojitve pred desetletji dejali: »Jebeš državo, ki jo 
lahko preletiš v pol ure …« Ima pa ta država, ne glede na velikost, 
sposobne ljudi, kar dokazujemo tudi z objavljanjem spodbudnih 
zgodb v Novem tedniku. Takšne, ki so imeli znanje, spretnosti in 
pogum, da so tvegali, uspeli, se ponovno pobrali in preživeli … 
tudi v krizi ter gredo z novimi projekti naprej, v boljši jutri. Imamo 
prodorne, podjetne posameznike in družine, ki so v ekološkem 
kmetovanju prepoznali prednost in prihodnost ne le zase, tudi 
na trgu znajo in zmorejo preživeti. Imamo dobre primere ljudi in 
podjetij, ki še kako dobro vedo, kako se streže turizmu, in skušajo 
v skladu s smernicami, ki jih narekuje kar planet Zemlja, vse bolj 
povezovati turistično in ekološko ponudbo. Bomo končno začeli 
uporabljati to valuto novih jezdecev napredka, razvoja?

Kaj nam torej manjka na mikrolokalni, vaški ravni, če hočete, 
v medobčinskih stikih in seveda na ravni države kot celote? Če se 
zadržim le pri naslovu tokratne, izključno novinarske priloge z 
naslovom Okolje in hrana, potem je odgovor preprost: nimamo 
zavesti, da ekološkega kmetovanja ni in ne more biti le od ene 
do druge vasi. Le cela Slovenija je lahko ekološka vas v širšem 
pomenu besede in le tako to lahko postane naša konkurenčna 
prednost. Če ji dodamo še spremljajočo turistično ponudbo bomo 
skoraj »zmagali«. Pravljica za otroke, bi rekel kakšen makroe-
konomist. Pozna kdo še boljšo?! Začnimo se spraševati, kaj v tej 
družbi lahko naredimo in česa ne moremo.

Seveda potrebujemo tudi gospodarstvo, ki bo konkurenčno, 
sposobno preživetja v globalni vasi. Potrebujemo pa tudi ljudi 
– menedžerje – ki si bodo podjetja upali voditi, politike, ki si bodo 
še upali vladati. Danes ne padajo le politiki, menedžerji, strokov-
njaki na ravni funkcije, ki jo opravljajo – v naši družbi je postala 
navada, da so ljudje krivi, preden se jim to dokaže, in da so 
posamezniki razčlovečeni ne le kot strokovnjaki, temveč tudi kot 
posamezniki, ljudje. Res ne vem, kaj nam je še treba, da se bomo 
končno osvestili, da bomo začeli živeti tisti konec meje rasti. Vojne 
se bodo bile zaradi okolja, virov pitne vode, hrane, primernega 
podnebja za življenje.

Svetli primeri ekološkega kmetovanja v Savinjski regiji, ki jih 
predstavljamo to poletje, so lahko tudi znanilec novih idej, po-
gledov, kajti v ozadju je drugačna paradigma razmišljanja. In 
spremembe, predvsem pri Slovencih, se morajo začeti v glavah. 
Potrebujemo nerušilen, ustvarjalen pogled na svet, kajti ljudje, 
ki delajo in skušajo uresničiti projekte, ki so v sozvočju z nara-
vo, se zavedajo, da bo napočil tudi trenutek, ko »denarja ne bo 
mogoče jesti«.

Majhna država, kot je Slovenija, bi lahko združila moči, kajti 
London se lahko zgodi tudi nam. In če tega ne zmore politika na 
ravni države, so morda prav župani lokalnih skupnosti tisti, ki bi 
lahko pokazali vzorec jutrišnje Slovenije, takšna kakršna je danes, 
ima še sedanjost »hudimano« borno. Sanje so sicer dovoljene, a 
glej ga, zlomka, kaj potem, ko se bo narod zbudil?!

Je bil en župan …

Operacija: 
Skodelica čaja

Ura kaže malo čez polnoč, Camden Town, severni predel 
Londona. Philippa Morgan - Walker, 25, z možem Jonnyjem 
Walkerjem, 31, streže lokalnim policistom, ki stražijo njuno 
ulico, s čajem. Nekateri so pokonci že več kot trideset ur. 
Za pladenj policistka uporabi kar svoj policijski ščit, da 
razdeli še vroč napitek kolegom. Skodelica čaja z mlekom, 
»a cuppa«, je postala simbol upora proti huliganizmu pre-
teklih dni, ki je pretresal angleško prestolnico.

del skupnosti. Turki, Indijci, 
Pakistanci so se odločili po-
magati policiji policiji in so 
skpaj z njo čakali na potenci-
alne napade. Ta solidarnost 
je protestnikom tuja. Le-ti ko-
municirajo preko svetovnega 

ne more dobiti služb zaradi 
migrantov, je produkt slabe 
socialne infrastrukture, ki 
goji generacije, ki so odvisne 
od podpore. Družine, ki ni-
majo delovnih navad, ker se 
preživljajo s »proizvajanjem« 

Na fotografiji je okolica železniške postaje Shepherds Busha, posneta včeraj zvečer (sreda), v ozadju se vidi nakupovalni center Westfield, 
ki so ga prav tako skušali napasti. Na tem območju je sicer nekoliko manj ljudi kot ponavadi, ampak drugače se mi zdijo razmere vsaj za zdaj 
normalne. Foto: Andreja Dolžan

Operacija: Skodelica čaja 
(OperationCupOfTea) je pre-
ko družabnega medija Twitter 
pozvala Londončane, naj od 
osme ure zvečer poročajo in 
dokumentirajo svoje čajanke 
s policisti. Premier Cameron 
se je predčasno vrnil z dopu-
sta in sklical vlado, policija je 
zaustavila vse dodatne aktiv-
nosti, prekinila vse dopuste, 
govori se o gumijastih met-
kih. London gori.

Pretresena so tudi druga 
večja mesta, Bristol, Birmin-
gham, Liverpool. Kot v osem-
desetih, natančneje leta 1985, 
ko je izbruhnilo v območju 
Broadwater Farm, prav tako 
v Tottenhamu na severu Lon-
dona. Časovna linija je zelo 
podobna današnji. Takrat se 
je vsesplošno socialno stanje 

oziroma družbeno nezado-
voljstvo, ki se je začelo že s 
protesti rudarjev na severu, 
pogosto odražalo v obliki ci-
vilnih nemirov, ki so zazna-
movali to desetletje in vlado 
Thatcherjeve.

Sodobni London se je pre-
budil v neurju napadov, za 
katere so odgovorni pred-
vsem mladi iz socialno ogro-
ženih družin, večinoma ne-
izobraženi, ki nimajo ničesar 
izgubiti. Njihov status se meri 
z najnovejšim modelom mo-
bilnega telefona. Da je take 
populacije toliko in udarec 
tako odmeven, je v teh ča-
sih pretresljivo. Manjšine 
priseljencev so se združile, 
da zaščitijo svoje ulice, svoje 
trgovine, ki so pomemben 
del dohodka in pomemben 

Celjanka o 
vročičnem 
Londonu

Na svetovnem spletu in preko televizijskih ekranov 
smo v minulih dneh lahko spremljali nemire, ki so naj-
prej izbruhnili v prestolnici Velike Britanije. Celjanka 
Polona Dolžan, ki v Londonu sicer živi že osem let, se 
je prav v teh dneh, po krajših počitnicah v domovini, 
vrnila v službo. O tem, kakko jo je pot zanesla v več 
kot tri tisoč let staro mesto, prestolnico Združenega 
kraljevstva Britanije in Severne Irske, si boste lahko 
prebrali v portretu na strani 20. Do sredine septembra 
se nam bo Polona Dolžan javljala s pismi iz Londona. 
Prvo je namenjeno seveda napetim razmeram v tej 
otoški državi.

In še zadnje 
informacije …

Na Zahodu nič novega. Stanje se je, kot se zdi, dokaj 
umirilo, pravkar sem zasledila, da poročajo, naj se 
ljudje izogibajo zahodnega dela Londona poštne kode 
W10, saj bi lahko prišlo do nemirov. Toda minulo noč (s 
srede na četrtek, op. p.) je najbolj odjeknilo v Manche-
stru, London je bil miren. Naj še dodam, da tukajšnji 
mediji poročajo predvsem o najbolj prizadetih obmo-
čjih. Ko smo se namreč peljali skozi središče Londona, 
nisem občutila, da bi bilo sploh kaj narobe. Ljudje se 
odpravljajo po opravkih, kot da se ni nič zgodilo, kar 
je hvalevredna reakcija trpežnih Londončanov.  PD

omrežja in spletnih strani, ki 
točkujejo moč napadov in po-
zivajo še druge občine k nasi-
lju predvsem proti policiji. Na 
straneh Facebooka se bahajo 
s fotografijami ukradenih 
stvari. Dara O'Briain, irski 
komik, je »zatvital«: »Starši, 
če ima vaš 14-letnik nenado-
ma doma plasma TV in 14 
mobitelov, se vprašajte, za-
kaj.« Knjigarna Waterstone's 
v Ealingu ne bo zaprla vrat. 
»Kar naj nam pokradejo vse 
knjige. Morda se bodo še kaj 
naučili!« pravijo.

Upornike brez razloga žene 
pohlep po materialnih dobri-
nah, ki si jih ne morejo pri-
voščiti, ker niso pripravljeni 
delati. Tukaj ne vidim druge-
ga razloga. To ni protest pro-
ti vojni v Afganistanu, proti 
krizi na Bližnjem vzhodu, 
proti zatiskanju oči pred kri-
zo v severni Afriki. Mladina, 
ki se ponavadi pritožuje, da 

otrok. Država si je pred tem 
predolgo zatiskala oči. Ža-
lostno je to, da jo v vsakem 
primeru prav ta sloj ponavadi 
najslabše odnese. Laburistka 
Harriet Harman, Shadow Sec-
retary of State for Internatio-
nal Development, je nemire 
povezala z zvišanjem šolnin. 
Torej, če ne bi zažigali trgo-
vin, bi doma brali Beowulfa?

Manchesterski rokerji The 
Smiths so že pred davnimi časi 
spraševali: »Panic on the stre-
ets of London … I wonder to 
myself, Could life ever be sane 
again? (Panika na ulicah Lon-
dona … Sprašujem se, če bo ži-
vljenje kdaj spet normalno?)«

Dokler vlada ne nameni do-
volj pozornosti in denarja skrbi 
in izobraževanju socialno ogro-
ženih posameznikov in več po-
moči lokalnim skupnostim, ki 
se s tem ukvarjajo, bomo morali 
skuhati še veliko čaja.

POLONA DOLŽAN



�

���Št. 6� - 12. avgust 2011���

���aktualno���

Zaradi spornega najemna prostorov za Nacionalni prei-
skovalni urad v Dimičevi ulici v Ljubljani je v sredo odsto-
pila ministrica za notranje zadeve Katarina Kresal.

Na eni novinarskih konferenc na Policijski upravi Celje

Odšla še Kresalova
Kresalovo smo v mi-

nulih letih večkrat »sre-
čali« tudi na Celjskem. 
Za predsednico stran-
ke je bila izvoljena na 
kongresu v Žalcu, v vo-
lilnem obdobju je pod-
prla kar nekaj kandida-
tov LDS, obiskala pa je 
tudi nekaj podjetij in šol 
oziroma se udeležila ka-
kšnega dogodka. Seveda 
se je največkrat ustavila 
na policijski upravi. Iz 
Celja se je na povabilo 
Kresalove preselil v Lju-
bljano sedanji generalni 
direktor policije Janko 
Goršek, Mozirjani pa 
še vedno vedo povedati, 
da je eden od prednikov 
ministrice doma v teh 
koncih.

Ministrica je že dan prej pre-
mierju Borutu Pahorju zaradi 
ugotovitev računskega sodišča 
ponudila odstop, a ga ni sprejel. 
Zaradi mnenja protikorupcijske 
komisije, da ima najem prosto-
rov znake koruptivnega dejanja, 
pa se je odločila za nepreklicni 
odstop, čeprav očitke računske-
ga sodišča in protikorupcijske 
komisije še vedno zavrača. »Še 
enkrat bi rada poudarila, da me-
nim, da so bili vsi postopki iz-
peljani zakonito in v dobri veri 
ter da je za njimi stala celotna 
tedanja ekipa ministrstva,« je 
navedla v izjavi za javnost. Pa-
horjev komentar njenega odsto-
pa: »Njeno odločitev spoštujem 
in jo razumem.«

Odstop ministrice, ki je bila 
tako ali drugače povezana s kar 
nekaj aferami, so pozdravili v 
vseh strankah, seveda pa se za-
stavlja vprašanje, kako naprej, 
saj mnogi ocenjujejo, da vlada 

brez tretjine ministrov ni smi-
selna. Seveda odstop Kresalove 
ne pomeni padca vlade, saj bo 
LDS ostala v manjšinski vladi, 
ki jo čaka rebalans proraču-
na. Ta je tudi po Pahorjevem 
mnenju »prvi pogoj za mirno 
in preudarno razpravo o ravna-
nju vlade in parlamenta glede 
nadaljnjega vodenja države«.

Dejstvo je, da se bo državni 
zbor z odstopom Kresalove 
seznanil šele na jesenski seji, 
čeprav naj bi se poslanci zara-
di odstopa ministrice sestali še 
pred iztekom počitnic. Pahor 
bo nato v desetih dneh moral 
predlagati kandidata za nove-
ga ministra ali začasnega vodjo 
resorja. Ker bo ministrstvo za 
notranje zadeve že peti resor 
brez v parlamentu imenovane-
ga ministra, mnogi pričakujejo, 
da bo predsednik vlade takrat 
predlagal najmanj enega nove-
ga ministra, spet drugi pa do-
dajajo, da bi bilo treba na ime-
novanje novega ministra vezati 
vprašanje o zaupnici vladi.

US

Obnova mestnega jedra 
podkrepljena z evropskimi 
sredstvi

Uničene tlakovce bodo v okviru prenove nadomestili z novimi, a ne le na Glavnem trgu, ampak bodo z 
menjavo po celotnem mestnem jedru poenotili videz.

Celjska občina bo za projekt obnove starega mestnega 
jedra dobila tudi evropska sredstva. S prijavo na razpis v 
okviru regionalnih razvojnih programov je bila uspešna 
in si je uspela zagotoviti pretežen del denarja za prvo 
fazo obnove. Središču želijo na ta način vrniti pomensko 
vrednost, s preoblikovanjem odprtih javnih površin me-
stnega jedra v mestni prostor pa ustvariti okolje, prijetno 
za srečevanje in druženje.

V Celju si lahko obetajo kar 
slabih 2,53 milijona evrop-
skih evrov za dela, ki bodo 
po prvotnih ocenah stala 
dobrih 3,02 milijona evrov. 
Prva dela se bodo predvido-
ma začela že to jesen, ko se 
bodo lotili prve faze obnove. 
Vsa načrtovana dela in po-
sege bodo izvajali sicer več 
let, vse skupaj pa bo stalo 6 
milijonov evrov.

V okvir celovite prenove 
bodo zajeta območja v Pre-
šernovi, Stanetovi, Lilekovi, 
Savinovi in Linhartovi ulici 
ter na Krekovem trgu. Gre 
za skupno kar 6.650 m² po-
vršin. Vsa dela naj bi bila v 
skladu z načeli zavoda za va-
rovanje kulturne dediščine, 

načrt obnove pa je pripravil 
ljubljanski urbanistični za-
vod. Nekaj denarja bo treba 
vložiti v prenovo komunalne 
infrastrukture, gre predvsem 
za vodovod, kanalizacijo in 
plinovod, v ureditev električ-
ne inštalacije s postavitvijo 
historičnih enotnih svetil, pa 
tudi v menjavo urbane opre-
me, kot so klopi in koši za 
smeti. Najbolj bo v oko naj-
brž padlo novo tlakovanje, ki 
bo po vsem mestu enako.

Mesto, prijazno 
za stanovalce in 
obiskovalce
Seveda celotnega mesta ne 

bodo razkopali istočasno, kar 
kmalu po prvih posegih pa 

bo jasno, kje bi se dela znala 
zavleči. Če namreč računamo 
na neizbežno dejstvo, da se 
pod današnjim Celjem skri-
vajo ostaline rimske Celeie, 
je jasno, da bo svoje morala 
povedati tudi arheološka stro-
ka. Arheologi bodo namreč 
nadzirali izkope, morebitne 
najdbe pa bo treba ustrezno 
zaščititi. Glede na to, da se 
je na mestih, kjer so predvi-
dena dela, v preteklosti že 
kopalo, posebnosti sicer ne 
pričakujejo. Na novo bodo v 
mestu urejene tudi nekatere 
zelene površine, trgi pa naj bi 
dobili zaokrožene prostorske 
zasnove. Izvedene so bile tudi 
delavnice, na katerih so lahko 
sodelovali zainteresirani naje-
mniki lokalov ter podali svoje 
pripombe ali vprašanja. Želja 
sicer je, da bi mesto tudi kar se 
tiče lokalov, izložb in gostin-
skih vrtov dobilo poenoteno 
podobo.

Meščani in obiskovalci Ce-
lja se bodo po obnovi mora-
li navaditi tudi na nekoliko 
drugačen prometni režim, 
saj se v Prešernovi ulici in na 
Krekovem trgu obeta omeji-
tev prometa in dovoza. S tem 
želi občina dolgoročno pri-
spevati k povečanju uporabe 
okolju prijaznih sredstev, kot 
so na primer kolesa, ter vpli-
vati na izbiro načinov prevo-
za v mesto. Predvsem pa naj 
bi prenovljeno mestno jedro 
prispevalo k privlačnosti in 
prepoznavnosti mestnega 
središča tako za dnevne obi-
skovalce, enodnevne izle-
tnike kot za goste iz bližnjih 
turističnih središč.

PM, Foto: TimE 
(Arhiv NT)
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Energetiko napadajo 
trgovski apetiti Dr. Milan Medved, staro-novi direktor Premogovnika 

Velenje, o delu in anonimkah

Nadzorni svet Premogov-
nika Velenje (PV) je v torek 
popoldne dosedanjemu di-
rektorju dr. Milanu Medve-
du podelil nov mandat za 
vodenje družbe. Na razpis za 
direktorja družbe je prispela 
samo ena prijava, in sicer pri-
java dosedanjega direktorja.

Člane nadzornega sveta vodi 
Simon Tot iz šoštanjske termo-
elektrarne, dr. Medved pa je na 
mesto direktorja imenovan za 
naslednje štiriletno obdobje, ki 
se bo začelo s 1. septembrom.

Pred ponovnim imenova-
njem je bilo prelitega kar ne-
kaj črnila. Bi se strinjali, da 
se je cel postopek nekoliko 
spolitiziral?

Tudi tako bi lahko ocenili. 
Dokaj nenavadno je bilo, da je 
bil za razpis za direktorja do-
ločen tako dolg, 28-dnevni pri-
javni rok. V nobenem drugem 
podjetju v Sloveniji do zdaj to 
ni bila praksa.

Na avgustovski skupščini 
naj bi na predlog HSE širili 
upravo premogovnika. Se 
vam zdi to potrebno?

HSE je zahteval takšno ši-
ritev, dopolnitev gradiva za 
skupščino bo objavljena da-
nes. Lastniki seveda lahko to 
naredijo. A če vprašate mene, 
je nepotrebno spreminjati za-
deve, ki dobro delujejo. To v 
PV dokazujemo z dobrim po-
slovanjem in razvojem, ki smo 
ga dosegli v zadnjih letih. PV je 
finančno stabilno podjetje in ni 
posebej izpostavljeno. Nikakor 
ni res oziroma so zlonamerne 
trditve, da smo prezadolženi, 
saj imamo v strukturi sredstev 
28 odstotkov dolžniških virov. 
Hkrati imamo izdelan dober 
razvojni program, uvrščeni 
smo med podjetja z najboljšo 
bonitetno oceno, dokazujemo, 
da smo finančno stabilni in da 
smo sposobni financirati svoj 
razvoj v prihodnjih letih.

Torej se spet izkazuje, da se 
na energetskem polju sreču-
jejo različni interesi.

Bo kar držalo. V energetiki 
sodelujem od začetka 90. let. 
Kmalu po osamosvojitvi Slo-
venije se nihče ni zanimal za 
energetiko, ker je niso sma-
trali za donosno dejavnost. 
Kljub temu lahko rečem, da 

je slovenska energetika dobro 
organizirana, jo pa v zadnjem 
času vse bolj napadajo trgovski 
apetiti. Ti se ne ukvarjajo z dol-
goročnostjo proizvodnje, tem-
več s kratkotrajnimi zaslužki. 
V Sloveniji nikoli nismo bili 
izpostavljeni pomanjkanju ele-
ktrične energije, pri čemer sta 
PV In Termoelektrarna Šoštanj 
(Teš) imela ključno vlogo.

Nekateri očitajo, da se hče-
rinske družbe ukvarjajo z 
dejavnostmi, ki s premogom 
nimajo povezave. Po drugi 
strani v premogovniku pra-
vite, da se je treba pripraviti 
na čas, ko v Šaleški dolini ne 
bo več premoga.

Razvili smo posebno filo-
zofijo, in sicer da pri svojem 
delu ne potrebujemo zunanje 
pomoči. V Tešu in PV smo sa-
nacijo okolja sfinancirali skozi 
stroške proizvodnje premoga. 
V PV, ki ga mednarodni stro-
kovnjaki uvrščajo med naj-
boljše na svetu, se tudi zaradi 
uvajanja sodobnih metod dela 
število delovnih mest zmanjšu-
je. Da ne bi odpuščali, gojimo 
filozofijo odpiranja programov, 
ki ustvarjajo prihodke na trgih 
izven osnovne dejavnosti. Pre-
senetljivo je, da nihče, ki zlona-
merno piše o slabem položaju 
hčerinskih družb, ne ugotovi, 
da smo v štirih letih podvojili 

t. i. zunanjo realizacijo – torej 
ustvarjanje prihodkov izven 
premoga – in da bomo letos iz 
drugih dejavnosti ustvarili več 
kot 37 milijonov prihodkov. To 
je pravi način prestrukturira-
nja dolgoletne premogovniške 
dejavnosti, saj ustvarjamo de-
javnosti, ki bodo v dolini ži-
vele tudi takrat, ko ne bo več 
premoga.

Zdi se, da se je v zadnjem 
času gradnja bloka 6 medij-
sko ustavila. Seveda se blok, 
ki bo pomembno vplival tudi 
na vaše delo, gradi naprej. 
Verjetno ste še vedno prepri-
čani v pravilnost odločitve za 
gradnjo?

Ne samo »še«, temveč vedno 
bolj. Tudi najnovejši dogodki 
po svetu, predvsem povečana 
poraba energije vseh vrst, nas 
morajo prepričati, da je lastna 
proizvodnja nujno potrebna. 
Določeno stopnjo samooskr-
be mora imeti vsaka država. 
V Sloveniji imamo prednost, 
da imamo na razpolago še do-
volj zalog premoga za blok 6. 

Ponavljam, da bo to moderen 
termoenergetski objekt, za-
nesljiv, ekološko sprejemljiv, 
ekonomsko učinkovit in bo 
nadomestil stare dotrajane in 
ekološke sporne bloke v Tešu. 
Vse to je poroštvo, da bo Slo-
venija v prihodnjih desetle-
tjih, vse do leta 2054, imela 
na razpolago dovolj električne 
energije iz Šaleške doline po 
konkurenčni ceni.

Mnogi se sprašujejo, kako 
bo premogovnik dosegel na-
črtovano ceno premoga za 
blok. Veliko stavite tudi na 
nov jašek, ki ga gradite.

Jašek ima za PV ključen po-
men. Po njegovi gradnji bo mo-
žno zmanjšati potrebno število 
podzemnih jamskih prostorov 
za približno petino, kar pomeni 
deset kilometrov. Hkrati bomo 
skrajšali vse transportne raz-
dalje, ker se bo jašek približal 
jamskih deloviščem, stal pa bo 
sredi industrijskega območja 
in ne bo omejeval ali negativno 
vplival na okolje. Z zmanjševa-
njem jamskih prostorov bo iz 

obratovanja izvzet jašek Pesje, 
ki je velik potrošnik elektrike 
in eden ključnih stroškov pri 
delovanju PV. Jašek ima po-
membne stroškovne vplive in 
bo velika korist za delovanje v 
prihodnosti.

Minuli teden je v javnosti 
zaokrožila anonimka, ki naj 
bi jo napisali delavci premo-
govnika, govori pa o spornih 
poslovnih povezavah …

Nič ni res. Anonimko so 
podobno kot nekaj prejšnjih 
pisali nasprotniki bloka 6, ki 
se ponovno »dvigajo« in želijo 
zaustaviti ta daleč najbolj po-
memben energetski projekt, 
ki ga ne samo Šaleška, temveč 
cela Slovenija potrebuje za pri-
hodnost. Je pa res, da je najlaž-
je ob menjavah mandatov raz-
burkati javnost z anonimnimi 
pismi. Mislim, da gre za sprevr-
ženo zlonamerno dejanje, ki je 
želelo vnesti nemir v ta prostor, 
še najbolj pa sem prepričan, da 
je podpis popolnoma zlagan: 
te anonimke niso podpisali so-
delavci iz premogovnika.

Kakšni izzivi čakajo pre-
mogovnik do konca leta ali 
v prihodnje?

Najprej naj rečem, da je lepo 
delati v PV, saj gre za zelo dober 
kolektiv. Znanje naših strokov-
njakov je mednarodno dokaza-
no, hodimo po različnih tujih 
državah in celinah. Delamo 
pri zanimivih projektih, in to 
na tržiščih, kjer nameravajo v 
naslednjih petih letih podvojiti 
svojo proizvodnjo iz premoga 
za potrebe lastne države. V 
PV vemo, kaj je treba narediti 
v prihodnjem srednjeročnem 
obdobju – za nas je ključnega 
pomena realizacija stroškovne 
cene 2,25 evra za gigadžul. Ob 
tem naj povem, da je to daleč 
najnižja cena za vse vrste pre-
mogov, ki se jih da pripeljati v 
Slovenijo. Torej je naš domači 
premog ne le zanesljiv, temveč 
tudi konkurenčen energent.

URŠKA SELIŠNIK
Foto: SHERPA, arhiv NT

5-člansko upravo Pivovarne Laško sestavljajo Marjeta Zevnik, Mirjam Koče-
var, Gorazd Lukman, Matej Oset in predsednik Dušan Zorko (na fotografiji).

Laščani zavračajo 
prevzemno 
ponudbo

Uprava družbe Pivovarna Laško je preko spletnih strani 
Ljubljanske borze objavila mnenje o prevzemni ponudbi za 
nakup delnic pivovarne. Prevzemno ponudbo je pred tednom 
dni objavil prevzemnik KS Naložbe.

Uprava je prevzemno po-
nudbo ocenila zgolj v okviru 
navedb, ki jih je prevzemnik 
podal v 4. poglavju objavljene-
ga prospekta. »Na podlagi teh 
navedb ni mogoče sklepati, ka-
kšen vpliv bi imela prevzemna 

ponudba na realizacijo strate-
gije ciljne družbe ter uresniče-
vanje načrtov prevzemnika za 
ciljno družbo. Petletna strate-
gija poslovanja in finančnega 
prestrukturiranja Skupine Pi-
vovarna Laško za obdobje do 

leta 2014, ki jo ciljna družba 
že uresničuje, postavlja visoko 
vrednotenje ciljne družbe, se 
pa uprava zaveda, da je uspe-
šnost prevzemne ponudbe od-
visna od odločitve lastnikov,« 
navajajo v svojem mnenju.

V upravi še enkrat zatrju-
jejo, da s prevzemnikom ni 
nikakršnih dogovorov glede 
prevzemne ponudbe ter da v 
KS Naložbe nimajo delnic pi-
vovarne. »Med prevzemnikom 
in upravo tudi ni nobenega do-
govora o načinu uresničevanja 
glasovalnih pravic iz vredno-
stnih papirjev,« zagotavljajo 
Laščani, ki so v 4. sklepu zapi-
sali, da člani uprave ali osebe, 

za katere se šteje, da delujejo 
usklajeno, ne nameravajo spre-
jeti prevzemne ponudbe.

Z besedami »neresna, pod-
cenjujoča, celo žaljiva« pa so 
se do ponudbe družbe Igor-
ja Laha opredelili v Društvu 
malih delničarjev Pivovarne 
Laško. V društvu vsem svojim 
članom, pa tudi ostalim delni-
čarjem, odsvetujejo zamenjavo 
delnic za obveznice. Delničar-
jem predlagajo, da počakajo 
na ustrezno ponudbo, ki bo 
morala biti izključno za goto-
vino, cena delnice pa naj bo 
predlagana v skladu z njeno 
realno vrednostjo. US

Foto: SHERPA (arhiv NT)

»PV je edina slovenska energetska družba, ki je zavezana k spoštovanju 
Zakona o javnih naročilih. Uvedli smo transparentne postopke nabave, ki 
zagotavljajo ustrezno kakovost in gospodarnost. PV poseduje vse tri ključne 
certifikate kakovosti, ki govorijo o notranji organizaciji, pristojnostih in 
odgovornosti.«

Dr. Milan Medved je letnik 1960. Delati je začel v ve-
lenjskem premogovniku, nato je delal v poslovodstvu 
Holdinga Slovenske elektrarne. Pred štirimi leti je prevzel 
mesto direktorja Premogovnika Velenje. Med drugim je 
bil oziroma je še vedno predsednik Energetske zbornice 
Slovenije, član Sveta za energetiko pri Sazu in član vla-
dnega strateškega sveta za energetiko vlade, v javnosti 
pa je znan tudi kot predsednik nadzornega sveta Darsa.
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LUČE - Tudi ta občina je med tistimi zgornjesavinjskimi, ki 
so po odcepitvi od skupne mozirske občine datum občin-
skega praznika izbrale v času svoje tradicionalne turistične 
prireditve. V Lučah je to Lučki dan, ki se bo letos potegnil 
v 42. leto in ki je podobno kot druge podobne prireditve 
doživljal vzpone in padce.

Še v začetku julija smo slišali, da so tudi Lučani »scagali« 
in da Lučkega dne letos ne bo. Na srečo se v enem najlepših 
slovenskih krajev niso vdali. »Prireditve je prej koordiniralo 
turistično društvo, letos pa ni šlo. Vendar so se potrudila ostala 
društva in ob pomoči občinskega denarja pripravila prireditev 
v enakem obsegu, kot smo je bili vajeni,« je pojasnil župan 
Občine Luče Ciril Rosc. »Vedeti je treba, da je tudi prireditev 
Lučki dan zrasla iz praznika farnega zavetnika sv. Lovrenca, 
za datum občinskega praznika pa smo določili 10. avgust.«

Lučki dan za lučki praznik
Župan Občine Luče Ciril Rosc o naložbah v nezadolženi občini – Postopki za gradnjo obvoznice »gredo naprej«

Zagotovo ste na slavnostni 
seji omenili večje naložbe v 
občini. Kaj bi izpostavili?

Smo sredi leta in sredi na-
ložb in težko potegnemo črto, 
saj ponekod dela še izvajamo. 
Vendar je bilo od lanskega 
Lučkega dneva kar nekaj 
stvari narejenih, predvsem na 
infrastrukturi, kjer smo tudi 
ob pomoči evropskih sredstev 
znova modernizirali nekaj ce-
stnih odsekov. Dograjena je 
bila parkirna hiša pred obči-
no, obnovljena zdravstvena 
ambulanta, od novega leta pa 
imamo tudi smučišče v Logu. 
Kot sem rekel, smo pridobili 
kar nekaj denarja za sofinan-
ciranje, je pa na novo občinski 
svet določil nove prednostne 
kriterije pri modernizaciji ob-
činskih cest. Po novem tudi 
podlago pripravljamo z de-
narjem iz občinskega prora-
čuna, vendar morajo lastniki 

prenesti odmerjene površine 
v občinsko last.

Za naprej bi izpostavil na-
daljevanje gradnje pločnika 
v Lučah, kjer se tudi kon-
čuje gradnja nove trgovine. 
Selitev trgovine iz strogega 
središča na drugo lokacijo 
bo omogočila občini nekaj 
novih naložb, saj bomo na 
tem mestu lahko zgradili 25 
novih parkirnih prostorov in 
tržnico. Smo sredi naložbe 
Brezmejno doživetje narave, 
ki poleg opreme Turistično-
informacijskega centra pred-
videva še izdajo kataloga, 
ureditev počivališč ter sne-
manje kratkega filma – torej 
gre za bolj »mehke« vsebine 
na področju turizma. Načrtu-
jemo gradnjo prizidka k obči-
ni, kamor bomo prestavili zo-
bozdravstveno ambulanto … 
Kar nekaj naložb se izvaja, 
seveda računamo tudi na dr-

žavni denar in upamo, da bo 
čim manj izpada. Vendar je 
res, da ugodnih razpisov ni, 
čeprav so bili najavljeni.

V občini niste zadolženi, 
vemo, da občinski prora-
čun ni ravno velik … Kako 
torej?

Res nismo zadolženi, 
kar je gotovo pomemben 
podatek v težkih časih, ki 
prihajajo. Rekel bi, da je bil 
naložbeni ciklus bolj nadzo-
rovan in nismo pretiravali. 
Gradili oziroma delali smo z 
lastnimi sredstvi, seveda ob 
precejšni pomoči denarja, ki 
smo ga dobili na domačih in 
evropskih razpisih. Tako smo 
lahko finančno pokrili vse te 
naložbe. Upam, da bo tudi v 
prihodnje tako.

Ste med občinami, kjer 
vas verjetno skrbi, kaj bo 
prinesel rebalans državne-
ga proračuna.

Sicer pravih podatkov še ni, 
zagotovo pa bo rebalans pri-
nesel upočasnitev določenih 
naložb. V Lučah na primer 
načrtujemo gradnjo kanali-
zacije in ne vemo, kako bo 
s tem. Verjetno bo gradnja 
prestavljena na spomladanski 
čas. Za ostale načrtovane na-
ložbe pa upamo, da se bodo 
izšle.

Tudi obvoznica?
Res je, da je lani oktobra 

vlada sprejela državni pro-
storski načrt za obvoznico 
Luče s protipoplavno zaščito 
kraja. Ko je bil DPN sprejet, 
so v civilni iniciativi, ki bi 

rada preverila določene stva-
ri oziroma se članom zdi, da 
obvoznica ni prednostna na-
loga, začeli večje aktivnosti. 
Imeli smo več sestankov in 
zdi se, da so stališča ostala na 
različnih bregovih. Naj pou-
darim, da smo v lučkem ob-
činskem svetu vse »politične 
odločitve« sprejeli soglasno. 
Tudi glede obvoznice ostaja 
stališče občine nespremenje-
no. Po sestanku z ministrom 
za promet je bilo rečeno, da 
naj bi poskušali zbližati sta-
lišča, ob tem pa dali vedeti, 
da se projekti nadaljujejo. 
Torej da se izvedba iz DPN 
seli v projektni del. Gre za 
pridobitev gradbenega dovo-
ljenja in odkup zemljišč. Ne 
vem, kako bo s predvidenim 
rebalansom, kolikor pa smo 
preverjali, ti postopki tečejo 
naprej.

Tudi Luče so bile nekdaj 
izrazito turistično narav-
nane. Kako ste zadovoljni 
danes?

Gotovo so se časi, podobno 
kot zahteve gostov, spreme-
nili. Gostov je nekaj, vendar 
zagotovo manj, kot bi si že-
leli. In nedvomno bo treba 
nekaj spremeniti, sploh v 
poletnem času. Za zimo 
ocenjujemo, da novo smu-
čišče zadošča za mladino in 
domačine, v letnem času pa 
bo treba popestriti ponud-
bo. Razmišljamo o uvajanju 
plavalne rekreacije oziroma 
gradnji plavalnih ribnikov, 
vse pa je povezano s prosto-
rom povezanim z obvoznico. 
Zagotovo bo na področju tu-
rizma treba poiskati boljšo 
povezavo med željami, po-
trebami in možnostmi.

URŠKA SELIŠNIK

Lučki dan, ki se bo tudi letos potegnil do nedelje, se je 
začel včeraj zvečer s slavnostno sejo občinskega sveta. 
Na njej so zlato priznanje občine namenili smučarki 
Tini Robnik, priznanja občine pa so šla v roke šolskih 
čebelarskega in likovnega krožka, Tomaža Robnika in 
Tomaža Podlesnika ter Okteta Žetev.

Za danes organizatorji po turnirju v hokeju in roko-
metni tekmi napovedujejo rok »žur«. Jutri dopoldne in 
popoldne bodo v Podvolovljeku prikazali mletje žita, ob 
13. uri pa se bodo pomerili »vlcarji«. Večerno dogajanje 
bo namenjeno zavetniku lovcev sv. Hubertu, zagotovo pa 
bo odmeven tudi nastop zgornjesavinjskih godbenikov po 
vasi. Nedelja se bo začela s pritrkavanjem, streljanjem z 
možnarji, sveto mašo in procesijo, ob 12.30 pa se bo začel 
tradicionalni sprehod »od štanta do štanta«, med katerim 
bodo po celi vasi prikazali različne običaje in navade. Ob 
15. uri bodo na šaljiv način v svoje vrste sprejeli mladega 
lovca, v Lučah pa že več let vlada veliko zanimanje za 
nogometno tekmo suhi-debeli. Vse dni prireditve bo po-
leg možnosti obiska znanih turističnih točk na ogled še 
čebelarska razstava in razstava planinskega cvetja.

Prireditve 
Lučkega dne

Obrtniki se poslavljajo
CELJE – V Domu ob Savinji, 
namenjem bivanju starejših 
občanov, se končujejo obno-
vitvena dela. Med postopno 
obnovo, ki traja že desetletje, 
so lani uspeli dokončati pre-
novo vseh šestih etaž novejše 
stavbe, kjer prevladujejo ne-
pomični stanovalci.

Obnovitvena dela so seveda 
povezana z začasnimi preseli-
tvami stanovalcev iz prostorov, 
ki jih obnavljajo, v druge pro-
store, saj je dom polno zase-
den. V tako imenovanem sta-
rem delu Doma ob Savinji, kjer 
so pretežno pomični in delno 
pomični stanovalci, potekajo 
obnovitvena dela od zgoraj 
navzdol ter je doslej celovi-
to obnovljenih šest zgornjih 
nadstropij. Prav tako je že bilo 
celovito obnovljeno pritličje, 
kjer so tudi prostori dnevnega 
varstvenega centra, delovne 
terapije in fizioterapije.

Letos sta tako prišli na vr-
sto obnovi tretjega in četrtega 
nadstropja, kjer bodo bivalni 

pogoji stanovalcev po obnovi-
tvenih delih prav tako bistve-
no izboljšani. Med deli, ki so 
se začela konec pomladi, bodo 
med drugim zamenjali stavbno 
pohištvo, obnovili vodovodne 
in elektro inštalacije, prenovili 
sanitarije ter opremili sobe z 
novim pohištvom. Dela finan-

cirajo predvsem z domskimi 
sredstvi, prvi stanovalci pa 
se bodo lahko v povsem pre-
novljene sobe preselili konec 
tega meseca. Za prihodnja leta 
ostaja Domu ob Savinji tako le 
še celovita obnova prvega in 
drugega nadstropja.

BRANE JERANKO

Obnovitvena dela v Domu ob Savinji se počasi končujejo. Prvi stanovalci se bodo v celovito prenovljeno 
tretje in četrto nadstropje preselili konec meseca.

Zanimanje za vselitev v Dom ob Savinji, kjer biva 
241 stanovalcev, je nasploh veliko. Na čakalni listi je 
trenutno 147 takšnih, ki se želijo v dom vseliti takoj, 
vseh vlog za sprejem je približno 1600.

Župan občine Luče Ciril Rosc
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VELENJE – V Sončnem parku so 9. avgusta odstranili ta-
ble, ki so na tem območju prepovedovale gibanje psov.

MOZIRJE, REČICA OB SAVINJI – V obeh občinah je razgr-
njen dopolnjen osnutek odloka o občinskem prostorskem 
načrtu ter okoljsko poročilo. V Mozirju je gradivo razgr-
njeno do konca avgusta, javno obravnavo pripravljajo 24. 
avgusta. V občini Rečica ob Savinji bo javna obravnava 
zadnji avgustovski dan, gradivo pa je razgrnjeno do 16. 
septembra.

ŠMARJE PRI JELŠAH – Začenjajo z gradnjo stavbe enote 
vrtca, kjer bo prostor za šest oddelkov. V petek so simbo-
lično odkrili gradbeno tablo.

Šmarčani morajo 
graditi

V novih prostorih, ki morajo 
biti dokončani do konca maja 
prihodnje leto, bo prostora za 
sto otrok, s čimer bo omogo-
čen sprejem vseh s čakalne 
liste, nova enota pa zahteva 
devet novih delovnih mest. V 
novo nizkoenergijsko stavbo, 
ki jo bodo postavili vzhodno 
od šolskega parkirišča, bodo 
preselili tri oddelke iz preza-
sedenih obstoječih prostorov, 
še trije oddelki bodo na novo. 
Gradnja dodatne stavbe vrt-
ca v Šmarju pri Jelšah, ki 
ga bo gradila družba Granit 
Slovenska Bistrica, bo stala 
približno 1,6 milijona evrov, 
od česar je 59 odstotkov de-
narja iz Evropskega sklada za 
regionalni razvoj ter preosta-
nek iz občinskega proračuna. 

Odprtje nove enote Otroškega 
vrtca Šmarje pri Jelšah bo ob-
čino stalo na leto po dvesto 
tisoč evrov.

V prihodnjem šolskem letu 
bo v šmarski vrtec vključenih 
že 450 otrok, saj bodo mora-
li zaradi prostorske stiske z 
začetkom novega šolskega 
leta odpreti dodaten odde-
lek vrtca v Svetem Štefanu. 
V tej vasi je namreč trenutno 
v šolski stavbi edini prazen 
prostor na območju celotne 
občine. Otroški vrtec Šmarje 
pri Jelšah ima enote v Šmar-
ju, Mestinju in Šentvidu pri 
Grobelnem ter dislocirane 
oddelke v šmarski šoli ter 
v vaseh Kristan Vrh, Sladka 
Gora, Sveti Štefan in Zibika.

BJ

Ukinili so omejitev 
gibanja psov

Pred leti so gibanje psov v 
Sončnem parku omejili, saj 
je bil park priljubljeno spre-
hajališče za lastnike psov, ki 
pa niso počistili iztrebkov za 
svojimi hišnimi ljubljenčki. 
Mestna občina Velenje je 
zato spomladi sprejela Odlok 
o splošnem redu v mestni 
občini Velenje. Odlok med 
drugim določa, da se živali 
na javnih površinah lahko 
vodijo le na povodcu, da mo-

rajo za njimi čistiti iztrebke 
in tudi, da mora imeti vodnik 
psa pri sebi vedno »pribor« 
za odstranjevanje iztrebkov, 
ki ga mora na zahtevo pri-
stojnega organa občinske 
uprave pokazati.

V primeru, da vodniki 
psov določil Odloka o splo-
šnem redu v mestni občini 
Velenje ne bodo upoštevali, 
lahko gibanje psov na tem 
območju vnovič omejijo.

Na poti do prostorskih 
načrtov

V obeh občinah sprejemajo 
pisne pripombe v času ura-
dnih ur dela občinske uprave 
ter preko spleta. Kot je po-
vedal rečiški župan Vinko 
Jeraj, si je gradivo ogledalo 
že kar nekaj občanov. Pisnih 
pripomb sicer še niso prejeli, 
jih pa pričakujejo glede na 
precej živahne razprave, ki 
so se vodile že v času pripra-
ve novega občinskega pro-
storskega načrta. Mnogi ob-
čani se namreč ne strinjajo z 
načrtovanimi pozidavami na 
tako imenovanem območju 

Rečica-jug, ki naj bi ga med 
drugim namenili nujno po-
trebni stanovanjski gradnji, 
gradili pa naj bi še parkirne 
prostore, večjo trgovino, ob-
voznico in dom za starejše. 
»Kar nekaj besed je že bilo, 
vendar je seveda v osnutku 
zajeto tudi to območje. Vse-
kakor sem prepričan, in to je 
razvidno tudi iz osnutka, da 
je to območje edina pametna 
rešitev za prostorsko širitev 
Rečice,« je poudaril župan 
Jeraj.

US

PO SLeDeh naŠih BraLCev

Veriga razburja 
stanovalce v Novi vasi
Težava je v pomanjkanju parkirnih mest v blokovskem naselju

Stanovalci Kraigherjeve ulice 7 in Ulice bratov Vošnjakov 
3 v celjski Novi vasi so ogorčeni. V slabo voljo jih spravlja 
na novo nameščena veriga za poslovno-trgovskim objektom 
oziroma blagovnico v Ulici bratov Vošnjakov 1, ki stanoval-
cem onemogoča parkiranje. »Že tako nimamo kje parkirati, 
zdaj pa so nam vzeli še približno dvajset parkirnih mest,« se 
razburjajo.

Prepričani so, da prostor, ki 
je zdaj ograjen, pripada njim 
in da je torej veriga postavljena 
nelegalno. Kdo točno jo je dal 
postaviti, sicer ne vedo, menijo 
pa, da sta to storila Mercator, 
ki ima tam svojo trgovino, in 
podjetje Arcus, ki je prav tako 
lastnik dela objekta. »In potem 
se dogaja še,« navajajo stano-
valci, »da Arcusovi in Merca-
torjevi delavci nimajo ključa 
od verige, in ker s tovornjaki ali 
kombiji ne morejo noter, nam 
zasedejo še parkirišča pred ve-
rigo!« S težavo so že seznanili 
tudi upravljalca blokov, Plan 
trade, od katerega pričakujejo 
ukrepanje.

Direktor Plan tradea Gregor 
Klepej nam je dejal, da je v Ze-
mljiški knjigi preveril lastništvo 
ograjenega prostora in ugoto-
vil, da to ni v lasti občine, tem-
več etažnih lastnikov zgradbe 
v Ulici bratov Vošnjakov 1, torej 
Marcatorja, Arcusa, Banke Ce-
lje in ostalih. »Kot predstavnik 
Kraigherjeve ulice 7 (tudi sam 
namreč stanuje tam, op. p.) in 
kot upravnik pa še raziskujem, 
kdo je dal verigo namestiti. 
Nato ga bom pozval, da bi ve-
rigo vendarle odstranil in da bi 
lahko stanovalci tam še naprej 
parkirali. Ampak pravno gle-
dano mi kot stanovalci tu ne 
moremo nič. Verjetno je bila 
tudi v preteklosti dobra volja 
Mercatorja in ostalih lastnikov 

prostora, da so lahko stanoval-
ci tu parkirali. Čeprav je na tem 
mestu že ves čas tabla z napi-
som, da je parkiranje prepove-
dano,« pravi Klepej, ki prizna, 

parkirišča. Stanovanj v bloku je 
75, parkirinih mest pa ne vem, 
če je 30. Ampak to je problem 
že od nekdaj. Govori se, da naj 
bi bil objekt (v katerem je tudi 
Mercatorjeva trgovina, op. p.) 
v 80. letih prejšnjega stoletja 
zgrajen ravno na parkirišču 
Kraigherjeve ulice 7 …«

Zadevo glede verige smo pre-
verili tudi pri lastnikih zgradbe 
v Ulici bratov Vošnjakov 1. V 

tvi predhodno pozanimali tudi 
na Mestni občini Celje in da 
ni bilo nobenih zadržkov za 
ograditev prostora. Ta je sicer 
v dopoldanskem času odprt, 
smo izvedeli, ob 15. uri pa ga 
Mercator zapre z verigo.

In zakaj sploh so se odločili 
za njeno namestitev? »Ker so 
nam stanovalci s parkiranjem 
zapirali pot za dostavo blaga. 
S tem so bile velike težave. 
Leta in leta smo to tolerirali. 
Lahko pa stanovalcem tudi 
zaračunamo parkirnino, če 
na vsak način želijo parkirati 
ravno tu,« je odvrnil lastnik 
podjetja Arcus Aleš Dolinar, 
ki je, kot smo izvedeli, tudi 
dal pobudo za namestitev ve-
rige. V Mercatorju dodajajo, 
da nihče ne želi kratiti pravic 
stanovalcem, ampak da dru-
gače res ni šlo.

BOJANA AVGUŠTINČIČ
Foto: GrupA

S problemom parkiranja se soočajo praktično v vsa-
kem blokovskem naselju. »Kot upravniki se glede tega 
obračamo tudi na mestno občino in poskušamo najti 
rešitve. Zavedamo se, da mora mesto ostati zeleno, da 
vseh zelenic ne moremo spremeniti v beton, na drugi 
strani pa je vedno več avtomobilov …« pravi direktor 
Plan tradea Gregor Klepej.

Stanovalce Kraigherjeve ulice 7 in Ulice bratov Vošnjakov 3 v Celju razburja veriga za poslovno-trgovskim objektom v Ulici bratov Vošnjakov 
1, ki jim onemogoča parkiranje. Prostor je sicer v lasti etažnih lastikov omenjene zgradbe, zatorej ni nobenih zadržkov, da verige tam ne bi 
smelo biti. Direktor Plan tradea Gregor Klepej (na sliki) pravi, da bo vseeno pozval lastnike, da bi verigo vendarle odstranili in da bi lahko 
stanovalci tam še naprej parkirali.

da so težave s pomanjkanjem 
parkirnih mest na tem obmo-
čju zelo velike. »Blok v Krai-
gherjevi ulici 7 nima svojega 

podjetju Arcus so nam zatrdili, 
da je veriga nameščena v so-
glasju z vsemi etažnimi lastni-
ki, da so se ti o njeni namesti-

Vmesni izidi glasovanja za NAJ KNJIGO

pod zap. št. 5: KOZINC ŽELJKO Lep dan kliče
pod zap. št. 14: GORAN TRIBUSON Če ne bo hujšega
pod zap. št. 15: VEZOVIŠEK MARKO Kuba libre
pod zap. št. 16: VILFAN PETER Črni Peter brez dlake
pod zap. št. 1: BRYSON BILL Kratka zgodovina skoraj vsega

Po prejetih glasovnicah do vključno 10. 8. 2011, ki nam jih pošiljate tako 
naročniki Novega tednika kot naši občasni bralci, so se med naj knjige uvrstile:
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Tako se je 8. julija začela akcija, ki se bo končala konec septembra. V tokratni 
novinarski prilogi Okolje in hrana povzemamo samo nekatera, po našem mnenju, 
ključna sporočila tistih posameznikov oziroma celih družin, ki so se na širšem ob-
močju Savinjske statistične regije lotili sožitja z naravo: ekološkega kmetovanja.

Pogovarjali smo se tudi z dr. Jankom Rodetom, in sicer o prednostih in sla-
bostih sonaravnega kmetovanja ter posebnostih naše regije in tudi o nujnosti 

povezovanja kmetov. Med Vrhom nad Laškim in Jurkloštrom smo tokrat obiskali 
ekološko kmetijo Tauses. Kot informacijo in prijetno branje za razmislek pa vam 
ponujamo še nekaj drobnih novic o tem, kaj je Eko dar in kaj projekt Tradiconalni 
slovenski zajtrk. Obiskali smo še podjetje v Petrovčah, ki se ukvarja z ekološkim 
pridobivanjem sadik, ter se pomudili tudi na Kozjanskem, kjer po ekoloških 
načelih pridelujejo tudi meso. BPT

Zemljo so nam 
predniki le 
»posodili«

Ko se je dobrih 25 let nazaj pri-
selil na kmetijo blizu Šmartnega, 
ekološka pridelava še ni bila razšir-
jena, temveč je Franca pri odločitvi, 
da ne bo škropil in da bo uporabljal 
le malo umetnega gnoja, pa še to 
samo na travnikih, vodila »zdrava 
kmečka logika«. Zdelo se mu je 
nesmiselno plačevati za »kemijo«, 
če pridelki zrastejo tudi brez tega, 
pa še sami bi potem morali jesti ta-
kšno zelenjavo z dodatki. Njegov ži-
vljenjski moto pa je verjetno zajet v 
besedah: »Od prednikov smo pode-
dovali čisto zemljo, zakaj ne bi take 
predali zanamcem?«  … Predvsem 
pa je treba znati opazovati naravo, 
pravi Franc, iz knjig se ne da vsega 
naučiti. »Rastlinam je na primer tre-
ba tudi kakšne pleveli pustiti, ker 
zadružujejo vlago v zemlji,« je ena 
od njegovih ugotovitev.

NT, št. 53, 8. 7. 2011, stran 9

Franc Mesodjednik je bil med prvimi z eko-
loškim certifikatom pri nas in je že ves čas 
vključen v Združenje ekoloških prideloval-
cev in predelovalcev Deteljica.

Nevenka, Martin in Lucija Šmalčič z 
veseljem sprejmejo na svoji kmetiji tudi 
obiskovalce.

Narava daje, 
človek jemlje, 
narava vzame …

Martin seje le z domačim seme-
nom, ki ga pobira iz svojih rastlin 
in išče stare, čim manj spremenje-
ne sorte. »Setev pa je videti tako, da 
vsakič, ko grem na vrt, v žepu nosim 
kakšno peščico semena.« V Šmalči-
čevem vrtu pozabite geometrijsko 
urejene gredice z matematično 
vzorčenimi nasadi zelenjave. Martin 
pojasni:« Veste, tudi rastline so ža-
lostne, če so same. Rade se družijo. 
Ustrezajo jim kombinacije z drugi-
mi rastlinami. Ne prisiljujemo jih, da 
bi rastle, kjer mi želimo. Kakor hitro 
to narediš, zmotiš naravni red.«… 
Dan po obisku jih pokličem, kajti 
toča ni prizanesla niti njim. Martina 
dobim sredi njegovega ljubega vrta. 
»Sprašujem se, zakaj se je to zgodi-
lo. Ne vem, zakaj, ampak moralo 
je biti tako. Pa saj bo. Se bomo že 
znašli,« pravi Martin.

NT, št. 55, 15. 7. 2011, stran 9

Družina Golob na svojo kmetijo z veseljem 
sprejme tudi obiskovalce. Postati želijo ogle-
dna kmetija. Z leve: Helena, Jakob, Marko 
in Maja.

Ker jim ni 
vseeno za svoje 
zdravje

Helena našteva stroge pogoje 
ekološkega kmetovanja. A Golo-
bovi so šli še korak dlje, saj kme-
tujejo po biodinamičnih načelih. 
Gnojijo le s kompostom. Ne upo-
rabljajo niti sredstev za gnojenje, 
ki so v ekološkem kmetovanju 
dovoljena. Za zaščito in krepitev 
rastlin sami izdelujejo naravne 
pripravke … »Verjetno bomo v 
prihodnjem letu začeli tudi s 
partnerskim kmetovanjem, ki je 
v Evropi zelo moderno,« povesta 
Helena in Marko. To pomeni, da 
kmet in potrošnik skleneta po-
godbo, pri čemer se kmet zaveže, 
da bo kupcu enkrat ali dvakrat 
tedensko dostavljal zabojčke s 
sezonsko zelenjavo, kupec pa, 
da bo to zelenjavo tudi redno 
jemal.«

NT, št. 57, 22. 7. 2011, stran 9

Eden od izdelkov Ekološke kmetije Kugov-
nik je jabolčni kis. V ozadju je pašnik. 

Vse se začne in konča pri dobrih semenih. 
Na Planinci imajo pravo banko najrazlič-
nejših semen.

»Nimamo 
kmetije, ampak 
vrt raja«

Prvi so vstopili med ekološke 
kmete in se jim tudi prvi odrekli. 
Skupnost, ki živi v veliki hiši v Pla-
ninci, ni klasična družina. Trenutno 
se imenuje dinastija Alojzija. Tako 
je namreč ime idejni pobudnici pro-
jekta, ki se je začel pred približno 
petnajstimi leti. Skupina ljudi, ki se 
je odločila za drugačen način življe-
nja brez diktata ure in koledarja, je 
takrat kupila dve opuščeni kmetiji, 
zgradila hišo in se odločila za popol-
noma sonaravno in ekološko kme-
tovanje … Alojzija pravi: »Morali bi 
ločiti ekopridelavo za denar in tisto 
za življenje. Ljudje so vedno znova 
razočarani. Ampak tako pač je. Do-
kler bodo kmetje »naravi prijazni« 
zaradi zunanjih zahtev in denarja, 
dokler bo v pridelavi hrane na pr-
vem mestu zaslužek, ne bo prostora 
ne za spošljivost ne za hvaležnost 
do narave in stvarstva.«

NT, št. 59, 29. 7. 2011, stran 16

Ogromen 
ekološki raj

Nevenka ugotavlja, da naraven 
način prehranjevanja živali, torej 
brez silaže, podaljša tudi njihovo 
življenjsko dobo. Njena najsta-
rejša krava Lora tako šteje že 13 
let, pa še vedno vsako leto povrže 
telička … Vsako leto imajo veliko 
pridelkov, toda na tržnicah jih ni 
več. Nevenka pravi, da se tam 
premalo proda. Tako zdaj pri-
delke prodajajo v Leclercu, po-
leg tega pa so največji dobavitelji 
za spletno ekološko tržnico Moja 
tržnica … Načrtujejo tudi širitev v 
turizem. S kmetije, gre za poveza-
vo treh kmetij (od osmih, kjer se 
ukvarjajo z ekološkim kmetova-
njem), lahko namreč pridete čisto 
do Nazarij … Enkrat na teden bi 
(za obiskovalce) pekli jagenjčka, 
na voljo bi bili domač kruh in se-
veda sokovi.

NT, št. 61, 5. 8. 2011, stran 17

Slatina v 
Rožni dolini

Trebče pri 
Podsredi

Brode pri 
Vranskem

Planinca pod 
Kalobjem

Podgorje pri 
Letušu
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Ekološko kmetovanje kot 
odgovor na krizo
Z dr. Jankom Rodetom o prednostih in slabostih sonaravnega kmetovanja, posebnostih naše regije pri tem in nujnosti 
povezovanja kmetov ter njihovega prodora v trgovske verige

Na nedavnem posvetu na Ponikvi 
je bila med drugim izrečena misel, 
da je ekološko kmetijstvo sicer kra-
sna stvar, da pa bodo zaradi pomanj-
kanja hrane v prihodnosti od kmeta 
vsi pričakovali čim večji pridelek, 
zato se bo prisiljen preusmeriti v 
intenzivno kmetijstvo. Se tudi slo-
venskemu ekološkemu kmetu obeta 
taka preobrazba in ali je sploh mo-
goča? Kaj pomeni približno dva tisoč 
ekoloških kmetov v Sloveniji – je to 
veliko ali malo? Kako zagotoviti več 
zdravih, ekološko pridelanih živil v 
širši prodaji, saj je to lahko odgovor 
na razne prehranske afere? O vsem 
tem smo se pogovarjali z dr. Jankom 
Rodetom, višjim koordinatorjem s 
področja sonaravnega kmetovanja 
pri Kmetijsko-gozdarski zbornici 
Slovenije.

»Ne moremo pritrditi nekaterim 
nevladnim organizacijam ali aktivi-
stom, ki trdijo, da bi cela Slovenija 
morala imeti ekološko kmetijstvo. 
To se ne da povsod, so pa predeli, 
kjer je to prava rešitev, in sicer za 
kmetije, ki so malo bolj oddaljene, ki 
so na obrobju kotlin, od koder ljudje 
odhajajo v mesta, in so pomembne 
tudi zaradi socialnega vidika v času, 
ko ljudje ostajajo brez služb. Sami že 
opažamo, da so travniki vedno bolj 
pokošeni, da nekateri bolj izkoriščajo 
možnosti pridelave, a ne samo v eko-
loškem kmetijstvu,« pravi dr. Janko 
Rode, ki ob tem opozarja še na pro-
blem starostne strukture lastnikov, ki 
so vedno starejši in zato spremembe 
težko sprejmejo. Ekološko kmetova-
nje pa pomeni spremembo.

Velikokrat je slišati, da je kmeto-
vanje po načelih prednikov, se pravi 
tradicionalno kmetijstvo, v bistvu 
ekološko. Je res tako?

To je ena od običajnih »fam«, vendar 
ne drži. V Evropi je namreč dogovor, 
da je ekološko kmetijstvo tisto, ki se 
drži določenih načel, ki so sicer blizu 
našemu tradicionalnemu kmetijstvu, 
vendar so ta pravila uzakonjena, nji-
hovo izvajanje pa je nadzorovano. To 
je torej delček kmetijstva, ki je zelo na-
tančno reguliran. Neodvisna nadzorna 
organizacija po mednarodnih merilih 
izvaja kontrolo in s tem zagotavlja, da 
je pridelava res ekološka. V tradicio-
nalnem kmetijstvu kmet odgovarja za 
svojo pridelavo, potrošnik pa mu zau-
pa ali pa ne. Ko pa potrošnik vidi eko-
loški znak, ve, da gre res za ekološko 
pridelavo. Tako se mu ne more zgoditi, 
da bi mu kmet prodal jabolčni sok iz 
trgovine kot svoj lastni pridelek.

Je tudi takšna stroga kontrola ovi-
ra, da bi se več kmetov odločilo za 
ekološko kmetovanje?

Vsak je rad samostojen in vsi tarna-
jo, da je preveč birokracije in kontrol. 
Tudi pri drugih oblikah kmetovanja se 
to zaostruje in nihče, ki dobi denar 
od države ali iz Evrope, se temu ne 
more izogniti.

Je torej dobrih dva tisoč ekoloških 
kmetij v Sloveniji veliko ali malo?

Želeli bi, da bi jih bilo več. Če gleda-
mo delež, jih je veliko, saj imamo tri 
odstotke ekoloških kmetov, ki kmetu-
jejo na sedmih odstotkih obdelovalnih 
površin. Po deležu ekoloških površin 
smo blizu zgornji tretjini v Evropi, žal 
pa ne po številu. Želeli bi več ekolo-

ve, pri ekoloških pridelkih pa je treba 
razmišljati drugače; šlo naj bi za ne-
kakšno »pravično trgovino«. Zavora 
je tudi na strani pridelovalcev, saj se 
ne znajo povezati, da bi bili sposobni 
zagotoviti zadostne količine, s čimer 
bi lahko skupno oskrbovali večje sis-
teme, šole, vrtce … Tistih, ki bi se iz 
komercialnih vzgibov odločili za eko-
loško kmetijstvo, ni dovolj, večina je 
to storila iz prepričanja. To se vidi tudi 
v dinamiki rasti, saj je prva leta število 
ekoloških kmetij hitro raslo, zdaj pa 
jih je že nekaj časa približno dva tisoč. 
Nadaljnji razvoj bi bil možen, če bi 
se nekateri začeli komercialno s tem 
ukvarjati in bi se povezali pri projek-
tih, kot je na primer pakirna linija za 

ških kmetov, ki bi pridelovali za trg, 
ne samo zase in najbližje.

Verjetno je problem v tem, da en 
sam kmet težko zmore ves proces od 
pridelave na kmetiji do prodaje. Kdo 
in kako bi moral pri tem pomagati?

Večinoma gre za samooskrbo eko-
loških kmetij, za prodajo na domu in 
na tržnicah, zelo malo pa je tistih, ki 
bi prišli v kakšno trgovsko verigo ali 
bi celo imeli svojo trgovinico. Partner-
sko kmetovanje ponekod kar dobro 
deluje, gre za dogovor med kmetom 
in potrošnikom za dobavo zabojčkov 
s sezonsko zelenjavo, a tudi to je ome-
jeno le na ozek krog ljudi. Problem je, 
ker veletrgovci skušajo dobiti dnevno 
najbolj ugodno ceno sadja in zelenja-

Celjan Janko Rode, ki z družino živi v Rimskih Toplicah, je diplomirani biolog 
in doktor bioloških znanosti, ki je izkušnje nabiral kot profesor v srednji šoli in 
raziskovalec na inštitutu za biologijo. Kot vodja Vrta zdravilnih rastlin na Inštitutu 
za hmeljarstvo in pivovarstvo Žalec je pristal v kmetijskih vodah. Zdaj kot višji 
koordinator za sonaravno kmetijstvo v Kmetijsko-gozdarski zbornici Slovenije 
dela pri svetovanju za ekološko kmetijstvo in kmetijstvo na zavarovanih obmo-
čjih. Zastopa interese KGZS pri vprašanjih kmetovanja na področjih Natura 2000 
in ravnanja z gensko spremenjenimi organizmi. Je strokovni tajnik strokovne 
skupine in odbora za ekološko kmetijstvo v KGZS. Sodeluje v delovni skupini 
za spremljanje izvajanja Akcijskega načrta za ekološko kmetijstvo v Sloveniji 
2005–2015 na kmetijskem ministrstvu. Nekateri ga poznajo tudi kot poznavalca 
zelišč in avtorja knjige Zeliščni vrt: domača lekarna. Napisal je še štiri publikacije 
o zeliščih, njihovi uporabi in pridelovanju. Kot prevajalec je podpisal šest knjig o 
zeliščih. Tudi na Radiu Celje je sodeloval v več oddajah Zeleni val. O pridelovanju 
zelišč predava na Fakulteti za kmetijstvo in biosistemske vede v Mariboru.

severovzhodne Slovenije, ki je vzpo-
stavilo stik s šolami in z vrtci.

Je območje naše regije v čem po-
sebno, ko gre za ekološke kmetije?

To območje je med najmočnejšimi 
v Sloveniji, ko gre za število ekoloških 
kmetij, in nekaj je zelo uspešnih. Nji-
hova struktura je podobna kot drugod, 
veliko imajo travinja in zato prevladuje 
govedoreja, manj je pridelave zelenja-
ve, sadnega drevja … Pričakovali bi, 
da bo zato ponudba ekološkega mesa 
zelo velika, problem pa je, da klavni-
ce niso pripravljene odkupovati tega 
goveda po drugačni ceni. Ocenjevanje 
kakovosti namreč še vedno poteka po 
konvencionalnih merilih, medtem ko 
je ekološko pridelano meso drugačno, 
temnejše, ima drugačno strukturo, po 
konvencionalnih merilih nezaželeno. 
Zato že nekaj časa obstaja pobuda, da 
bi za ekološko pridelano meso izdelali 
drugačna merila. Zadnja leta je prišlo 
vsaj do te spremembe, da so pogoji za 
prodajo mesa na domu manj togi in 
zato večina v klavnici zaklano govedo 
doma razkosa in proda.

Tudi sicer je za ekološke kmetije 
značilno, da pridelujejo nekatere 
manj običajne pridelke, da tudi ek-
sperimentirajo …

Ekološki kmetje so zelo odprti za 
male kulture, ki so lažje za pridelavo. 
Pira je na primer žito, ki je idealno za 
ekološko kmetovanje, ker ne potrebuje 
zaščitnih sredstev. Aronija je taka »ni-
šna« rastlina, pa amarant, kamut, vse 
to lahko butično pridelaš in prodaš.

Kako naj se človek v času krize 
zdravo prehranjuje, če vemo, da je 
ekološka hrana še nekoliko dražja 
od običajne?

Ekološko kmetovanje je odgovor na 
globalno krizo. Na tržiščih, kjer so se 
ekološki kmetje uspeli združiti in biti 
aktiven sodelavec v prodajni verigi, so 
se cene ekoloških pridelkov nekoliko 
znižale in ni več tako velike razlike v 
cenah. V Angliji obstajajo celo trgo-
vske verige, ki dajejo del denarja za 
to, da se skupina pridelovalcev lahko 
opremi za lažje delo na kmetiji. Res je 
za nadstandard običajno treba nekoli-
ko več plačati. Veliko držav prav zato s 
subvencijami podpira ekološko kme-
tovanje, da bi bili pridelki cenejši.

Je torej po vašem realna napoved, 
da zaradi pomanjkanja hrane eko-
loško kmetijstvo dolgoročno nima 
možnosti?

Izkušnje iz Afrike so pokazale, da in-
tenzivna pridelava ni primerna za vsa 
okolja in da so tam, kjer so vzposta-
vili ekološko kmetijstvo, povezovanje 
ljudi in izmenjavo, povečali pridelek. 
V Evropi pa se s tem kmetovanjem 
zmanjša pritisk na naravne vire in 
manj je emisij. Ena od raziskav je tudi 
pokazala, da ekološko gospodarjena 
tla zadržujejo veliko CO2, ki bi sicer bil 
prost kot toplogredni plin. Se pravi, da 
je ekološko kmetovanje tudi eden od 
odgovorov na podnebne spremembe. 
Sicer pa se tudi konvencionalno kme-
tijstvo vedno bolj ekologizira. To, kar 
je lahko problem pri tem kmetijstvu, 
je prodor gensko spremenjenih orga-
nizmov, ki se jih Evropa zaenkrat še 
uspešno brani. Vprašanje pa je, kako 
dolgo še.

TATJANA CVIRN, foto: GrupA

več kmetov in podobno. Združeni bi 
bili enakopraven sogovornik. Res je 
namreč, da je pri nas precej povpra-
ševanja po ekološki hrani, ki pa jo 
trgovci pretežno uvažajo.

Pa je možna oskrba šol in vrtcev s 
tako zdravo hrano iz domačega oko-
lja glede na dokaj toge predpise?

Zelena naročila se vzpostavljajo in 
tu gre za celoten sistem, kjer bi držav-
ni organi morali upoštevati ekološki 
pristop, ne samo glede hrane. Pravil-
nik za šole in vrtce se je pred časom 
nekoliko sprostil in takrat so tudi naši 
svetovalci pomagali pri prijavah kme-
tov na razpise za oskrbo s pridelki. 
Nekateri že imajo dobre izkušnje, na 
primer Združenje ekoloških kmetov 

»Podjetje Žito je letos 
prvič šlo v pogodbeno 
pridelavo ekoloških žit za 
kruh. Veliki sistemi se pri 
nas doslej niso ukvarjali 
s tem, v tujini pa je to že 
nekaj časa običajno, saj 
so ugotovili, da so ekolo-
ški izdelki tržno zanimi-
vi. Kupiš lahko celo eko-
loški koncentrat za juho, 
imajo ekološke ribogojnice 
in podobno. Predelovalna 
industrija bi lahko poka-
zala večji interes.«

»Problem pri razpisih 
za sofi nanciranje naložb 
je, da po evropski zako-
nodaji ne smemo dajati 
prevelike prednosti no-
beni skupini kmetov, 
niti ekološkim, in ker so 
premajhni, pogosto izpa-
dejo. Razpisi so naravna-
ni po evropskih merilih, 
naši predstavniki pa niso 
pravočasno zahtevali ve-
čje uveljavitve naših po-
sebnosti.«

»Leta 1998, ko se je v 
Sloveniji začelo ekološko 
kmetovanje, je bila kme-
tijska svetovalna služba 
tista, ki je bila dolgo mo-
tor tega razvoja. Tudi zdaj 
sledimo novostim in z nji-
mi seznanjamo kmete. V 
tujini je veliko novosti pri 
opremi, specialnih strojih 
za obdelavo, uporabi (ne-
katerih tehnik) naravnih 
sovražnikov ali krepčilnih 
snovi za rastline. Sveto-
valci kmetijske svetovane 
službe hodijo na izobra-
ževanja, sodelujemo s 
fakultetami, kontrolnimi 
organizacijami. Preda-
vanja za ekološke kmete 
pogosto obogatimo še s 
praktičnimi izkušnjami 
katerega od njih.«
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Eko je način 
življenja
Ekološka kmetija Tauses navdušuje s konji, a tudi s pujsi, z 
zajci, s purani, kozo … – Učna kmetija v hribih nad Laškim

Med Vrhom nad Laškim in Jurkloštrom je v Velikih Gorelcah pravi raj. 
Morda zaradi narave, ampak mislim, da predvsem zato, ker je družina Tauses 
raj sama naredila. Iz njihovih besed, predvsem pa iz njihovih oči sije ljubezen. 
Do narave, živali, drugega človeka in življenja. Tudi zato kmetujejo ekološko. 
A ne le to. Živijo tako, da čim manj onesnažujejo naravo, zato pridobivajo 
električno energijo s soncem, grejejo se s sončnimi kolektorji. Ekologija je 
zanje način življenja in mišljenja.

Ekološka kmetija Tauses je družin-
ska kmetija na dvajsetih hektarih, od 
tega je devet hektarov obdelovalne 
zemlje. Martina in Darko, ki se je na 
kmetijo priženil, sta se za ekološko 
kmetovanje odločila pred dvanajsti-
mi leti. »Predvsem zaradi nas samih,« 
pojasnjuje Martina. Želela sta najbolj-

še za svoje otroke, takrat sta imela 
tri – dvojčici Urško in Majo ter sina 
Roka. Kasneje se jim je pridružila še 
danes 7-letna Zala. Prehod na ekološko 
kmetovanje ni bil težak, se spominjata 
zakonca Tauses. »Nikoli nismo veliko 
škropili, vedno smo živeli precej zdra-
vo,« še pove Martina.

pravljajo nepozaben obhod po gozdu, 
v katerem otroci opazujejo gozdne ži-
vali, ptice, mravljišča, iščejo gnezda in 
sledi. Darko jih pelje tudi na prežo, 
kjer z daljnogledom opazujejo okoli-
co. Predvsem za mestne otroke, ki ni-
majo toliko stika z živalmi, bo morda 
zanimivo praznovanje rojstnega dne 
na kmetiji.

Iz prve roke lahko povem, da je za 
mestne srajce obisk kmetije Tauses 
nepozabno doživetje. Imajo namreč 
pravi mali živalski vrt. Poleg konjev 
imajo še mini prašičke, malo kozi-
co, kokoši, purane, zajce, še celo 
ribe so našle prostor na kmetiji. 
»Običajne« muce so seveda tudi 
tam in, logično, pes. Ampak tudi 
take povsem »navadne« živali so 
pri otrocih, ki sicer stika z žival-
mi nimajo veliko ali celo nič, 
zelo dobro sprejete.

Eko tudi pri elektriki
Darko in tokratni mojster foto-

grafi je Andraž sta se kasneje poglo-
bila še v povsem druge teme. Kako 

se ogrevati, kaj se najbolj izplača, 
kako pridobivati elektriko … Tudi na 
tem področju Tausesovi namreč živijo 
naravi prijazno. »To je prava ekološka 
kmetija!« se zasmeji Darko, v njego-
vem smehu pa je veliko resnice. Tau-
sesovi so sončne celice, preko katerih 
pridobivajo električno energijo, položi-
li po strehi hleva in tudi hiše. Prihodnje 
leto načrtujejo še postavitev vetrne 
elektrarne.

Ob vrtu imajo sončni kolektor, s 
katerim si ogrevajo vodo. Poleti s tem 
ni težav, pozimi pa jo je včasih treba 
tudi dogrevati, ker je pač sonca manj. 
Četudi je sonce ves čas med Tauseso-
vimi …

Zdaj ga je še več, ko se je družina 
povečala še za malo Nejo. In novope-
čena (Neja, Urškina hči, je stara dober 
mesec) stara starša kar sijeta. Mogoče 
tudi zato, ker imata vse otroke še ve-
dno doma, ljudi pa je vedno več. In če 
se imajo še radi, je sreča še večja!

ŠPELA KURALT, foto: GrupA

Ura ježe z inštruktorico jahanja 
stane 15 evrov, 20 evrov stane, če 
greš na teren sam. Vendar mora 
v tem primeru jahač izkazati iz-
kušenost z dokazili. Program Za 
rojstni dan na kmetijo bo starše 
stal 120 evrov, otroci (skupina je 
lahko velika od pet do dvanajst 
otrok) pa se bodo s kmetijo se-
znanjali tri ure.

Domače dobrote
Čeprav imajo že s konji veliko dela, Martina še vedno najde čas za pripravo božanskih 

marmelad, peko izdelkov iz pire, pripravlja tudi čaje. Za te izdelke sicer zaenkrat še nima 
eko certifi kata, vendar jih kljub temu lahko kupite na tržnici. Kakovost izdelkov je Martina 
preizkusila tudi na tradicionalnem ocenjevanju Dobrote s slovenskih kmetij na Ptuju, kjer 
je za svoj pirin kruh dobila bronasto priznanje.

Martina svojih receptov ne skriva. Še več, pripravlja celo delavnice za peko. Ni kaj, prava 
učna kmetija! Ob našem obisku smo ji, potem ko smo poskusili tri nebeške marmelade, 
predlagali, naj pripravi še delavnico o kuhanju marmelad. Če ne jeseni marmeladne, 
pa bo zagotovo spet pripravila predbožično delavnico peke. In glede na pokušeno bo 
delavnica zagotovo zadetek v polno. Čeprav je za svoje izdelke še v fazi 

pridobivanja eko certifi kata, Martina o 
preverjanju in inšpektorjih ekološkega 
kmetovanja ne reče žal besede: »Kon-
trolne službe nikoli nismo obravnavali 
kot nekoga, ki ›komplicira‹, ampak ve-
dno so nam bili bolj svetovalci.« Darko 
pa doda: »Če iščeš luknje, če nisi eko-
loškemu kmetovanju popolnoma pre-
dan, se ti lahko zdi, da ›komplicirajo‹. 
Če pa si z dušo v tem, če je to tvoj način 
življenja, potem ni nič težko.«

Za ježo, ne za salame
Martina in Darko sta bila od nekdaj 

navdušena nad konji. Tudi zato sta leta 
1995 prodala vse krave in se odločila za 
konjerejo. Danes imata dvanajst konj, 
od tega je šest ponijev. Seveda sem mo-
rala vprašati, ali te lepe živali pristanejo 
v salamah, a sta se Martina in Darko 
nasmehnila: »Mi imamo konje za ježo 
in ne za hrano. Niso mesnate vrste.«

Konji so po pravilih ekološkega 
kmetovanja ves čas zunaj in tudi po-
zimi jih spuščajo na prosto. Ko jih gle-
daš, kako se mirno pasejo, prav vidiš 
svobodo, ki jo imajo na kmetiji Tauses. 

Kljub temu pa jih »doleti« tudi delo. 
Tausesovi namreč nudijo turistično 
ježo. Obiskovalcem omogočijo, da se 
s konji seznanijo, jim pokažejo, kako 
se konja pokrtači in osedla, pa tudi da 
jih v spremstvu inštruktorice jahanja 
Tjaše Romih jezdijo v maneži. Sicer 
lahko turisti prosto jezdijo konje, ven-
dar morajo z dokazili izkazati, da so 
izkušeni jahači.

Moje ime je konj …
Otroci lahko največ o konjih izvejo 

na organiziranem obisku pri Tause-
sovih. Lani so namreč pridobili naziv 
učna kmetija. Za skupine otrok so pri-
pravili tri različne učne programe na 
kmetiji. Prvi, Moje ime je konj, je na-
menjen otrokom, ki si želijo spoznati 
konje in njihovo oskrbo. Glede na to, 
da je Darko tudi lovec, so pripravili 
tudi program Dan z lovcem. Tu pri-

Zvezda našega obiska je bila zagotovo koza Svilka. Je grozljivo radovedna, menda 
so vse koze takšne, zna pa se tudi postaviti zase. No, zna se postaviti na zadnje 
noge, ko jo psička Vila draži. Skupaj sta pripravili pravi »šov«.Najmlajša hči Zala rada jezdi belo kobilo Ruby, ki se je tokrat pasla v ozadju. Kljub temu je pokazala svoje znanje ježe, in sicer 

na Žani. Brez pomoči izkušene inštruktorice jahanja Tjaše Romih pa zaenkrat še ne gre.
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Na eko zelenjavo in sadje smo se že navadili. Veliko bolj smo postali 
občutljivi na to, kaj nabodemo na vilico. Kaj pa meso? Smo pomirjeni 
že, če na etiketi preverimo slovensko poreklo? Žiga Jenšterle iz Šen-
tjurja se je odločil, da gre še dlje oziroma da se vrne k vzreji živine, 
kot smo jo na naših kmetijah poznali pred desetletji. Brez dodatkov, 
posebnih krmil, s katerimi bi pospeševal rast govedi. Rezultat so 
povsem bio telečje meso in mesni izdelki, za katere ima Žiga tudi 
ustrezen certifikat.

Na krožnik s pašnika 
izpod Rifnika
Govedo, ki živi tako, kot je predvidela narava – Žiga Jenšterle prihodnost 
vidi v ekološkem kmetovanju in bio mesnih izdelkih

Žiga Jenšterle se je odločil za vzrejo, kot so jo prakticirali naši predniki. Govedo je ves čas na prostem in hrani izključno s 
travo ter senom. Ekološko kmetovanje je naša prihodnost, je prepričan Žiga.

Ekološka, bio teletina s certifikatom. Brez skrbi, strogi inšpektorji na kmetijo pod 
Rifnikom pridejo vsaj kakšnih sedemkrat letno.

Z živinorejo se na domačiji pod 
Rifnikom ukvarjajo že kakšno de-
setletje. Pred kakšnimi petimi leti 
pa se je danes komaj 28-letni Žiga 
odločil za, vsaj iz zornega kota kon-
vencionalnih kmetov, precej dra-
stično potezo. »Naše krave, biki in 
teleta se povsem prosto pasejo na 
pašnikih, ki še niso videli škropiv 
in umetnih gnojil. Zunaj so vse leto, 
niso zaprti v hlevu, niti pozimi ne. 
Poleti se prehranjujejo izključno s 
travo oziroma pašo, pozimi jedo le 
in samo krmo,« pokaže Žiga na po-

lje pripravljenih bal iz lastnih trav-
nikov. Potrebuje precejšnjo zalogo 
krme, saj mora šest mesecev v letu 
tešiti velik tek kar 70 glav živine.

Tudi do teličkov na 
tradicionalen način
Da, prav ste prebrali, 70 glav ži-

vine. Če upoštevate, da zanje Žiga 
skrbi sam, oba starša namreč hodi-
ta v službo, postane podatek precej 
bolj impresiven. »Od nekdaj me je 
veselilo delo na kmetiji, kar mogo-
če zveni malce nenavadno, glede 

na to, da smo 16 let v Velenju živeli 
v stolpnici. V času študija, izbral 
sem smer živinoreje, sem se začel 
poglabljati tudi v drugačne koncep-
te vzreje živine, v tujini sicer veliko 
bolj uveljavljene, in se odločil, da 
poskusim,« o pogumni odločitvi 
pravi Žiga. Zdaj ima okoli 30 krav 
dojilj francoskih mesnih pasem 
šarole in limuzin, ostalo so biki in 
teleta. Slednja so za zakol godna, 
ko so stara okoli 6, 7, 8 mesecev. 
Do takrat sesajo mleko pri materi. 
Že na pogled so telički videti bolj 
zdravi, ljubkejši kot njihovi vrstni-
ki, ki dobivajo dodatke za hitrejšo 
rast. »Ena krava potrebuje pribli-
žno hektar zemlje za pašo. Imamo 
za okoli 70 hektarov pašnikov, ki 
so razdrobljeni vse do Jurkloštra, 
Dobja, Planine, Gorice pri Slivni-
ci. »Žiga, kako pa, hmmm, saj veš, 

pridete do teličkov?« moram vpra-
šati. »Brez pomoči veterinarja, če 
to mislite. Med kravami se pasejo 
tudi plemenski biki in potem, hja, 
pustimo, da narava in nagon nare-
dita svoje.«

Zanima me, koliko začudenih 
pogledov je bil zaradi načina vzreje 
že deležen. »Od začetka kar veliko. 
Se je recimo dogajalo tudi, da smo 
doživeli kakšno prijavo inšpekci-
ji, ker so krave tudi pozimi zunaj. 
Ampak treba je vedeti, da živina 
veliko bolj trpi zunaj poleti, ko se 
temperature dvignejo do 30, 35 sto-
pinj, kot pri 20 stopinjah pod ničlo. 
Znajo poskrbeti zase, najti zavetje,« 
pove Žiga.

Po teletino do 
avtomata ali na 
tržnico
Na ekološki kmetiji Jenšterle po-

nujajo sveže telečje meso in celo 
paleto ekološko certificiranih bio 
mesnih izdelkov; od bio telečje 
šunkarice, pečenic, posebne kloba-
se in hrenovk, ki so pravi prodajni 
hit, pa do bio kozjanskih salam in 
rifniških klobas. »V bistvu upora-
bljamo stare recepture, po katerih 
so delali naši predniki na Kozjan-
skem. Dodali smo le nekaj sodob-
nih bio standardov. Za predelavo 
skrbi priznan mesar z Vrha nad 
Laškim Vinko Križnik. Z njim sva 
se takoj ujela, saj tudi on prisega 

na tradicijo, ne uporablja nobenih 
konzervansov in umetnih dodat-
kov,« pravi Žiga.

V oči mi je že ob iskanju stika 
padel regiomat, avtomat s svežim 
mesom in z izdelki. Ta stoji na tr-
žnici v ljubljanskih Kosezah, Žiga 
pa ga napolni enkrat tedensko. Nad 
prometom se ne pritožuje ravno, 
vendar kakšnega silnega povpra-
ševanja zaenkrat ni. »Največ mesa 
se proda na celjski tržnici, kjer 
imamo prodajalno. Verjetno pa je 
odločujoč dejavnik tudi cena. Naša 
teletina je na primer le za kakšnih 
5 odstotkov dražja kot tista, ki jo 
najdete na policah supermarketov. 
Razlika v kakovosti pa je, upam 
reči, precejšnja. Ampak višje cene 
trenutno trg ne bi prenesel. Seveda 
si želim, da bi se med potrošniki 
osveščenost dvignila in da bi bilo 
več zanimanja za naše proizvode. 
Se pa zavedam, da je to dolgotrajen 
proces.« Žiga je glede prihodnosti 
zmeren optimist. Ve, da je pot, ki 
si jo je izbral, prava in da se mu bo 
to slej ali prej povrnilo. »Skrb za 
okolje. Spoštljiv odnos do živali, 
kakršnega so imeli naši predniki. 
Tako vzamemo samo toliko, koli-
kor lahko tudi damo,« je filozofija 
mladega kmeta, ki bi si jo v dobro 
slovenskega kmetijstva in lastnega 
zdravja veljalo dobro zapomniti.

POLONA MASTNAK
Foto: GrupA

Po medenem še tradicionalni 
slovenski zajtrk

Čebelarska zveza Slovenije je na podlagi po-
zitivnih izkušenj z izvedbo medenega zajtr-
ka v vrtcih ob podpori Kmetijsko-gozdarske 
zbornice Slovenije predlagala kmetijskemu, 
šolskemu in zdravstvenemu ministrstvu, da v 
osnovnih šolah in vrtcih izvedejo projekt Tra-
dicionalni slovenski zajtrk.

Osnovni cilj projekta je izobra-
ževati, obveščati in ozaveščati 
šolajočo mladino in vzporedno v 
določenem obsegu tudi širšo jav-
nost o pomenu zajtrka v okviru 
prehranjevalnih navad. Temu so 
pridružili še pomen in prednosti 
lokalno pridelanih živil slovenske-
ga izvora ter pomen kmetijske de-
javnosti za okolje in čebelarstva za 
kmetijsko pridelavo. Posebej bodo 

izpostavljene posamezne kmetijske 
panoge: čebelarstvo, prireja mleka, 
sadjarstvo, pridelava žit. Pomem-
ben poudarek bo namenjen tudi 
splošnemu ozaveščanju mladine o 
pomenu zdravega načina življenja, 
vključno s pomenom gibanja in iz-
vajanja športnih aktivnosti.

Projekt naj bi prvič izvedli 18. 
novembra, nato pa vsak tretji pe-
tek v novembru v naslednjih letih. 

V tradicionalni slovenski zajtrk 
bodo poskusili vključiti več kot 
800 osnovnih šol ter skoraj 900 
vrtcev oziroma 162 tisoč učencev 
ter 76 tisoč »vrtičkarjev«. Dogovor-
jeno je, da bo inštitut za varovanje 
zdravja pripravil predloge jedilni-
kov, čebelarji bodo podarili med, 
kmetijsko-gozdarska zbornica pa 
bo organizirala donacije mleka, 
jabolk in kruha. Poskrbeli naj bi 
tudi za elektronske predstavitve 
s strokovnimi vsebinami na temo 
čebele, kmetijske pridelave, lokal-
ne oskrbe in zdravega slovenskega 
zajtrka ter zdravega življenjskega 
sloga na splošno, vključno z gi-
banjem. Na dan tradicionalnega 
zajtrka naj bi v vrtcih in šolah 
predstavljali delo kmeta, čebelar-
ja in pomen pridobivanja domače 
hrane in vloge čebel. US
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Vse se začne pri 
semenu
Na obisku v Vrtnarstvu Botanika v Drešinji vasi, kjer pridelujejo 
ekološke sadike zelenjave

Cena ekoloških sadik zele-
njave je približno za 10 do 15 
odstotkov dražja od »klasič-
nih« sadik.

Vse več ljudi, tudi tistih, ki živijo v blokih in nimajo svoje zemlje, 
se odloča za lastne vrtove, kjer želijo pridelati zdravo zelenjavo, brez 
škodljivih umetnih gnojil. In če se že odločimo za ekološko pridela-
vo, bi bilo škoda, če bi preskočili temelje. Vse se namreč začne pri 
semenu, pravi Maja Podgornik iz Drešinje vasi, lastnica Vrtnarstva 
Botanika, kjer se med drugim ukvarjajo z ekološko pridelavo in s 
prodajo sadik zelenjave, zelišč, dišavnic …

»Uporabljamo mešanico navadne zemlje in prečiščene šote brez vsakršnih umetnih gnojil. Gnojimo in škropimo samo z naravnimi pripravki, 
kot so zelene morske alge, koprive, kamilice, rman …, ki jih pripravljamo sami. Ravnamo se po setvenem koledarju,« pravi Maja Podgornik.

»Ljudje so se zelo začeli zanimati 
za ekološko pridelavo zelenjave. Ko 

prostore v Drešinji vasi, ustanovili 
Vrtnarstvo Botanika, so se najprej 
usmerili v okrasne storitve na te-
renu in maloprodajo okrasnega 
materiala. »Lani pa se nam je po-
rodila ideja, da bi se začeli ukvarjati 
tudi s proizvodnjo. Veliko imamo 
pokritih prostorov in zakaj ne bi 
začeli z ekološko pridelavo sadik, 
smo pomislili,« pripoveduje Maja. 
Ekoloških semen sicer ne pridobi-
vajo sami, ampak jih kupijo, nato iz 
njih gojijo sadike. »Še pred petimi 
leti je bil izbor ekoloških semen 
zelo skromen. Na voljo sta morda 
bili po dve sorti solate, paradižnika 
in ostalega. Danes se dobi skoraj 
vse. V svoji ponudbi imamo sadi-
ke različnih sort solate, peteršilja, 
zelene, paprike, paradižnika, zelja, 

solate na primer, imajo zelo veliko 
klorofi la, zato jih polži ne marajo. 
Kar je tudi velika prednost.« Je pa 
res, dodaja Maja, da je pri ekoloških 
semenih slabša kaljivost kot pri kon-
vencionalnih. Naravna selekcija pač, 
vzklije samo najboljše seme.

Sadike v košarici
V Vrtnarstvu Botanika jim na-

črtov in idej, kako bi še izboljšali 
ponudbo, ne zmanjka. Med dru-
gim bodo začeli sami gojiti semena 
ekološkega česna. »Da nam ne bo 
treba jesti kitajskega,« se nasmeje 
Maja. Tako bodo spomladi že ime-
li prve sadike. »To pomeni, da ne 
bomo več sadili strokov, ampak 
bomo prodajali ukoreninjeno sa-
diko česna.«

Zamislili pa so si tudi prodajno 
vizijo: da bi za vrtičkarje pripravili 
t. i. zelene košarice. V njih bi bila 
pripravljene različne sadike tiste-
ga, kar običajno posadimo na vrtu, 
od solate, paradižnika, peteršilja, 
zelja … Zraven bodo priložili tudi 
zgibanko, kjer bo vsaka sorta opi-
sana, pri čemer bo napisano tudi, 
kako je treba rastlino vzgajati.

BOJANA AVGUŠTINČIČ
Foto: GrupA

cvetače, zelišč …« našteva sogovor-
nica in nas popelje med lončke, iz 
katerih kukajo majhne rastline, ki 
bodo kmalu postale slastna in zdra-
va zelenjava.

Prednosti ekoloških 
semen
Seveda se vzgajanje ekoloških 

semen v marsičem razlikuje od 
vzgajanja semen iz konvencio-
nalne pridelave, nas po-
uči Maja. Pri konvencio-
nalni pridelavi solata kali 
pri temperaturi okoli 25 
stopinj, medtem ko pri nas 
ogrevamo samo na 
12 ali 14 stopinj. Naša 
solata resda dlje kali, 
je pa zato prilagojena 
zunanjim temperaturam,« pojasni 
Maja. »Osnova vsake eko sadike pa 
je, da seme ni hibridno. To pomeni, 
da nova rastlina obdrži starševske 
lastnosti. Takšna rastlina je tudi 
prilagojena na rast v našem okolju, 
veliko bolj je odporna na bolezni 
in škodljivce. Določene rastline, 

12 ali 14 stopinj. Naša 

Eko dar

Meso, pridelano na ekološki 
način, že ponujajo v mesnici v 
Šoštanju ter v treh mesnicah v 
Mariboru, septembra pa ga bodo 
ponudili še potrošnikom v petih 
mesnicah v Ljubljani. Pri projek-
tu kot partner sodeluje Tovarna 
mesnih izdelkov Košaki Mari-
bor, kjer poskrbijo za predelavo, 
zadruga pa za odkup ekološke 
živine po Sloveniji. Z ekološko 
rejo se ukvarja 1.100 kmetov, 
v prihodnjih štirih letih pa naj 
bi se njihovo število še poveča-
lo, saj je to v vse težjih pogojih 
kmetovanja in konkurence pri-
ložnost zlasti za gorske in hri-
bovske kmetije.

Upajo, da bodo poleg redne 
prodaje največji kupci mesa bla-
govne znamke Eko dar šole, vrtci 
in zdravstvene ustanove. Meso, 

V Kmetijski zadrugi Šaleška dolina so že 
začeli odkupovati ekološko živino in pro-
dajati ekološko meso pod blagovno znamko 
Eko dar.

pridelano na ekološki način, 
je v primerjavi s pridelanim na 
konvencionalni način dražje za 
približno 30 odstotkov. V zadrugi 
nameravajo projekt še nagraditi, 
saj bodo poleg mesa začeli pro-
dajati tudi ekološke izdelke. Te 
naj bi med drugim tržili tudi v 
trgovini na Turnu.

Kot kaže anketa na spletni 
strani kmetijske zadruge, bi se 
za nakup ekološkega mesa kupci 
največkrat odločili v specializi-
rani trgovini eko izdelkov, pa 
tudi preko internetne prodaje z 
možnostjo, da bi meso prevzeli 
v mesnici. Manj glasov so dobili 
trgovski centri ali klasične me-
snice, najmanj kupcev pa bi se 
odločilo za nakup ekološkega 
mesa iz avtomata.

US

Lokalno
z dokazili

Novodobna kuhinja stremi k uporabi lokal-
nih živil. Tem smernicam sledi tudi kuhinja 
na laškem gradu.

Najemnik laškega gradu in 
glavni kuhar Marko Pavčnik 
pravi, da sicer vsa hrana, ki jo 
kupujejo, ni lokalnega izvora, 
vendar je cilj, da bi bilo čim več 
hrane iz tega okolja. Tako imajo 
lokalno pridelano sadje in zele-
njavo, trenutno je največ paradi-
žnika in kumar, tudi meso kupu-
jejo iz Laškega. Čeprav si želijo 
kupovati biološko oziroma eko-
loško pridelane izdelke, Pavčnik 
poudarja, da je do teh težko priti 
in da jih je tudi premalo: »Toliko, 
kot oni pridelajo v enem letu, mi 
porabimo v enem tednu.« Sicer 
pa je celotno kupovanje hrane 
za restavracije podvrženo Hasap 

sistemu. »Stvar je precej zoprna, 
vendar se tega držimo. Kazni so 
zelo visoke,« razlaga Pavčnik. 
To pomeni, da kupuje le tisto 
hrano oziroma od tistih kmetov 
in pridelovalcev hrane, ki imajo 
vsa potrebna dokazila. Če na-
mreč pridejo inšpektorji, morajo 
v restavraciji imeti vsa dokazila 
o izvoru posameznega izdelka 
oziroma hrane.

ŠK

sem pripravljala poslovni načrt za 
to leto, sem si rekla, da če uspemo 

prodati med 10 in 15 tisoč sadik, da 
bo že kar v redu. A smo jih do kon-
ca junija prodali že 40 tisoč. Večina 
kupcev je z ožjega celjskega obmo-
čja. V glavnem gre za vrtičkarje, ki 
bi radi ekološko vrtnarili, pridelovali 
zdravo hrano,« opaža Maja.

Ko so v letu 2007, potem ko so 
od ljubljanske semenarne kupili 

Več o tem, kako z grmov-
jem zaraščene površine naj-
hitreje kultivirajo koze, pra-
šiči so odlični »orači«, okrog 
hiše pa »kosijo« gosi, si lahko 
preberete v prihodnji, petko-
vi številki Novega tednika. 
Brglezove na Dolgi Gori je 
obiskala Ivana Stamejčič.

Prihodnji 
petek v 
Novem 
tedniku
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Več o digitalni zbirki 
in drugih domoznan-
skih zgodbah, ki jih 
pripravlja Osrednja knji-
žnica Celje v sodelova-
nju s partnerji, si lahko 
preberete na spletnem 
naslovu www.kamra.si.

Celjski muzej, ki je za-
čel delovati v letu 1882, je 
svoji zbirki Schützove be-
loprstene keramike očitno 
pripisoval tolikšno mero 
dokumentarne vrednosti 
in atraktivnosti, da jo je z 
nekaj časovnimi izjemami 
ves čas vključeval v svojo 
razstavno ponudbo.

»Mavrični svet Schützove 
keramike« – ta prispodoba v 
vsej nazornosti zaživi, ko se 
skozi ta oblikovno in barvno 
izjemno pester svet spreho-
dimo fizično. Oblikovno se je 
Schützova keramika oplajala 
ob različnih neohistoričnih 
slogih druge polovice 19. 
stoletja, razgibanost oblik 
pa dopolnjevala z različnimi 
barvnimi eksperimenti. Ena 
glavnih značilnosti Schützo-
ve tovarne je bila, da na is-
tem modelu nastopajo različ-
ne barvne glazure v različnih 
kombinacijah. Marsikdaj so 
barvne kombinacije osuplji-
ve in za oči današnjega opa-
zovalca celo neusklajene, ve-
dno pa gre za prave barvne 
eksplozije. Okrasna in upo-
rabna keramika iz bele prsti 
je v drugi polovici 19. stoletja 
krasila sprejemnice in jedil-
nice meščanskih stanovanj 
ter našla odjemalce tudi med 
premožnejšimi posestniki na 
podeželju. Je bil svet, ki ga 
je ta keramika napolnjevala, 
res tako veder, kot nam na 
prvi pogled sporočajo sijoči 
odtenki barvnih glazur?

Predstavitev te teme v Ka-
mri je razdeljena v več sklo-
pov. V informativnem delu 
se obiskovalec seznani z 
osnovnimi podatki o Ludwi-
gu Schützu, njegovi družini 
ter rasti in koncu njegovega 
podjetja. Iz različnih sekun-
darnih virov nam je uspelo 

Mavrični svet Schützove 
keramike

Podstavek – oblikovan je kot snop pšeničnih stebel, prepletenih s 
poljskim cvetjem, nanos barvnih glazur, višina 48 cm.

Kelih – kombinacija reliefa in prostoročne poslikave rastlinske ter 
geometrične ornamentike, višina 25,5 cm.

o tem napaberkovati nekaj 
drobcev, saj kljub prizade-
vanju nismo uspeli najti to-
varniškega arhiva, ki bi edi-
ni dal relevantne odgovore. 
Je bil res v celoti uničen v 
šestdesetih letih 20. stoletja? 
Še vedno upamo, da ne.

V nadaljevanju predstavi-
tve sledijo posamezni sklopi 
izdelkov: okrasne posode in 
vaze ter namizno in pivsko 
posodje, desertni krožniki 
in pladnji in okrasni kro-
žniki. Končujemo s sklo-
pom, v katerem so ljudska 
keramika, pepelniki, črnil-
niki, »doze«, lonci … V njem 
smo skušali predstaviti vse-
binsko pestrost Schützove 
proizvodnje, ki je tržišču 
ponujala skoraj vse – od 

gumbov in nočnih posod do 
okrasne plastike. Za poslov-
no preživetje se je bilo pač 
treba prilagajati zelo različ-
nim človeškim potrebam. 
 
Več o digitalni zbirki in 
o drugih domoznanskih 
zgodbah, ki jih pripravlja 
Osrednja knjižnica Celje v 
sodelovanju s partnerji, si 
lahko preberete na spletnem 
naslovu www.kamra.si.

Uporabljen vir: Mavrični 
svet Schützove keramike, 
Pokrajinski muzej Celje, 
2009.

Naslednji teden: Ludwig 
Richard Schütz (1828–1919) 
in njegova družina

Pripravila: Robert Ožura 
in Janko Germadnik

Slovenci po tujem vzoru 
danes množično prisegajo 
na tekmovanje Slovenija 
ima talent. V naših kra-
jih, natančneje v Dobju pri 
Planini, že štiri desetletja 
ohranjajo zelo podobno 
prireditev Pokaži, kaj 
znaš, po vsej verjetnosti 
edino takšno prireditev na 
ljubiteljski osnovi v Slove-
niji s tako dolgo življenj-
sko dobo. Tone Vrabl, 
dolgoletni novinar Novega 
tednika in Radia Celje ter 
odličen poznavalec glas-
benega področja, je zato o 
njej napisal knjigo Dobje, 
gnezdo talentov.

Zakaj je torej Dobje 
gnezdo talentov, kot pra-
vite že v naslovu knjige?

Med 1300 doslej nasto-
pajočimi jih je zelo veliko, 
ki so danes v slovenskem 
glasbenem prostoru znani 
in cenjeni. Najprej je treba 
omeniti prvi slovenski žen-
ski narodnozabavni ansam-
bel Vesele Štajerke, ki je v 
bistvu nastal na Pokaži, kaj 
znaš v Dobju. Anti Guben-
šek, danes član Kvinteta 
Dori, je tam nastopil veli-
kokrat ter zmagoval že kot 
majhen otrok skupaj s se-
stro. Treba je omeniti tudi 
vsestranskega kulturnega 
ustvarjalca Francija Černel-
ča, ki je nastopil v četrti od-
daji, pa Janjo Brlec, evrop-
sko prvakinjo v igranju na 
citre, ki je nastopala več 
let, pevki Majo Slatinšek 
in Ireno Vrčkovnik, Vero 
Šolinc, ki tudi piše besedi-
la … Vodja ansambla Unikat 
Davor Pušnik je nastopal že 
kot deček, nenazadnje so 
nastopili tudi rosno mladi 
Modrijani, ki sodijo danes 
v vrh narodnozabavne glas-
be. Takrat so se uvrstili na 
7. mesto, kar je njihova naj-
slabša uvrstitev doslej.

Kako je prišlo do zami-
sli, da bi nastala o Pokaži, 
kaj znaš knjiga? Kako je 
nastajala?

Razlog je bil preprost: da 
se to, kar se je v štirih de-
setletjih ustvarilo v Dobju, 
ohrani. Tega je bilo res ve-
liko in Jožica in Franci Sa-
lobir sta tam opravila veliko 
delo. Do zamisli za knjigo 
je prišlo takoj po 39. prire-
ditvi Pokaži, kaj znaš, med 
vožnjo domov. Škoda je, ker 
se podatki izgubljajo. Knji-
ga je nastajala z njihovim 
zbiranjem s pomočjo arhiva 
Jožice Salobir, podatkov iz 
časopisov, pogovorov z lju-
dmi ter iz mojega lastnega 
arhiva.

Zanimivo je, da v Dobju 
že od nekdaj znajo priva-
biti nastopajoče in občin-
stvo tudi od zelo daleč …

Dobje ima talent
Knjiga o 40-letni zgodovini prireditve Pokaži, kaj znaš

Knjiga Dobje, gnezdo ta-
lentov je že osma knjiga 
Toneta Vrabla. Lani je na 
temo izgnanstva izšla nje-
gova knjiga Boleče zgod-
be, medtem ko njegova 
prva knjiga nosi naslov 
Zgodbe izpod Triglava, 
na temo narodnozabavne 
glasbe na Celjskem.

V bistvu je zastopana vsa 
Slovenija, letos je na primer 
nastopila šestčlanska druži-
na z Notranjske, ki je pela 
in igrala. V preteklih letih 
so bili nastopajoči med dru-
gim iz Kopra, z Jesenic, iz 
Ljubljane … Tudi Slovenci 
iz Nemčije, Švice in Avstra-
lije so že bili na odru.

Eno od uvodnih poglavij 
ima naslov Če ne bi bilo 
Jožice in Francija … Ka-
kšna je bila in je še vloga 
zakoncev Salobir?

Res je, da sta za kulturo 
v Dobju ter na širšem Koz-
janskem naredila nasploh 
veliko. Ob tem je še prire-
ditev Pokaži, kaj znaš, ki 
je zdržala kar štirideset let, 
zaradi česar je Dobje feno-
men. V Sloveniji bi seveda 
težko našli prireditev na lju-

biteljski osnovi, ki bi trajala 
toliko časa.

V knjigi v povezavi s pri-
reditvijo večkrat omenjate 
Novi tednik in Radio Celje. 
Očitno je, da oba medija za 
prireditev nista bila ravno 
nepomembna …

Novi tednik in Radio Ce-
lje kažeta veliko razume-
vanje za Pokaži, kaj znaš 
že štirideset let, o njem 
so pisala tako uveljavljena 
novinarska imena kot tudi, 
če se izrazim v šali, pole-
tni vajenci, ki so jih poslali 
uredniki. Novi tednik kaže 
do prireditve dober odnos 
in tudi temu gre zahvala, 
da je knjiga nastala veliko 
lažje.

BRANE JERANKO
Foto: MATEVŽ 

REBEVŠEK
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Kulturno društvo Svibno bo ko-
nec avgusta na oder pod grajskim 
obzidjem na Svibnem postavilo 
zgodovinsko romantično tragedijo 
Viljem Ostrovrhar. Tragedijo je leta 
1894 napisal duhovnik, pesnik in 
dramatik Anton Medved, vendar 
do danes še ni bila uprizorjena. Na 
Svibnem si želijo, da bi jo videlo 
čim več gledalcev, zato upajo, da bo 
ponovitev v prihodnjih letih še več. 
Tudi zato, ker so v igro vložili celo 
leto dela, potrudili so se za kostu-
me, sceno, skratka celotna igra pa 
bo pravi srednjeveški spektakel.

Svibno je majhen kraj, kjer se vsi 
poznajo in kjer znajo stopiti skupaj. 
In prav tragedija jih je združila! Da 
bi na oder postavili igro, legendo o 
slavnem Ostrovrharju, ki ga je ope-
val tudi France Prešeren v Turjaški 
Rozamundi, so razmišljali že dlje 
časa. Kulturno društvo je namreč 
pred dvema letoma, ko so odprli 
obnovljen zid pri cerkvi, prvič upri-
zorilo del tega velikega dramskega 
dela. Takrat 20-minutni izsek iz sicer 
skoraj dve uri dolge igre je navdušil 
občinstvo. In to je bilo članom dru-
štva dovolj, da so se odločili za tako 
veliko delo, kot je postavitev tragedi-
je na oder. Celo leto so delali, se učili, 
vadili, da bodo lahko ob 90-letnici 
društva gledalcem predstavili blišč 
in bedo Viljema Ostrovrharja.

Evropa ceni 
zgodovino, mi ne
Da je Anton Medved s svojim de-

lom opravil dobro in veliko delo, po-
udarja režiser predstave Jože Mah-
ne: »Gre za zelo dragocen material. 
Evropa zna ceniti take stvari, mi pa 
malo. V drugih evropskih državah 
je vsak star kamen pomemben, mu 
dajo zgodbo, mi pa tega ne znamo.« 
Čeprav je od nekdaj zelo pomembne-

Zgodovinski spektakel na 
Svibnem Krstna izvedba tragedije Viljem Ostrovrhar Antona Medveda – 

Sodeluje več kot šestdeset domačinov, pričakujejo ponovitve

Viljem Ostrovrhar
Zgodovinska romantična tragedija v petih dejanjih govori o slavnem 

vitezu Viljemu Ostrovrharju, življenju, ljubezni in vojaških spletkah 13. 
stoletja. Zgodba razkriva skrivnost prstana, ki ga vila podari Viljemu, in 
kakšne so posledice. Viljem je nato pred težko odločitvijo, komu naj da 
za ženo hčer Tildo. Zanjo se namreč potegujeta dva viteza. Vitez Ureh 
nato z zvijačo zvabi Viljema in še ostale lastnike gradov v zaroto proti 
takratnemu vladarju. To pripelje do težkega boja s številnimi žrtvami.

Pravi Ostrovrhraji so bili verjetno bolj slabi gospodarji in so živeli 
v tesni navezi s Celjskimi grofi. Poleg Svibnega so imeli posesti še na 
Krasu, Dolenjskem, Gorenjskem, Koroškem in pri Salzburgu. Zače-
tnik rodbine je bil Konrad Ostrovrhar, ki je živel okoli leta 1175. Leta 
1379 je postalo Svibno last Celjskih grofov. Viljem III. Ostrovrhar je 
zapustil grad leta 1382. Starejši Viljem Ostrovrhar je padel v spopadih 
z vojvodo Majnhardom v bližini Grebinja na Koroškem, ko je hotel 
pomagati grofu Ulriku leta 1293.

(Vir: Občina Radeče)

Premiera igre bo v petek, 26. 
avgusta, ponovitev pa v soboto, 27. 
avgusta, vsakič ob 20. uri. Vstopni-
ce stanejo 10 evrov, za otroke do 12 
let je ogled predstave brezplačen. 
Vstopnice za premiero lahko kupite 
le v predprodaji. Vsem gledalcem 
pa priporočajo, da pridejo malo 
prej, ker je na njihovem strmem in 
ozkem terenu težko najti parkirno 
mesto in tudi parkirati.

ga gradu Svibno ostalo bore malo, to 
ne pomeni, da ne nosi velikih zgodb. 
Dobrih zgodb, ki bi jih številni radi 
slišali in poslušali. To bodo predsta-
vili na Svibnem. »Kaj smo dosegli, 
bo publika povedala,« se nasmeji 
Mahne.

Delo z igralci je bilo včasih napor-
no, dodaja Mahne. In ko ga gledamo, 
kako vpije, maha, kako z ustnicami 
izgovarja prav vsako besedo, ki jo 
mora igralec (kateri koli) povedati, 
nam je jasno, da prav lahko ni moglo 
biti. Čeprav je Mahne včasih strog, 
zna toplo pogledati in tudi igralci 
sami pravijo, da je bilo včasih tre-

ba bolj ostro nastopiti. »Igralec igra 
publiki. Tako kot kipar naredi kip in 
potem z dodajanjem materiala obli-
kuje podobo, tako jaz lahko svetu-
jem, prosim, ne morem pa namesto 
igralca igrati,« razlaga Mahne.

V zadnjem času imajo precej vaj, 
večkrat tedensko. Igralci so vsi do-
mačini in tudi ostali, ki so sodelovali 
pri nastajanju igre, tako da vseh tudi 
ni vedno doma. Tako so morali vaje 
precej prilagajati oziroma se vsakič 
znova dogovarjati zanje. Vendar jim 
gre zaenkrat, kot je pokazala vaja, na 
kateri smo bili, več kot odlično!

Veliko rokodelsko delo
Največ dela in tudi stroškov je 

bilo s kostumi in z ostalo opremo. 
V študijskem krožku so nastajale 
replike, v kraju pa so za delo popri-
jeli domači šivilje, čevljarji in kova-
či. Za kostumografijo sta zadolženi 
Ina Čebular in Helena Podlesnik. 
»Virov, od koder bi lahko črpali gra-
divo in ideje, je zelo malo. Gre le 
za nekaj kipov, fresk in slik,« poja-
snjuje začetne težave Čebularjeva. 

Kljub temu se gradivo, hvala bogu 
za internet, lahko najde. Pomemb-
ne informacije so bile seveda, kako 
so bila oblačila v tistem času, gre za 
13. stoletje, sploh videti, iz kakšnih 
materialov so bila in celo kakšni so 
bili šivi.

Delo se je potem šele dobro 
začelo. Igralcev je okoli trideset, 
oblačila pa so vse prej kot lahka 
za sešiti. Mimogrede, šivilje so vse 
zašile ročno, le skrite šive so zaši-
le strojno, da bi bolj »držalo«. Ko 
so strojno zašile tistih nekaj šivov, 
so kljub temu ponovno šiv prešile 
ročno. Šivale so dolgo časa. Ena 
sama obleka ima namreč več kot 
15 metrov! So bile pa šivilje precej 
zadovoljne z načinom šivanja, saj 
praktično ni ostankov. »Vse se kroji 
na kvadrate in tako se porabi vse 
blago,« razlaga Podlesnikova.

S kostumi pa se delo še zdaleč ni 
končalo. Če bi namreč pod obleko, 
pa če bi bila še tako fantastična, 
igralec prišel v navadnih »teniskah«, 
verjetno ne bi izgledalo prav nič sre-
dnjeveško. Tu so nastopili čevljarji. 

Vsi čevlji so usnjeni, sešiti po zadnji 
srednjeveški modi. S svojim rokodel-
skim znanjem se je izkazal tudi tam-
kajšnji župnik Janez Jasenc, ki je se-
šil usnjene torbice in pasove. Kovači 
so izdelali meče in oklepe, vsak vitez 
pa si je sam izdelal verižno srajco. 
Mimogrede, tudi v srednjem veku so 
si morali sami kupiti opremo. In ne-
kateri ne preveč premožni vitezi so 
zaradi velikih stroškov prodali celo 
svoja posestva, da so si lahko privo-
ščili tako drago bojno opremo.

Kdaj po Sloveniji?
Čeprav bomo na premiero še mo-

rali počakati, je že jasno, da gledal-
ce čaka spektakel. Tudi konjenica 
ob zadnji bitki ne bo manjkala. Da 
bi torej tako veliko delo predstavi-
li le dvakrat, bi bilo škoda. In res 
na Svibnem že računajo, da bodo 
s predstavo lahko tudi gostovali. 
Mahne hudomušno dodaja: »Malo 
domišljavo, ampak upam, da bomo 
s to igro postali prepoznavni.«

Zagotovo si bodo Viljema Ostro-
vrharja ogledali na gradu Rajhen-
burg in gradu Turjak, saj so jih tja 
že povabili. Tudi v Laškem bodo 
jeseni najverjetneje gostovali. Ker 
pa je igra precej dolga, si želijo, 
da bi jo tudi skrajšali, ker bi tako 
lahko tudi na Svibnem za turiste 
uprizarjali krajše dele tragedije. Si-
cer pa načrtujejo, da bi prihodnje 
poletje pripravljali poletne večere, 
na katerih bi igrali Viljema Ostro-
vrharja.

Od igre veliko pričakujejo tudi v 
Turističnem društvu Ostrovrharhji 
Svibno, kot pravi predsednik Sašo 
Obolnar: »Osnova za turizem je 
zgodba. Pri nas imamo srečo, da so 
tu živeli Ostrovrharji. Sicer pa upa-
mo, da bomo še naprej vsi domačini 
skupaj ohranjali našo dediščino.« Že-
lijo si tudi narediti kakšne spominke, 
ki bi jih lahko prodajali.

Zdaj vsi čakajo le še na lepo vre-
me, igra bo namreč na prostem, in 
seveda na mirne živce pred veliko 
premiero.

ŠPELA KURALT
Foto: TimE

Šivilje so za igralce zašile celo srednjeveško spodnje perilo. 
Sašo Obolnar, ki igra oprodo Jošta, je povedal, da je tako 
perilo zelo »komot«.Režiser Jože Mahne

Zasedba tragedije Viljem Ostrovrhar

Še zadnji popravki pred odhodom na oder kostumografinje Ine Čebular
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Po lanskem vzoru, ko se je 
Rok Marguč zaprl v višinsko 
sobo na Rogli, bo preverjen 
recept za uspeh ponovil tudi 
pred letošnjo sezono. Po treh 
mesecih kondicijskega trenin-
ga se bo naslednjih deset dni 
mudil na Rogli, kjer bo treni-
ral s kondicijskim trenerjem 
Draganom Bosnićem.

Priljubljena turistična destina-
cija je Margučev drugi dom tako 
v zimskem kot tudi v poletnem 
času. Že lani je v avgustu deset 
dni domoval v višinski sobi, 
kjer so mu umetno dvigovali 
nadmorsko višino: »Začel sem 
na dva tisoč metrih, nekaj dni 
so mi višino dvigovali za 500 
metrov, jutri pa mi jo bodo dvi-
gnili na štiri tisoč metrov. To bo 
tudi končna višina, kjer me že 
tudi malce boli glava in je kar 
težko zdržati. V bistvu je to čisto 
navadna soba, ki ima vgrajeno 
napravo za spuščanje dušika 
vanjo. Malce je moteče, saj je 
zelo glasno in me včasih tudi 
prestraši, ker nikoli ne veš, kdaj 
te bo presenetilo. V sobi sem ves 
čas, le ko treniram in se prehra-
njujem, sem lahko zunaj. Ker ne 
smem odpirati oken, sem zelo 
vesel, ko se odpravim na trening 
na svež zrak.«

Po desetdnevnih pripravah 
se bo Marguč za en dan vrnil 
domov, pot pa nadaljeval na pri-
ljubljeni ledenik Zermatt, kjer 
bo preizkusil novo opremo in 
že treniral za prvo tekmo sve-
tovnega pokala, ki bo oktobra 
na Nizozemskem.

KD

Petek, 12. 8.

NOGOMET
1. SNL, 5. krog: CM Celje 

– Nafta (19).

Sobota, 13. 8.

NOGOMET
2. SNL, 2. krog, Slovenske 

Konjice: Dravinja – Krško 
(17.30).

Nedelja, 14. 8.

NOGOMET
1. SNL, 5. krog, Ljubljana: 

Olimpija – Rudar (19).
2. SNL, 2. krog, Šmartno 

ob Paki: Šmartno 1928 – In-
terblock, Bela krajina – Šam-
pion Celje (17.30).

ŠPORTNI 
KOLEDAR

Rok Marguč se na Rogli pripravlja za prihajajočo sezono pod vod-
stvom Dragana Bosnića.

Višinska soba je opremljena z napravo, ki znižuje 
kisik in s tem simulira nadmorsko višino. Koncentra-
cijo kisika je mogoče upravljati preko računalniškega 
programa. Učinek, ki se pojavlja po končanem bivanju 
v sobi, je večje število eritrocitov v krvi in s tem izbolj-
šanje prenosa kisika v mišice.

Še zadnjič med 
poletjem na Roglo
Najboljši slovenski deskar na snegu je v zadnji fazi »suhih« 
priprav

Začelo se je tekmovanje 
v 2. slovenski nogometni 
ligi. Šampion Celje je na 
svoji premierni tekmi v 
močnejši konkurenci in v 
Areni Petrol gostil ekipo 
ljubljanskega Interblocka 
in visoko klonil (0:4). Re-
gijski derbi v Slovenskih 
Konjicah je dobilo Šmar-
tno proti domači Dravinji 
(0:1).

Trener celjskega Šampio-
na Jani Žilnik je bil seveda 
razočaran nad izidom. Kaj 
pa pravi glede obiska in 
vzdušja? »Res je, razplet je 
bil neugoden. Moram stopiti 
v bran fantom. Prvič so zai-
grali v drugi ligi, prvič tudi 
na mestnem štadionu Arena 
Petrol. Po eni strani je bila 
tekma za nas praznik, po 
drugi pa za fante obremeni-
tev tudi po psihološki plati. 
Zbralo se je veliko gledalcev, 
za naše dosedanje domače 
tekme rekordnih 600, mor-
da celo 700. Veliko ljudi se 
je odzvalo našim vabilom. 
Pritisk je bil prisoten, konč-
ni izid pa ne kaže realnega 
razmerja moči na igrišču. 
Tudi mi smo imeli lepe prilo-
žnosti, a nismo zadeli, gostje 
pa so iz dveh priložnosti in 
nekaj polpriložnosti dosegli 
kar štiri gole. Vse skupaj je 
za nas dobra šola, le naučiti 
se moramo kaj iz nje. Upam, 
da se nam kaj podobnega 
ne bo več pripetilo.« Kako 
v prihodnje? »Ostajamo op-
timisti. Še vedno verjamem 
v moštvo, ki ga sicer nismo 
okrepili. Igralci morajo nad-
graditi svoje znanje, ki so ga 

Pavlovič, 
Akakpo …
Celje: Nogometaši CM 

Celja in Rudarja so po žre-
bu dobili tekmeca v 1. kro-
gu slovenskega pokala. Po 
medsebojnem prvenstvenem 
obračunu, ki bo v soboto, 
20. avgusta v Velenju, bodo 
odigrali pokalni tekmi proti 
nižjeligašema. Celjani bodo 
v sredo, 24. avgusta, gostova-
li blizu tromeje z Avstrijo in 
Madžarsko, pri članu 3. SNL 
- vzhod Gradu. Velenjčani 
bodo tedaj odpotovali v Ilir-
sko Bistrico, tudi tamkajšnji 
klub je tretjeligaš. Že drevi 
bodo Celjani gostili vselej 
neugodno Nafto. Če je soditi 
po zadnjih vesteh, bo zaradi 
poškodbe gležnja manjkal 
Zoran Pavlovič, zaradi nasto-
pa za reprezentanco Toga pa 
Serge Akakpo, kar trenerju 
Damjanu Romihu povzroča 
obilo skrbi.

Najboljši strelec 
Mačkovšek
Rotenburg: Rokometaši 

Celja Pivovarne Laško na 
prvih dveh tekmah turnir-
ja v Nemčiji niso dosegli 
zmage. Na pokalu Sparkas-
sen so izgubili z nemškim 
prvoligašem Bergisherjem 
HC (25:26), ko so v zadnjih 

dveh minutah zapravili dve 
sedemmetrovki. V sredo pa 
so proti Hüttenbergu štiri 
minute pred koncem vodili 
za tri gole, a se je zaklju-
čilo neodločeno (29:29). 
V seštevku je bil najboljši 
strelec Celja 18-letni Borut 
Mačkovšek. Levi zunanji 
napadalec iz Izole, ki so 
ga Celjani v prejšnji sezoni 
posodili Mariboru, je visok 
203 centimetre.

Brus nenatančen
Liptovsky Mikulaš: Celj-

ski kajakaši so se vrnili s tek-
me na Slovaškem. V pokalu 
za najstnike (Teen cup) sta 
Simon Brus v kategoriji do 
18 let in Nejc Konda med 
tekmovalci, starimi do 14 
let, osvojila bronasti meda-
lji. Naslednja tekma pokala 
za najstnike bo konec tega 
tedna v Solkanu. Brusa tam 
ne bo, saj se bo udeležil tek-
me za članski svetovni pokal 
v Pragi. Tam se bo potegoval 
za mesto v slovenski repre-
zentanci, ki bo med 8. in 11. 
septembrom nastopila na SP 
v Bratislavi.  

Tekme in zabava
Mozirje: Turnir v odbojki 

na mivki se je s kvalifikacija-

mi začel v sredo. Drugi dan 
glavnega turnirja se bo drevi 
zaključil s koncertom. Final-
na tekma ženskih dvojic bo 
jutri ob 20. uri, po njej pa še 
spopad najboljših moških 
parov. V nedeljo bo še ama-
tersko tekmovanje mešanih 
trojk.

(DŠ)

Obisk nad 
pričakovanji

akumulirali v zadnjih letih. 
Brez dvoma je pred nami 
zelo zahtevna sezona,« pravi 
Žilnik, ki bo v nedeljo svoje 
fante popeljal v Črnomelj.

Najbolje so sezono začeli 
Šmarčani, ki jih prvič vodi 
trener Ervin Polovšak: »Iz-
kazalo se je dobro delo v 
pripravljalnem obdobju, za 
nameček so bili moji igralci 
bojeviti od prve do zadnje 
minute. Prevladovali smo v 
igri, ki so jo krasile kratke 
podaje, bilo je tudi precej 
strelov proti nasprotnim 
vratom.« Šmartno ima pre-
cej kakovostno, tudi izkuše-
no ekipo. Kam bo merilo v 
tej sezoni? »Izstopajo Marko 
Kolsi in Luka Prašnikar, ki 
sta pravi okrepitvi, ter Matej 
Kolenc in Alem Mujakovič, ki 
sta nosilca igre še iz prejšnje 
sezone. Ostali pa so seveda 
še mladi. Ekipa bo dozorela 
šele ob koncu sezone, zato 
ciljamo na sredino lestvice, 
da bi si predčasno zagotovili 
obstanek v ligi. V naslednji 
sezoni pa še kaj več …« Ko se 
spomin vrne na prvoligaške 
sezone v Šmartnem ob Paki. 
»Morda pa se bo to še kdaj 
zgodilo, zakaj ne.« V nedeljo 
bo Šmartno gostilo moštvo 
Interblocka, Polovšak pa je 
iz Slovenskih Konjic pohitel 
na celjsko tekmo. Šest točk 
v dveh krogih? »Storili bomo 
vse, da bi se to zgodilo. Bilo 
bi odlično. Ljubljančani ima-
jo določene kvalitete, vidi se, 
da dobro delajo. Za nas pa 
obenem remi ne bi bil ne-
uspeh,« je zaključil Ervin 
Polovšak.

Usodo Dravinje je z golom 
zapečatil Matevž Lenošek. 
Poraz je bil celo pričakovan, 
saj so se Konjičani začeli pri-
pravljati z dobrimi 14 dnevi 
zamude. Vzrok so bili števil-
ni odhodi in prihodi, ko tre-
ner Marjan Marjanovič ni 
vedel, katere igralce bo imel 
na razpolago. Po prvi tekmi je 
dejal: »Šmartno je zasluženo 
zmagalo, saj naša forma še ni 
na želeni ravni. To bo treba 
nadoknaditi. Prvenstvo je še 
dolgo, fantje pa pridno treni-
rajo. Mislim, da bomo čez pri-
bližno 14 dni povsem drugače 
izgledali. Stanje ni vzpodbu-
dno, a nisem tak človek, da 
bi vrgel puško v koruzo in se 
vdal.« Zatem je pripomnil, da 
so bili dogodki glede odho-
dov in okrepitev zelo pestri: 
»Nekateri igralci so prišli v 
zadnjem trenutku. Razumlji-
vo jih ni možno v tako hitrem 
času potem skupaj povezati s 
preostalimi. Je pa to izziv tre-
nerskega posla. Vzemimo si 
čas.« Konjičani bodo jutri spet 
igrali doma, s Krškim. »Novin-
ci morajo dojeti, kaj se od njih 
pričakuje. Tudi nekateri, ki so 
ostali, morajo spremeniti na-
čin dela, ne morejo ga opra-
vljati s pol moči. Sicer pa sem 
v preteklih letih dal največ na 
to, da v Dravinji igrajo doma-
či igralci. Potem pa so prav ti 
prvi začeli odhajati. Želel bi si 
še dva kvalitetna igralca, a to 
je stvar uprave. Želje so eno, 
realnost drugo,« je zaključil 
Marjan Marjanovič.

DEAN ŠUSTER
MITJA KNEZ
Foto: GrupA

NA KRATKO

Prizor s tekme v Areni Petrol, ko sta Interblockova vrata ogrožala Kožar in Verbič.

Konjičani so imeli zelene drese, Šmarčani pa modro-rumene.
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Slovenska košarkarska 
reprezentanca je po zmagi 
nad Bosno in Hercegovino 
z 59:52 osvojila tretje mesto 
na mednarodnem turnirju 
v Ljubljani.

Član laškega Zlatoroga, 
22-letni Luka Lapornik, je 
dosegel dve točki, selektor 
Božidar Maljković pa ga je 
nato na žalost izločil s spi-
ska kandidatov za nastop 
na evropskem prvenstvu v 
Litvi.

Nikoli ni prijetno pred-
časno zapustiti reprezen-
tančnih priprav. Kako vam 
je bila sporočena novica?

Takoj po tekmi je selek-
tor povedal, kaj vse je bilo 
narobe in kaj je bilo dobro, 
na koncu pa dejal, da me ne 
potrebuje v naslednji fazi 
priprav.

Ste pričakovali več, je 
upanje še tlelo, ste imeli 
dovolj priložnosti za doka-
zovanje?

Tu in tam sem si želel ka-
kšno minuto več igranja na 
tekmah, toda to je povsem 
selektorjeva odločitev. Naro-
čil mi je, naj še naprej dobro 
treniram. Morda me bo pa še 
poklical, da se vrnem, če me 
bo potreboval …

Kako je delati z njim?
Bil sem počaščen, ko me 

je povabil v reprezentančno 
vrsto. V njej sem treniral in 
se družil z velikimi imeni, 
ki igrajo v najboljših košar-

»Morda me bo pa še 
poklical …«

karskih ligah na svetu. Gre 
za dobrodošlo izkušnjo, 
naučil sem se nekaj stvari, 
ki mi bodo prišle še kako 
prav v letošnji sezoni, ko 
bomo z Zlatorogom igrali v 
jadranski ligi.

Do 3. oktobra, ko boste 
gostili Maccabi, je še da-
leč. Priprave Zlatoroga so 
se sicer že začele, vendar 
vi potrebujete počitek. Koli-
ko odmora vam bo odmeril 
trener Rado Trifunovič, se 
boste kam odpravili?

Deset dni sem lahko od-
soten. Videl bom, kako se 
bom počutil. Če bom spočit, 
se bom treningom pridružil 
že prej. Ta konec tedna pa 
bom verjetno preživel na 
morju.

Kaj bo prinesla nova se-
zona v očeh Zlatoroga?

Ne vemo, kaj lahko priča-
kujemo v jadranski ligi. V 
prvenstvu si želimo uvrsti-
tve v polfinale. Ali pa še kaj 
več …

Slovenija bo v Litvi osla-
bljena, toda še vedno je 
zelo kakovostna. Do kod 
lahko seže?

Res je, po nekaj odpovedih 
in poškodbi Nachbarja je 
slabša, vseeno pa upam, da ji 
bo uspelo izpolniti cilj. To je 
osvojitev medalje. Cilj je zelo 
visok, vsi bomo držali pesti 
za njegovo uresničitev.

DEAN ŠUSTER
Foto: SHERPA

Luka Lapornik ima pri 194 centimetrih 80 kilogramov telesne 
teže, odlikujejo ga hitrost, eksplozivnost in odrivna moč v pro-
dorih pod koš.

Košarkarji Šentjurja so se 
začeli pripravljati. Potem ko 
vodstvo kluba s preteklo sezo-
no ni bilo ravno zadovoljno, je 
precej prevetrilo ekipo.

Na ponedeljkovem treningu je 
imel trener Damjan Novakovič 
na voljo šest članskih igralcev 
(Anže Pelc, Tadej Ferme, Ivan 
Držić, Milan Sebič, Klemen 
Oset, Matic Rošer), ki so se jim 
pridružili mladinci. Novi cen-
ter bo Mladen Primorac, ki je 
podpisal triletno pogodbo. »Ima 
komaj 21 let, zato verjamem, da 
se bo razvil v še boljšega igral-
ca, čeprav je že zdaj odličen. 
Kmalu se nam bo pridružil še 
Američan, na preizkušnjo pa 
prihaja še igralec iz Anglije,« je 
povedal Novakovič. Primorac, ki 
prihaja iz Ćitluka (BiH), je bil 
zadnji dve leti član drugoligaša 
Bosko Zagreb. Že po tradiciji 
prihaja v Šentjur še Američan, 
tudi tokrat organizator igre, 22-
letni Patrick Rembert. S 183 
cm visokim igralcem, ki je letos 
končal šolanje na kalifornijski 
univerzi UC Irvine, je klub skle-
nil enoletno pogodbo. Novako-
vič pravi: »V Šentjurju smo imeli 
že kar nekaj Američanov, sploh 
na položaju organizatorja igre. 
Prav vsi so se izkazali za resnič-
no dobre igralce, zato seveda od 
Patricka veliko pričakujemo.« 
Prvo prijateljsko tekmo bo Šen-
tjur igral 22. avgusta v Rogaški 
Slatini proti Heliosu, v začetku 
septembra pa se bo odpravil na 

priprave v Srbijo, kjer bo odigral 
še tri tekme.

V Šoštanju bodo letos uresni-
čili vizijo o mladi ekipi, saj so se 
članski ekipi, ki jo zaenkrat se-
stavljajo Salih Nuhanovič, Denis 
Ćosić, Đorđe Lelić, Brane Lekič, 
Žiga Zagorc in Sanel Bajramlič, 
pridružili trije mladi igralci. Ur-
ban Bukovič, Danijel Pajevič in 
Jan Rizman prihajajo iz domače 
košarkarske šole in so že večkrat 
opozorili nase. Bukovič in Paje-
vič sta že nastopala v članski 
konkurenci in sta podpisala svoji 
prvi profesionalni pogodbi.

Na sedežu Košarkarske zveze 
Slovenije je bil v ponedeljek žreb 
parov prvega kroga rednega dela 
državnega prvenstva. V njem bo 
nastopalo 12 klubov, v prvem 
krogu se bo sicer merilo deset 
ekip, saj se bosta Union Olim-
pija in Krka pridružila kasneje. 
Tekme se bodo večinoma igrale 
ob koncu tedna razen tistih, na 
katerih bosta igrala Helios in Zla-
torog, saj bosta imela med kon-
ci tednov na sporedu srečanja 
v jadranski ligi. V prvem krogu 
(15. oktobra) bo Elektra gostila 
Rogaško, Hopsi Maribor, Šentjur 
pa Parklje. Za Laščane se bo pr-
venstvo začelo z 2. krogom, ko 
se bodo pomerili s Šentjurjem. 
Najprej bi morali igrati z Dom-
žalčani, a ker oboji sodelujejo v 
mednarodni regionalni ligi, se 
bodo udarili 26. novembra. Ta 
tekma bo štela tudi za DP.

MOJCA KNEZ

Šentjur 
ponovno stavi 
na Američana
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Gasilci so v vsaki najmanj-
ši vasi med najbolj nepogre-
šljivimi. Večji kot je kraj, bolj 
so nepogrešljivi, a večkrat 
tudi vedno bolj samoumevni. 
Pa čeprav jih je večina zgolj 
prostovoljnih. In tako je tudi 
v Laškem, kjer deluje pro-
stovoljno gasilsko društvo. 
Že 141 let skrbi za požarno 
(in tudi drugo) varnost la-
ških domov, gospodarskih 
zgradb, nepogrešljivo je pri 
vedno bolj številnih popla-
vah ter seveda pri varovanju 
tradicionalne prireditve Pivo 
in cvetje.

S predsednikom PGD La-
ško Bojanom Špilerjem smo 
se dobili zjutraj, ko je gasilski 
dom skoraj prazen. Le dobrih 
deset let stara stavba skriva 
skoraj profesionalno organizi-
rano ekipo več kot stotih gasil-
cev. Operativcev, torej tistih, ki 
hodijo na intervencije, imajo 
61. Trije so zaposleni v Celju 
kot poklicni gasilci in so v ve-
liko strokovno pomoč. Vsi ope-
rativci imajo pozivnike, da se 
lahko takoj odzovejo, ko jih po-
kličejo na pomoč. Laški gasilci 
so to svojo odzivnost pripeljali 
do perfekcije. Od trenutka, ko 
jih pokličejo, do takrat, ko se 
z vozilom odpeljejo iz gasil-
skega doma, minejo največ tri 
minute. Nekaj jih namreč živi 
v bližini gasilskega doma, tako 
da so lahko hitro tam, se kar se 
da hitro opremijo in že hitijo 

»Moj oče je bil gasilec in 
me je zanimalo, kaj počne. 
Tudi brat, ki je leto starejši, 
se je vključil med gasilce že 
leto pred menoj. To seveda 
dodatno pritegne,« se spo-
minja svojega gasilskega 
začetka Borut Lipuš, naza-
dnje izbran naj prostovoljec 
iz občine Šmarje pri Jelšah. 
Izbrali so ga v kategoriji od 
19. do 30. leta.

Borut Lipuš se je vključil 
med gasilce v prvem razredu 
osnovne šole, ko je bil star 
sedem let, zato lahko pri nje-
govih 28. letih rečemo, da je 
gasilec že dolga leta. Najprej 
je bil v pionirski desetini, 
nato v mladinski, od 16. leta 
je v članski, tako kot poteka 
redna gasilska pot. Najprej je 
opravil izpit za tako imeno-
vanega izprašanega gasilca, 
nato je postal čez nekaj let 
nižji gasilski častnik, letos 
je postal še gasilski častnik. 
Precej se je posvetil izobra-
ževanju in nabral gasilskega 
znanja, tako imenovanih 
specialnosti za bolničarja, 
nosilca izolirnega dihalnega 
aparata za gašenje v notra-
njih prostorih ter nasploh v 
močnem dimu, pa za reševa-
nje v primeru izlitja nevarnih 
snovi, za tehnično reševanje 
v prometnih in naravnih ne-
srečah …

Brez plačila na visoki 
ravni Prostovoljno gasilsko društvo Laško bi rado poklicno gasil-

sko jedro – Vedno več dela s poplavami

Predsednik PGD Laško Bojan Špiler

na pomoč. Dopoldne imajo 
malo več težav, ker so tudi v 
službah, čeprav je vedno na 
voljo najmanj šest gasilcev. Ob 
tem Špiler poudarja, da tisti, ki 
delajo v Laškem, kljub temu 
vedno pridejo: »Delodajalci v 
Laškem glede tega ne delajo 
problemov.«

Želja po 
profesionalizaciji
PGD Laško je zelo dobro or-

ganizirano. Tudi zato odhaja 
na praktično vse intervencije 
v občini. Vendar brez sode-
lovanja med prostovoljnimi 
gasilskimi društvi, ki jih je v 
občini sicer osem, ne bi šlo. 
V Laškem bi kljub temu radi 
naredili korak naprej. Želijo si, 
da bi svoje vrste profesionali-
zirali. »Težnja je, da bi imeli 
poklicno jedro,« pravi Špiler. 
Veliko bi že spremenilo, če bi 
imeli le šest poklicnih gasilcev. 
Tu pa se pojavi, kot vedno, te-
žava s financiranjem.

Poklicno enoto z odlokom 
ustanovi občina. Težava na-
stopi takoj za tem, ker je treba 
to enoto tudi plačati. Občina, 
tako pravi Špiler, tega denar-
ja nima. Dodaja, da bi lahko 
enoto plačevala tudi kakšna 
gospodarska družba. Vendar 
Špiler takoj opozori: »Takrat, 
ko se nič ne dogaja, smo pre-
dragi. Ko pa so recimo popla-
ve, smo najbolj dobrodošli.« 
Če bi imeli poklicno gasilsko 

enoto, bi lahko dobili tudi 
koncesijo za reševanje ujetih 
v vozilih v prometnih nesre-
čah. V PGD Laško imajo de-
set tehničnih reševalcev, torej 
tistih, ki so usposobljeni za 
reševanje ujetih pod ruševina-
mi, plazovi in tudi v primerih 
prometnih nesreč. Imajo po-
sebne klešče, s katerimi pre-
režejo kovino, da lahko rešijo 
ukleščeno osebo. Kljub temu 
klešč ne smejo uporabiti. »Pa 
če bi se nam pred gasilskim 
domom zgodila prometna 

nesreča, v kateri bi bila oseba 
ukleščena!« pove Špiler. Kon-
cesijo za tako pomoč imajo 
namreč lahko le poklicne 
gasilske enote. Ko se je pred 
časom zgodila podobna ne-
sreča v Laškem, tako osebe 
niso rešili s kleščami, ampak 
so s krampom razbili kovino 
in prišli do ukleščenega.

Požari, poplave … 
a tudi mačke!
Gasilci že dolgo ne priha-

jajo na pomoč le v primerih 

požarov. Povsod so dobro-
došli. Čeprav Špiler pravi, 
da recimo pri plazu nimaš 
kaj storiti. Lahko le opazu-
ješ in skušaš rešiti, kar se 
da. Podobno kot pri poplavi. 
»Laško se je že kar navadilo 
na poplave. Zdaj spraznijo 
kleti. Pred šestimi, sedmimi 
leti pa sploh nismo zraven 
prišli, ker so bile kleti na-
bito polne,« se spominja 
Špiler. Sicer pa ena poplava 
prinese ogromno dela. Naj-
manj štirinajst dni čistijo, 
črpajo vodo. Najprej so na 
vrsti ceste, potem gospodar-
ski objekti in stanovanjske 
hiše.

Špilerju se zdi zanimivo, 
da imajo še vedno veliko in-
tervencij, ko rešujejo ljudi 
iz avtomobilov (in seveda 
tudi avtomobile), ki zape-
ljejo v previsoko vodo. Prav 
pred nekaj dnevi so reševali 
gospo, ki je zapeljala v pod-
voz, poln vode. Kljub jasni 
signalizaciji, da je podvoz 
neprevozen! Gasilci so ne-
pogrešljivi tudi pri prevozu 
pitne vode. Letos so največ 
vode, tudi do šest cistern, 
pripeljali v Radoblje.

A vedno ne nosijo vode. 
»Prinesejo« tudi ogenj. Za 
večjo varnost namreč kme-
tom kar sami zakurijo trav-
nike. »To je zastonj, čeprav 
nam vedno dajo malico,« se 
nasmehne Špiler.

Kot vsako leto gasilci niso 
manjkali na prireditvi Pivo 
in cvetje. Vsem pa nam je v 
spominu ostalo tudi, da so 
morali laški gasilci ob leto-
šnjem mednarodnem tur-
nirju v namiznem tenisu za 
invalide, ki je bil v dvorani 
Tri lilije, ker se je pokvarilo 

dvigalo, več kot sto invalidov 
nositi po stopnicah.

So seveda še hujše nesre-
če, v katerih žal ljudje izgu-
bijo tudi življenje. Špilerju 
je najbolj ostala v spominu 
tragedija v Šentrupertu, kjer 
sta zgorela oče in sin, kjer so 
imeli težave z dostopom, pa 
tudi letošnja delovna nesreča 
na Reki, kjer je deblo poko-
palo človeka.

Na moje vprašanje, bolj v 
šali, ali rešujejo tudi mačke z 
dreves, Špiler odgovori: »Ko bi 
vedeli, koliko! A ne le z dre-
ves, še iz kakšnih lukenj. Tudi 
papagaje smo že iskali!«

Dober glas …
Gasilci so v Laškem ne le 

nepogrešljivi, ampak tudi 
precej priljubljeni. Dokaz za 
to so dobili pred tremi leti, 
ko so zbirali denar za novo 
cisterno. Poslali so položni-
ce občanom. »Upali smo, da 
bomo od ljudi dobili okoli 
tisoč evrov, dobili pa smo 
okoli deset tisoč evrov!« ve-
sel razlaga Špiler.

Kljub temu denar ostaja 
največja težava. Že do zdaj 
so si gasilci opremo sami 
kupovali, zdaj pa bi radi vsaj 
šest gasilcev opremili s tako 
imenovanimi suhimi oble-
kami, ki so za reševanje in 
pomoč v primerih poplav.

Laški gasilci so resnično z 
dušo in s telesom zapisani 
svojemu gasilskemu delu. 
Prostovoljnemu. Ko ni niti 
centa plačila za včasih ure 
in ure težaškega in nevarne-
ga dela. In to takega dela, ki 
je na meji profesionalnega. 
Laščani so lahko srečni.

ŠPELA KURALT
Foto: TimE

Oče gasilec, sinova gasilca
Boruta Lipuša so v Šmarju pri Jelšah uvrstili med naj prostovoljce – V njegovem domačem Gaju 
gasilcev ne manjka

Danes je podpoveljnik Pro-
stovoljnega gasilskega dru-
štva Šmarje pri Jelšah, ki se 
lahko ponaša z nič manj kot 
s 130-letno tradicijo, ter član 
poveljstva gasilske zveze. Na 
prizadevnega gasilca Lipuša je 
posebej ponosna predsednica 
društva Silva Vrčkovnik, ki je 
že v pokoju, vendar je kljub 

temu zelo prizadevna pro-
stovoljka, prav tako je med 
uradnimi naj prostovoljci. 
No, treba je omeniti, da ima-
jo ženske v obsoteljskem ga-
silstvu na vodilnih položajih 
kar pomembno besedo, saj 
je med drugim predsednica 
medobčinske gasilske zveze 
prav tako ženska, Pavla Ki-

drič. Ženska emancipacija 
pač. »To, da je predsednica ga-
silskega društva ženska, je da-
nes samoumevno,« pripomni 
mladi gasilec Borut Lipuš, v še 
ne tako starih časih pa je bilo 
to nekaj nemogočega.

»Kaj mi pomeni gasilstvo? 
To je težko odgovoriti, o tem 
se nikoli niti ne sprašujem … 
Lepo je pomagati ljudem, ne-
nazadnje se v gasilskem dru-
štvu tudi goji prijateljstvo,« 
odgovarja šmarski naj prosto-
voljec. Lipuš je kot podpovelj-
nik že vodil intervencijo, ko 
je na primer plaz ogrožal sta-
novanjsko hišo ter so morali 
izkopati jarek, da so vodo pre-

usmerili. Poveljniku Martinu 
Koprivcu je prav tako poma-
gal voditi intervencije, ko so 
gorela različna gospodarska 
poslopja, ko je bil poplavljen 
spodnji del stanovanjske hiše, 
ko so čistili cestne kanale … 
Gasilci se srečujejo tudi s 
hudimi tragedijami in Borut 
Lipuš je doživel, da se je člo-
vek obesil v gospodarskem 
poslopju, ki je nato zagorelo, 
gasilci pa so reševali, kar se je 
rešiti dalo. »Najprijetneje je se-
veda, ko je konec intervencije 
in lahko odideš domov,« pravi 
Lipuš, saj intervencija včasih 
traja tudi po več ur. Gasilstvu 
posveča precej prostega časa, 

z gasilskimi kolegi se prav 
tako pripravlja na gasilska 
tekmovanja, trenutno za tek-
movanje na Polskavi, zaradi 
katerega bo prišel naravnost z 
dopustovanja. S kolegi so toli-
ko uspešni, da lahko tekmuje-
jo na državni ravni, osvojili so 
že kar nekaj pokalov.

»Za gasilstvo se bolj zani-
majo okoličani, iz okoliških 
vasi, kot pa v občinskem 
središču,« ugotavlja Lipuš 
glede zanimanja Šmarčanov 
za gasilske vrste. Tudi v nje-
govi domači vasi, v Gaju, ne 
manjka gasilcev. Borut Lipuš 
iz Gaja pa ni le med gasilci, 
saj se je pred nekaj leti, po 
opravljenem izpitu za bol-
ničarja, vključil še v civilno 
zaščito. Z domačo, šmarsko 
ekipo civilne zaščite je že 
sodeloval na tekmovanjih in 
enkrat so za tretje mesto celo 
osvojili pokal.

BRANE JERANKO

Borut Lipuš, podpoveljnik PGD Šmarje pri Jelšah, prihaja iz Gaja, kjer 
gasilcev ne manjka.
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Gradovi na naših tleh, še 
posebej grad Lemberg pri 
Novi Cerkvi, so bili zadnja 
desetletja v očeh Slovencev 
nekaj grdega, propadajoče-
ga, nekaj, kar je pri marsi-
kom morda vzbujalo celo 
sram. Na srečo so med nami 
tudi posamezniki, ki na pro-
padajoče zidovje gledajo z 
drugačnimi očmi in se tru-
dijo negativen odnos ljudi in 
politike do tovrstne kulturne 
dediščine spremeniti. Eden 
takšnih je Franci Zidar, ki je 
pred štirimi leti kupil grad 
Lemberg z namenom, da ga 
iztrga zobu časa in iz njega 
ustvari zgodbo o uspehu.

»Slovenci hodimo gledat in 
občudovat gradove Ludvika 
Bavarskega. A ko se pogovar-
jamo o svojih gradovih, pravi-
mo: ›Brez veze, nima smisla. 
Kaj bomo s tem? ‹ Z nami torej 
nekaj ni v redu. Naše mental-
no stanje ni uravnoteženo. In 
potem trajnostno asfaltiramo 
ceste, reguliramo vode, kar je 
vse lepo in prav. Narobe pa 
je to, da ne odpiramo tistega, 
pri čemer bi lahko bili kon-
kurenčnejši, pa identiteto bi 
imeli, veste,« navrže Zidar. Ne 
glede na to, kako težko je biti 
novodobni graščak, ne name-
rava vreči puške v koruzo. Dr-
znih načrtov mu ne manjka, 
čeprav se je že na začetku, ko 
se je loteval zgodbe, zavedal, 

Tuje gradove 
občudujemo, svoje 
zaničujemo
Franci Zidar v lemberškem gradu vidi priložnost, ne travmo – Obnovo gradu 
bodo letos nadgradili s programom oživljanja

V grad je lastnik do zdaj vložil že približno milijon 
evrov, da bo v celoti obnovljen, ocenjuje, da jih bo treba 
še več kot deset milijonov. Pri tem Franci Zidar upa tudi 
na evropska sredstva, za katera pa bo lahko kandidiral 
šele, ko bodo opravljene arheološke in druge raziskave 
gradu ter pridobljeno gradbeno dovoljenje.

Grad Lemberg se prvič omenja leta 1213. Po pripovedih 
je slovel po svojih mučilnih napravah. Nazadnje je bila 
lastnica gradu družina Galle iz Avstrije. Po dolgotrajnih de-
nacionalizacijskih postopkih je bil grad v začetku tisočletja 
družini vrnjen. Leta 2007 pa ga je od nje kupil nekdanji 
direktor Kozjanskega parka Franci Zidar.

Vsako prvo nedeljo v septembru se h gradu Lemberg zgrinjajo množice obiskovalcev. Turistično društvo Nova 
Cerkev tudi letos pripravlja tradicionalno Grajsko nedeljo z bogatim kulturnim programom, srednjeveško 
tržnico, prikazom starih običajev in srednjeveškega življenja.(foto: Grupa, arhiv NT)

Franci Zidar nas je popeljal v enkratne grajske kleti, ki so v celoti ohranjene. 
V njih bo 19. avgusta ob 20. 30 koncert poljske skupine Silva Rerum.

Grad Lemberg, ki je še pred nekaj leti žalostno propadal in predstavljal grožnjo naselju pod seboj, počasi dobiva novo podobo in tudi vsebino. 
Pred dnevi ga je obiskala slupina z Bavarske.

da ne bo lahko in da bo proces 
dolg.

Prva faza je bila najtežja, 
pravi. »Za to, da postaneš ve-
rodostojen, da te nekdo sploh 
začne resno jemati, je treba 
veliko truda in napora. Jaz pri 
tem v primerjavi z nekim kole-
gom na Tirolskem ali Irskem 
izgubljam energijo. Pa imam 
›kilometrino‹ (na področju 
oživljanja kulturne dedišči-
ne ima kot nekdanji direktor 
Kozjanskega parka kar nekaj 
izkušenj, op. p.) in znam biti 

›kultivirano agresiven‹, a še 
ne gre tako, kot bi bilo prav, 
da gre. Težava je pri dialogu s 
tistimi, ki odločajo ali soodlo-
čajo. Tu gre ogromno energije 
v prazno. Ampak sem vesel, 
da sem tukaj. Z veseljem ›se 
grem‹ to ›partizanščino‹ na 
Lembergu. Ker vem, da bomo 
zmagali,« je razmere na sonč-
ni strani Alp orisal Zidar in nas 
popeljal med grajsko zidovje.

Grad je treba 
razumeti
Ko je pred približno štirimi 

leti zavihal rokave in se lotil 
sanacije, je bil grad napol 
razvalina in skoraj v celoti 
zaraščen. Drevesa so rasla 
po grajskem obzidju, grajsko 
zidovje je preraščalo trnje … 

»Najprej je bilo treba očisti-
ti celoten grajski kompleks, 
saj je bilo že hoditi po njem 
skorajda nemogoče. V gradu 
je bilo veliko ostalin življenja 
po drugi svetovni vojni, da ne 
razlagam, kaj vse je bilo treba 
očistiti. Od takšne in drugačne 
krame, smeti … Največji pro-
blem je bil, da je grad zaradi 
zanemarjenosti že začel ogro-
žati ljudi oziroma naselje pod 
seboj,« se spominja Franci 
Zidar.

Čeprav obnova poteka poča-
sneje, kot bi si želel, mu je do 
danes, po treh letih izvajanja 
nujnih zaščitnih in raziskoval-
nih ukrepov, ki predstavljajo 
prvo fazo celovite prenove 
gradu, uspelo zagotoviti, da 
je grad varen, tako da do-
mačinom pod njim ni treba 
več trepetati pred padajočim 
kamenjem, ki se je krušilo z 
grajskega zidovja. »Opravljena 
je približno polovica nujnih 
zaščitnih del. Ostalo nam je 
še celotno severno krilo, kjer 
je grajsko obzidje zelo poško-
dovano. Upam, da nam bo ta 
del uspelo urediti prihodnje 
leto. Že letos pa bo dokončan 
renesančni arkadni hodnik,« 
našteva. V obnovo gradu je 
bilo doslej iz različnih virov 
vloženih že približno milijon 
evrov, k čemur je okoli 350 ti-
soč evrov primaknilo tudi kul-
turno ministrstvo. Zidar tudi v 
prihodnje upa na sodelovanje 
države.

Cilj je celovita prenova in 
rekonstrukcija gradu, a pred 
tem je treba izvesti še kup 
raziskav, od arheoloških, 
umetnostnozgodovinskih 
in drugih. »Grad kot kulturni 
spomenik moramo namreč 
najprej razumeti, izluščiti 
njegove ključne povednosti, 
kar potem na koncu pomeni 
atrakcijo, motiv za ekonomi-
zacijo celotnega grajskega 
kompleksa,« pojasni in doda, 
da s celjskim zavodom za 
varstvo kulturne dediščine 
odlično sodeluje.

Bavarci navdušeni
Franci Zidar se zaveda, da 

samo obnova zidov še zdaleč 
ni dovolj, da bi grad zaživel 
in živel. Treba mu je namreč 

nameniti tudi primerne vse-
bine. Končni cilj je, da bi 
grad Lemberg postal konku-
renčno kulturno, izobraže-
valno in poslovno središče 
z odprtimi programi, kjer bi 
se vrstili različni dogodki, 
ki bi nagovarjali domačo in 
tujo javnost. V zaključni fazi 
sta predvideni tudi gradnja 
prenočitvenih zmogljivosti 
ter ureditev okolice – krožne 
grajske poti, grajskih ribni-
kov, zeliščnega vrta …

Več sodelovanja si želi tudi z 
lokalno skupnostjo, predvsem 
pa pričakuje več partnerskega 
odnosa vseh, ki soodločajo. 
»Vedeti je namreč treba, da 
grad ni zasebna vila. To je kul-
turni spomenik, kar pomeni, 
da smo za njegovo ohranitev, 
stanje in rabo odgovorni trije: 
država, lokalna skupnost in la-
stnik. Tu pa nam še marsikaj 
ne gre prav dobro od rok. Z 
dediščino ne znamo biti do-
volj konkurenčni.«

Sicer pa prizadevanja, da 
bi grad Lemberg vključili v 
širše mednarodno kulturno 
dogajanje, že prinašajo prve 
rezultate. Pred dnevi je grad 
pod vodstvom dolgoletnega 
predsednika Slovensko-ba-
varskega društva dr. Adolfa 
J. Eichenseherja obiskala 
skupina z Bavarske, ki je v 
Slovenijo prišla spoznavat 
kulturno dediščino. Prav 
tako Slovenija in Bavarska 
pripravljata mednarodno 
strokovno srečanje o prenovi 
grajskih stavb, vzpodbujeno 
prav s prenovo lemberškega 
gradu. Ob tem bo 19. avgu-
sta v grajskih kleteh v okviru 
festivala Seviqc Brežice kon-
cert skupine Silva Rerum s 
Poljske, v začetku septembra 
pa bo na gradu tudi tradici-
onalna Grajska nedelja, ki jo 
organizira TD Nova Cerkev.

Skupina z Bavarske je tisti 
dan navdušena odhajala z 
lemberškega gradu, še po-
sebej pa je bila očarana nad 
Zidarjevim optimizmom, 
pogumom, njegovo ljube-
znijo do kulturne dediščine 
in tem, da v gradu vidi prilo-
žnost in ne travmo.

BOJANA AVGUŠTINČIČ
Foto: SHERPA
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»Na primer, da se nekaj 
zgodi v Logarski dolini ali 
Solčavi, to je 40 kilometrov 
od Mozirja. Predstavljajte 
si, v kolikšnem času pride 
tja naša patrulja, ki je mor-
da takrat na drugem po-
sredovanju v dolini,« nam 
razloži komandir Policijske 
postaje Mozirje Vili Bezjak. 
S tem poudari željo po ve-
čjem številu policistov na 
svoji postaji, a ker vrh po-
licije »varčuje« na vsakem 
koraku, ni videti, da bi se 
število mozirskih policistov 
kmalu povečalo …

Območje sedmih občin, ki 
jih pokriva Policijska posta-
ja Mozirje (Mozirje, Rečica, 
Nazarje, Gornji Grad, Ljub-
no, Luče in Solčava), sicer po 
kaznivih dejanjih, prekrških 
ali prometnih nesrečah ne iz-
stopa. »Bi pa bilo dobro, če bi 
na terenu lahko imeli vsaj še 
eno patruljo poleg obstoječe. 
Rad bi tudi, da bi se naši vod-
je policijskih okolišev še več 
ukvarjali s preventivo in bili 
med ljudmi, toda časa je pre-
malo zaradi ostalih dogodkov, 
ki zahtevajo posredovanje po-
licije,« navaja Bezjak. Nepo-
sredno tudi pove, da bi mora-
la policija o organizaciji dela 
vodij policijskih okolišev bolje 

V Zgornjo Savinjsko 
dolino vsaj še eno 
patruljo

Nasilja ali prekrškov mladih na območju Zgornje Sa-
vinjske doline ni veliko. »Vandalizma je nekoliko več v 
času šolskih počitnic, ampak ne izstopa. Res pa je, da 
smo z obhodi bolj prisotni na določenih krajih,« razlaga 
Bezjak. Pred časom so imeli kar nekaj dela s preiska-
vo vandalizma v središču Mozirja, saj so neznanci v 
nočnih urah uničevali cvetlična korita in pulili rože, 
kar je bilo po vsej verjetnosti povezano z razgrajanjem 
posameznikov, ki so se vračali z veselic. »Tega je pri nas 
kar nekaj. Od čebelarskega in ovčarskega praznika, Flo-
sarskega bala do raznih drugih veselic …« se nasmehne 
komandir. Vsaka veselica je skrb tudi za policiste, saj 
morajo takrat nadzor seveda še poostriti.

Komandir Policijske postaje Mozirje Vili Bezjak

Nevarna cesta Mozirje–Nazarje, kjer so se že dogajale hude nesreče. Kdaj bo naslednja?

Gozdna šola v Lokah pri Mozirju. Območje, ki je bilo včasih prostor za tabor, je od Mozirja oddaljeno ravno 
toliko, da je kot nalašč za zbiranje mladih, ki tam popivajo in se morda tudi s čim »zadevajo«  …

V uredništvu Novega tednika menimo, da bi morala 
policija še bolj sodelovati z lokalno skupnostjo, saj sta 
njeno delo oziroma uspešnost preiskav pogosto odvisna 
od sodelovanja ljudi na območju, kjer policija deluje. 
Največ takšnega dobrega odnosa občan – policist je 
ravno v manjših občinah, kar se kaže v večji preiska-
nosti kaznivih dejanj in večjem zaupanju v policijo. V 
poletnih številkah časopisa vam bomo zato predstavili 
vse policijske postaje, ki delujejo na Celjskem.

»Mislim, da so ljudje v zadnjem času pozornejši na 
osebe, za katere sumijo, da niso z našega območja 
in da niso turisti. Včasih nas pokličejo, da na terenu 
preverimo, ali gre morda za kakšne potencialne sto-
rilce kaznivih dejanj. In tudi če ne zavrtijo številke 
113, opažam, da se obveščajo med seboj, torej so bolj 
previdni. Kar je prav,« pojasnjuje komandir PP Mo-
zirje Vili Bezjak.

razmisliti, saj gre za »konflikt 
interesov«. Govori o tem, da 
bo med ljudmi visoko zaupa-
nje v policiji težko doseči, če 
bo policist danes ljudi osveščal 
s preventivo, naslednji dan pa 
nastopal v vlogi nekoga, ki bo 
te ljudi kaznoval. »V skupnost 
usmerjeno delo je v večji meri 
možno na večjih postajah, na 
manjših ne. Morate vedeti, da 
se na podeželju ljudje dobro 
poznajo in poznajo tudi naše 
policiste.«

V primeru nesreč v gor-
skem predelu Zgornje Sa-
vinjske doline mozirski po-
licisti posredujejo na terenu, 
če je ta dostopen. Kadar je 
za posredovanje nujna gor-
ska oziroma dodatna opre-
ma, vedno posreduje gorska 
policijska enota.

To pa je lahko problem. 
Na primer pri prijavljanju 
kaznivih dejanj: ali je res, da 
na podeželju ljudje redkeje 
prijavijo nasilje v družini, ga 
vprašamo. »Lahko bi rekel, 
da je to res, kar se navezuje 
na to, da se ljudje poznajo, 
si med seboj povedo stvari. 
Zato je nekaterim seveda 
neprijetno, če se pred hišo 

ustavi policijski avtomobil,« 
nam razloži. Čeprav mozirski 
policisti v teh primerih dobro 
sodelujejo s tamkajšnjim cen-
trom za socialno delo, Bezjak 
omenja težavo, na katero so 
že večkrat naleteli. »Zgodilo 
se je že, da smo storilcu za-
radi nasilja izrekli prepoved 
približevanja žrtvi, kar pome-
ni, da se je moral iz družine 
umakniti. Nato je moškega, 
ki sorodnikov ni imel, zadel 
infarkt, zato smo prišli do 
vprašanja, kam naj takšen 
človek gre in kdo bo zanj skr-
bel. Ponavadi gredo ti storilci 
k sorodnikom ali prijateljem. 
Ko izdamo tako prepoved, je 
državi malo mar, kam bodo 
šli storilci. S tem nastajajo 
tudi stroški in dodatne teža-
ve ne le zanje, ampak za vso 
družino, ki že tako ali tako 
trpi zaradi nasilja,« je brez 
dlake na jeziku Bezjak.

Z nožem nad 
policista
Na straneh črne kronike se 

je do zdaj »nabralo« kar nekaj 
zgodb iz Savinjske doline. V 
Lučah je pred leti odmeval rop 
banke, kdo se ne bi spomnil 
še manijaka, ki je pred več 
kot desetimi leti umoril dva 
zakonca v Belih Vodah, nato 
pa v Mozirju po večdnevnem 
begu umrl zaradi policijskih 
strelov. Pri Solčavi je pred 
kratkim končal tudi znamenit 
slovenski medo Rožnik, ki ga 
je neznanec ustrelil in odnesel 
glavo in šape. Mozirski polici-
sti še vedno iščejo neznance, 
ki so pred kratkim napadli 
starejša občana. Zatem ko so 
ponoči pozvonili na njunih 
vratih, so najprej udarili žen-
sko, se spravili še na moža in 
odnesli nekaj denarja.

Na območju Zgornje Sa-
vinjske doline dobro »poga-

Večji nadzor hudih prekrškarjev, nekaj nasa-
dov konoplje in veselice, ki jim ni konca …

nja« tudi konoplja. Pri Rovtu 
pod Menino so tako našli več 
kot 1.200 sadik te rastline, 
dokaj pogosto pa policisti 
najdejo še predmete, ki jih 
imajo storilci pripravljene za 
gojenje marihuane. So tudi 
takšni, ki imajo doma manj-
še skladišče orožja ali delov 
orožja … Mozirski policisti 
imajo opravka še s povratni-
ki ali drugače rečeno s stari-
mi znanci policije. Trenutno 
preiskujejo enega bolj znanih 
poslovnih goljufov v Sloveni-
ji, ki kar nadaljuje s svojim 
početjem, a Bezjak zaradi 
interesa preiskave kaj več o 
tem ne more povedati.

Tudi savinjski vozniki so 
znani po tem, da ga radi sr-
knejo, saj so jim policisti 
predvsem zaradi alkohola 
napisali že kar nekaj kazni. 
»Lani smo pridržali 86 pija-
nih voznikov. V petih letih se 
je zgodilo dvanajst tragičnih 
nesreč in v kar enajstih so 
bili povzročitelji vinjeni. Zato 
nadzor prometa dosledno 
izvajamo in mislim, da nam 
zdaj uspeva predvsem zato, 
ker je naše delo usmerjeno 
v najhujše kršitelje,« meni 
Bezjak. »Ko smo nadzor pro-

meta poostrili, se je povišalo 
tudi število preprečitev ura-
dnega dejanja uradni osebi,« 
doda. Z drugimi besedami: 
več je napadov na policiste. 
V Mozirju so enega napadli 
celo z nožem. Naj se vsi ti do-
godki slišijo še kako »velika 
varnostna problematika«, pa 
lahko rečemo, da je območje 
Savinjske doline še kar »mir-
na oaza« v primerjavi z osta-
limi policijskimi postajami na 
Celjskem.

SIMONA ŠOLINIČ
Foto: GrupA

Na policijski postaji je 
zaposlenih 22 policistov, 
16 jih je »operativcev«, to-
rej je njihovo delo vezano 
na teren.



19

���Št. 63 - 12. avgust 2011���

���TURIZEM���

Le kaj imajo skupnega 
filmi, kot so Poslednja Je-
zusova skušnjava, Lawren-
ce Arabski, Mumija, Gladi-
ator, Čaj v Sahari, Asterix 
in Kleopatra, Troja? Verje-
tno bi jih malokdo povezal 
z Marokom.

Medtem ko pozimi son-
ce pošteno ogreje večji del 
Maroka, visoko v gorah ne-
kateri predstavniki maroške 
elite uživajo na pravih afri-
ških smučiščih. Največji iz-
ziv za ljubitelje gora je 4165 
metrov visok Jbel Toubkal v 
pogorju Visokega Atlasa. Na 
drugi strani gorovja se svet 
počasi spušča in spreminja 
v puščavo. Najbolj slikovi-
ti kraji se ponujajo prav na 

Maroko – tudi 
filmska meka

robu Sahare, na križiščih 
nekdanjih karavanskih 
poti. V te kraje so se zagle-
dali celo najslavnejši filmski 
ustvarjalci in v okolici mesta 
Ouarzazat so pred desetletji 
posneli kar nekaj spektaku-
larnih filmov. Nič čudnega, 
da mu domačini pravijo tudi 
»Ouarzawood«, po slavnem 
ameriškem filmskem mestu. 
V njem vsako leto še vedno 
posnamejo več deset filmov, 
saj so cene nižje kot v Ame-
riki ali Evropi, poleg tega 
pokrajina, ki spominja na 
puščavo, nudi brezplačno 
kuliso za marsikatero sceno. 
Filmska industrija se je tja 
začela pred leti zgrinjati tudi 
zaradi podpore domačega 

kralja Mohameda VI., ki je 
velik ljubitelj filma. Velika 
vlaganja žal prinašajo do-
bičke predvsem lastnikom 
filmskih studijev. Toda v 
času snemanj dobijo zača-
sno zaposlitev tudi številni 
domačini. Kot statisti ali 
navadni fizični delavci pri 
postavitvi kulis in še česa. 
»Najbolje plačajo Američa-
ni!« se je na široko nasmejal 
sivolasi taksist, ki me je tisti 
dan prevažal naokoli. Kadar 
nanese priložnost, seveda 
pomaga tudi pri snemanju 
kakšnega filma. »Žal že kar 
nekaj mesecev nisem imel 
te priložnosti!« je potarnal. 
»Najbrž se je tudi k nam 
pritihotapila gospodarska 

kriza … Inshallah – Alahova 
volja!« je končal svojo zgod-
bo na način, kot to počnejo 
mnogi Maročani ob različ-
nih priložnostih.

Najlepša kulisa
Izmed filmskih studijev 

je za oglede odprt le studio 
Atlas in še to le takrat, kadar 
v njem ni snemanja. Tam 
lahko občudujete različne 
filmske kulise, ki so jih upo-
rabljali v najbolj znanih fil-
mih. Premorejo tudi udoben 
hotel, tako da filmski ekipi v 
času snemanja sploh ni tre-
ba hoditi nikamor drugam. 
V maroških tovarnah iluzij 
znajo ustvariti marsikaj, 
najlepša filmska kulisa pa 
je resnična! To je Ait Ben-
haddou, nekaj deset kilome-
trov oddaljena stara utrjena 
vas – kazba, katere nastanek 
sega v 16. stoletje. Takšnih 
in podobnih je ob nekdanjih 
karavanskih poteh med Sa-
haro in bogatimi maroški-
mi mesti še več. Toda Ait 
Benhaddou je uvrščen na 
seznam Unescove kulturne 
dediščine, zaradi česar so 
lažje zbrali denar za njegovo 
obnovo. Ta je naselje rešila 
pred propadom najbolj sliko-
vitega dela s stolpi in z raz-
gibanimi pročelji. Kar težko 
je verjeti, da je vse skupaj 
narejeno iz blata in slame! 
Materiala, kakršnega so se 
v suhih polpuščavskih pre-
delih posluževali od nekdaj. 
Prav zaradi slabo obstojnega 
materiala so deževni nalivi 
marsikatero arhitekturno 
mojstrovino povrnili v prah. 
V vasi vztraja nekaj družin. 
A videti je, da le zaradi za-
služka s turisti. Na drugem 
bregu rečice, ki jo je treba 
kar prebresti, se s starodav-
no mojstrovino spogleduje 
moderna vas. V njej je ne-
kaj restavracij in hotelov ter 
kopica trgovin s spominki, 
ki obiskovalce spremljajo 
na vsakem koraku proti eni 
največjih maroških turistič-
nih znamenitosti.

Udobje na robu 
puščave
Ravno tako privlačno 

staro naselje se razprosti-
ra tudi na robu mesta Ou-
arzazate. Za razliko od Ait 
Benhaddoua za visokimi 
rjavimi zidovi življenje še 
ni zamrlo. Ob slikovitem 
pročelju glavne utrdbe se 
skriva labirint uličic in te-
sno skupaj stisnjenih hiš z 
blatnimi dvorišči ter vsak-
danjim človeškim vrvežem, 
nad katerim se v zimskih 
mesecih spreletavajo štor-
klje. Tja večina turistov 
ne zaide. Raje posedajo 
na drugi strani v lokalu z 
razgledno teraso in uživajo 
v pogledih na čudovito ob-
zidje, za katerim se skriva 
staro naselje. Mimogrede 
se lahko podajo še v bližnji 
filmski muzej. V njem so se 
mestni oblastniki odločili 

ohraniti številne predmete, 
ki so jih uporabljali pri sne-
manju filmov.

Ourzazate je prav prijetno 
mesto na poti proti pravi pe-
ščeni puščavi. Mnogi v njem 
zaradi udobnih hotelov, šte-
vilnih lokalov in privlačnih 
trgovin ter tržnice ostanejo 
dlje, kot nameravajo. Danes 
prav nič ne daje slutiti, da je 
mesto nastalo v začetku pre-
teklega stoletja kot vojaška 
postojanka.

Eden najbolj znanih hote-
lov v mestu je Berbere Pala-
ce, čigar zunanjost spominja 
na stare berberske utrdbe. 
V njem ni prav nič nenava-
dnega, če za sosednjo mizo 
uzrete kakšen znan obraz iz 
filmskega sveta. O njih pri-
čajo tudi številne fotografije 
filmskih zvezd, ki so preno-
čevale v hotelu …

IGOR FABJAN

Filmski studio Atlas si je mogoče podrobno ogledati.Kazba Ait Benhaddou očara vsakogar.

Ljubitelji filma se lahko podajo tudi v muzej.

Statiste lahko poiščejo kar med domačini …
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Polona Dovžan. Moj letnik, 
vedno nekoliko odštekana. Pred 
osmimi leti se je odločila, da bo 
srečo poskusila najti v Londonu, 
torej nekaj lastnega prostora pod 
angleškim soncem. Zadnje čase, 
ko vse bolj dela in si tako reže 
svoj vsakdanji kruh, pa ugotavlja, 
da se je njena pot zavlekla. »Po-
skusila sem, stisnila zobe, uživa-
la, okusila angleški in slovenski 
okus po recesiji, našla tisto, kar 
mi je pisano na kožo, a še zdaleč 
nisem na cilju,« je vrelo iz nje. V 
domačem mestu se je tokrat za 
nekaj dni ustavila, ker je organi-
zirala prevoz posebne spominske 
tapiserije bosanskih žena, ki so 
izgubile može in sinove v vojni, 
in se odpravljala proti Bihaču. 
»Iskreno, ko pridem domov, se 
počutim kot prazna baterija, ki 
se končno spet ›fila‹,« pravi.

»Zdi se mi, da se staram. Ker ne 
funkcioniram več kot pri recimo tri-
indvajsetih. Takrat je bilo povprečje 
treh ur spanca na noč čisto v redu,« 
pravi Polona Dovžan. Po končani 
gimnaziji v Celju je dvakrat preiz-
kušala srečo in talent na Akademi-
ji za likovno umetnost v Ljubljani. 
A ni šlo. Drzno je poskusila še na 
londonski University of Arts. Šlo 
je. »Precej šokirana sem bila, ko 
sem izvedela, da sem sprejeta. V 
London sem šla z denarjem, ki mi 
je omogočal bivanje in življenje v 
dragem mestu kakšna dva meseca, 
nič več. Prvo leto na univerzi je po 
njihovem sistemu izobraževanja 
tako ali tako vedno pripravljalno, 
takrat se odločaš, kam natančno 
se boš kasneje usmeril. Šolnina za 
eno leto je znašala 7.300 funtov. 
Pravzaprav še sama ne vem, kako 
mi je uspel nekakšen nori dogovor 
z dekanom, da bom šolnino odpla-
čevala glede na svoje zmožnosti. 
Ob študiju sem imela dve službi. 
Delala sem v trgovinici z rabljenimi 

Razdvojena med Celjem in 
Londonom

Pisalo se je leto 1412, bilo 
je v 27. letu vladanja Her-
mana II., zaščitnika in ve-
likega prijatelja Sigismun-
da Luksemburškega, nove 
vzhajajoče zvezde Evrope, 
ki je ravno takrat snoval ve-
liko gospodarsko, partner-
sko, razvojno, orientirano 
kompozicijo, danes znano 
kot celjsko-luksemburški 
kočijaški transport.

To je bil čas velike gospo-
darske krize in težnje turške 
vojske po sovražnem prevze-
mu tedanje grofije Celjske. 
Vendar je Herman (znan tudi 
kot Herman Vsaka ti čast) s 
pomočjo investitorjev, malih 
delničarjev in z odpisanimi 
terjatvami, ki so ga bremeni-
le, zagotovil svojim podani-
kom celovitost meja ter dokaj 
stabilno, finančno vzdržno 
konstrukcijo z manjšimi bi-
lančnimi popravki, s katero 
je bil izjemno zadovoljen. Na 
žalost mnogih samo on. Lju-

Končno menjava oblasti 
prinese nekaj dobrega

Pod tem naslovom v ru-
briki Mnenja objavljamo 
enega od možnih pogledov 
na nujnost vrnitve viteške-
ga duha v naše, slovensko 
občestvo. 

Včeraj 
knezi 
celjski 
in jutri 
(morda) 
spet

MNENJA

Aleksander Grobelšek 
(Foto: GrupA)

dje v grofiji so živeli izjemno 
razkošno in bogato življenje, 
v primerjavi z drugimi deže-
lami, ki so jih pestile huda 
revščina, lakota in globalne 
vremenske nevšečnosti. Sre-
ča Hermanovih podrejenih je 
bila v neizmerni količini goz-
dov in hranljivega drevesna 
lubja, ki je podhranjeni mno-
žici dajal zagon in delovno 
vnemo, da niso že prej oma-
gali. Ravno takrat je nasta-
la jed, danes tako opevana, 
celjska čorba ali celjska eno-
lončnica, v katero so zmetali 
poleg lubja vse od koreninic, 
mahovja, listja ter najdenih 
gliv do kančka mesa, pri če-
mer glede kvalitete resnično 
niso bili izbirčni. Morebitno 
nezadovoljstvo, ki se prikra-
de v življenje posameznika, 
so kot zavedni predniki Slo-
vencev izražali z glasnim 
kričanjem v tišini in globoko 
v sebi pazili, da jih pri tem 
ne bi nihče zalotil ali bog ne 

daj slišal. In tako je v ta raz-
burkan in temačen čas, poln 
poslovnih izzivov, kot stre-
la z jasnega udarila novica 
o menjavi na mestu vršilca 
absolutne oblasti. To naj bi 
postal domačin, pripadnik 
tlačanske skupnosti in velik 
poznavalec praznega želod-
ca, nenadkriljiv norec vseh 
dvorov Pepino Faustino. 
Takratni mediji so enoletni 
menjavi na Celjskem pre-
stolu namenili ogromno po-
zornost. Opisovali so jo kot 
epsko bojno dramo, v kateri 
je celjski monarh izgubil šele 
po večtedenskem napornem 
boju in obilici sreče na strani 
Pepina.

Kakor koli, že Pepino 
je prispel v mesto, kjer je 
množica že nestrpno čaka-
la, da spozna čisto pravega 
norca, in upala, da bo Božja 
milost prenesla nekaj noro-
sti tudi njej. Samozavestno 
je Pepino stopil na osredji 

trg in zbrani množici s pol-
nimi pljuči zakričal: »Nič 
več ne bo tako, kot je bilo, 
to leto so dovoljene sanje.« 
Množica je nemo strmela, 
v mislih vseh se je odra-

žalo olajšanje, kajti vse do 
takrat slišano o njem se je 
pokazalo za resnično. »Res 
je nor, resnično nor,« so 
dejali drug drugemu. Pepi-
no je vzneseno nadaljeval: 

»Nikoli ne bomo najboljši, 
pazimo le, da ne bomo naj-
slabši. V tem času in tem 
sistemu je posel vse, kar 
pa ni, pa še bo. Vse brez-
poselne bomo zaposlili in 
nepovratna evropska sred-
stva črpali, kot jih ni črpal 
ni nihče, nikjer in nikoli.« 
Na licih zbranih se je izrisa-
la sreča, hvalili so norost, ki 
premika meje znane noro-
sti, in dvigovali roke visoko 
v zrak. Pepino je na koncu 
čustvenega nastopa omenil 
še našo srebrnino, naš glav-
ni kapital in to so naši otro-
ci. »Učili so nas, da je skro-
mnost lepa čednost. Mi pa 
učimo svoje otroke, da pu-
stijo skromnost skromnim, 
da pravočasno plačujejo 
račune, da ne zanemarjajo 
davčnih dajatev in ne zamu-
jajo pri izplačilu plač ter ne 
prirejajo finančnih bilanc.« 
Mesto je preplavilo karne-
valsko vzdušje, ljudje so 
peli, plesali, se objemali in 
rokovali, brat je bratu spet 
postal brat. Pepino je hva-
ležno odzdravljal množici 
in mirno pripravljal pro-
jekt Raj na Zemlji, kajti to, 
kar je sledilo, človeškemu 
zdravemu umu, na žalost ni 
dosegljivo.

oblačili ter v baru. V prvi podnevi, 
v drugem ponoči. K dekanu sem 
včasih hodila kar z vrečkami ko-
vancev napitnine,« se spominja. V 
naslednjem trenutku zavije z očmi: 
»Groza, ne smem ›jamrati‹. Ne bi 
rada, da izpade, kot da se sama sebi 
smilim.«

Resecija po angleškem 
receptu
Precej težav ima, ko išče nekatere 

besede v slovenščini. »Moja angle-
ščina je praktično brez slovanske-
ga naglasa, zato Londončani kar 
pozabljajo, da nisem ›njihova‹. Jih 
je treba kar ustavljati, ker včasih 
v razmišljanju postanejo prehitri 
zame. Tako ali tako pa so zadnje 
čase vsi pod groznim stresom, do 
konca ›naspidirani‹. Tekmovalni, 
na nek način brezobzirni. Časi 
so težki,« pravi Polona. Ampak 
Slovenki v Londonu tako ali tako 
nikoli ni bilo lahko. Živela je v 
precej nevarnem okolišu, kjer so 
bili izveski policije, da se je na tej 
ulici včeraj zvečer zgodil umor in 
da prosijo morebitne očividce, da 
se javijo, nekaj običajnega. Okna 
v stanovanju se ni dalo zapreti in 
včasih je spala v puhovki. Kljub 
vsemu se je prebila do diplome, 
kasneje do magisterija (Royal Col-
lege of Art). Na univerzi je še prej 
pristala na oddelku za gledališče, 
čeravno jo zanima vse, kar je po-
vezano z multimedijo, modo. »Veš, 
saj so to odlične šole, ponašajo se z 
ugledom. Na drugi strani sem kot 
tujka imela prednost pri vpisu, ker 
na ta način pač morajo zapolniti 
kvote. Toliko in toliko temnopol-
tih, Arabcev, vzhodnoevropejcev 
in tako naprej. Podobno je, ko iščeš 
službo. Galerije in muzeji so polni 
raznovrstnih obveznih ›eksotov‹. V 
Londonu sem dočakala tudi vstop 
Slovenije v Evropsko unijo. Kar je 
bilo krasno, saj se mi je šolnina 

znižala s 5.500 na 1.000 evrov,« 
se spominja Polona. Vzponov in 
padcev. Ko je končala magistrski 
študij, je bilo leto 2008. In začela 
se je recesija.

Dohiteti tempo 
življenja
»Kaj pa vem, saj gre. V vsem tem 

času sem spoznala dovolj ljudi, da 
se znajdem. Kakšnega velikega 
razkošja ni, a zaslužim toliko, da 
solidno živim. Seveda me starša, 
ko pridem na obisk domov, najprej 
vprašata, kaj je z redno zaposlitvijo. 
Žal … Večinoma gre za projektno 
delo. Sreča je, da sem, kot je tudi 
siceršnja praksa angleških študen-
tov, pred časom kot prostovoljka 
začela delati v muzeju. Organiza-
cija tematskih večerov, pomoč pri 

postavljanju razstav in podobno. 
Če se izkažeš, ti vedno več zaupa-
jo,« pravi Polona o delu v ugledni 
inštituciji Victoria Albert Museum. 
Poleg tega še vedno dela za trgovi-
no, s prijatelji izdaja spletno revijo. 
»Še ponoči v postelji ležim s preno-
snim računalnikom.«

Ne bi zvenelo ravno prav, če bi 
zapisala, da se še išče. Raje to, da 
Polono zanima ogromno stvari in 
da bi se le stežka osredotočila na 
eno samo na račun drugih. Da se 
ne zna prodajati, ker roko na srce 
noče biti del množice ljudi, a ne le 
Londončanov ( »Ljubljančani so še 
slabši,« mi šepne.), ki se pretvarja-
jo, da so nekaj več, nekaj boljšega 
kot ostali smrtniki. Niti se ne pusti 
zapreti v en predal. Ubira daljšnice. 
»Težko bi povedala, kaj si res želim. 

Nekako pa je v meni vse močnej-
ša želja, tudi moj fant (Londočan, 
skupaj sta že šest let, op. p.) je 
precej navdušen nad tem, da bi si 
lahko organizirala življenje nekje 
med Slovenijo in Veliko Britanijo. 
Ko sem med študijem v Celje pri-
peljala skupinico kolegov, nabra-
nih z vseh vetrov, in smo skupaj 
delali projekt, me je to napolnilo 
z nerazložljivo mero zadovoljstva. 
Tudi lanskega pol leta bivanja na 
bližnjem Dunaju, kjer sva z neko 
oblikovalko pripravljali razstavo, 
je bila nepozabna izkušnja. Mogo-
če mi pa vendarle uspe. Življenje 
vedno prinese kakšno priložnost. 
Le prepoznati jo je treba,« srkne 
zadnji požirek kave Polona.

POLONA MASTNAK
Foto: SHERPA
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Če imate težave in ne veste, kam bi se obrnili, lahko 
pokličete številko našega Modrega telefona 031/569-581, 
vsak dan med 10. in 17. uro. Svoja vprašanja za Modri 
telefon lahko med ponedeljkom in petkom zastavite tudi 
po telefonu 42-25-158. 

Bralec sprašuje, kdaj 
bo Artišnica v Pongracu 
pri Grižah regulirana. Kot 
opaža, se njeni bregovi 
tam krušijo, prihaja do 
posedanja, vendar obrežni 
lastniki, ki so oškodovani, 
sami ne smejo ukrepati. 
Prav tako omenja, da je vi-
del, da Artišnico v bližnji 
Zabukovici redno čistijo. 
Pravi še, da je slišal, da naj 
bi bil denar za regulacijo 
zagotovljen.

Verica Vogrinčič, sveto-
valka za odnose z javnostmi 
v Agenciji RS za okolje, od-
govarja:

»Ob visokih vodah septem-
bra 2010 je bilo območje vo-
dotoka Artišnica poplavljeno 

Regulacija 
Artišnice?

ter njegove brežine močno 
poškodovane. V skladu s 
sklepom o začetku ocenje-
vanja škode na stvareh za-
radi posledic poplav v času 
med 16. 9. in 20. 9. 2010, ki 
ga je izdalo ministrstvo za 
obrambo, uprava za zaščito 
in reševanje, je bila popisa-
na tudi škoda na območju 
občine Žalec. Po sklepu Vla-
de RS 18. 11. 2010 je oddelek 
območja Savinje, urada za 
upravljanje z vodami (Agen-
cije RS za okolje), skupaj z 
državno gospodarsko javno 
službo na področju ureja-
nja voda na območju po-
rečja reke Savinje pripravil 
triletni sanacijski program, 
v katerega smo za izvedbo 

v naslednjih letih vključili 
sanacijo vodotokov na ob-
močju občine Žalec. Sana-
cija vodotoka Artišnica je 
predvidena v letu 2011. Na 
podlagi delnega sanacijske-
ga programa odprave posle-
dic neposredne škode na vo-
dni infrastrukturi, vodnih in 
priobalnih zemljiščih zaradi 
posledic poplav med 16. in 
20. septembrom 2010, ki ga 
je s sklepom potrdila Vlada 
RS, so bila zagotovljena tudi 
finančna sredstva za njego-
vo izvedbo. Trenutno z izva-
jalcem državne gospodarske 
javne službe na področju 
urejanja voda na območju 
porečja reke Savinje pripra-
vljamo dokumentacijo, ki bo 
podlaga za izvedbo del. Gle-
de na problematiko obrav-
navanega območja smo 
predvideli ureditve na treh 
lokacijah, in sicer Pongrac 
135 (pri domačiji Golavšek), 
Pongrac 105 (pri Drugovič) 
ter Migojnice 30 (pri Kot). 
Obsežnejša gradbena dela 
v smislu regulacije odseka 
vodotoka pa niso predvide-
na. Po terminskem planu 
je izvedba del na vodoto-
ku Artišnica predvidena v 
septembru. V povezavi z 

navedbo, da se na območju 
Zabukovice izvajajo redna 
čiščenja struge Artišnice, 
vam sporočamo naslednje. 
Na območju Zabukovice, 
natančneje nad sotočjem 
Artišnice in Burjanovega 
grabna, je bila v sklopu 
sanacijskih del po neurjih 
v letih 2005 in 2007 ureje-
na prodna pregrada. Zara-

di zmanjševanja poplavne 
ogroženosti dolvodno le-
žečih naselij se prioritetno 
in v okviru razpoložljivih 

finančnih sredstev izvajajo 
čiščenja zaplavnega prosto-
ra.«

BRANE JERANKO

Ta konec tedna bo minilo 
dva tedna, odkar sem pri-
spela v Luksemburg. Vožnja 
iz Celja v to majhno državo, 
ki na zahodu meji na Belgi-
jo, na vzhodu na Nemčijo in 
na jugu na Francijo, se sicer 
zdi precej bolj dolga, a temu 
gotovo botrjuje dejstvo, da 
so prvi tedni ob selitvi v 
novo državo polni različnih 
vtisov in dogodkov.

Vsekakor bo v spominu 
ostala tudi selitev v Lu-
ksemburg – razdaljo dobrih 
tisoč kilometrov med Celjem 
in Luksemburgom sem na-
mreč premagala z dodobra 
napolnjenim maminim av-
tomobilom v spremstvu in 
ob pomoči prijatelja Nejca. 
Potrdim lahko, da malo več 
kot osemurna voznja (za 
kar imajo zaslugo zlasti 
nemške avtoceste) v prijetni 
družbi ter ob dobri glasbi 
mine zelo hitro.

Luksemburg sicer po-
znam že od prej, saj sem 
leta 2005 tukaj opravljala 
trimesečno pripravništvo 
na takrat še sodišču 1. sto-
pnje Evropskih skupnosti 
(ki se je z Lizbonsko pogod-
bo preimenovalo v splošno 
sodišče). Tokrat se vračam 
na t. i. sodišče, ki je poleg 
omenjenega splošnega eno 
od treh Sodišč Evropske uni-
je kot enotne ustanove; vsa 
delujejo v Luksemburgu.

Glavno mesto Luksemburg 
leži v južnem osrčju države, 
ki meri 2586 kvadratnih ki-
lometrov in ima malo več 
kot pol milijona prebival-
cev, mesto pa približno sto 
tisoč. Država Luksemburg 
je ena od ustanovitvenih 
članic Evropske unije in je 
edino še preostalo suvereno 
veliko vojvodstvo na svetu. 

Za menoj so trije precej 
naporni tedni intenzivnega 
tečaja grščine, a moram pri-
znati, da je veselje do tega 
bogatega jezika odtehtalo ves 
napor. Najverjetneje še dolgo 
ne bom predavala v grščini, 
morda pa bom lahko kupila 
kakšno štruco kruha po kon-
cu tečaja.

Mnogo pravil v grškem jezi-
ku je precej podobno našim, 
zato imamo Slovenci verjetno 
malo prednosti, ko je treba 
razumeti, na primer, kdaj 
uporabiti imenovalnik ali 
tožilnik. Vseeno pa je osvojiti 
grški besednjak precejšen za-
logaj. Za skoraj vsako stvar 
imajo več kot eno besedo in 
mnogokrat mora človek eno-
stavno razumeti kontekst, 
da bi znal uporabiti pravo 
besedo. A to ne velja le za 
besede; včasih celi stavki 
lahko pomenijo dve popol-
noma nasprotni stvari. In 
da bi bila zadeva še bolj za-
pletena, Ciprčani izgovarja-
jo besede precej drugače, kot 
jih uradno pišejo – verjetno 
vam najlažje pojasnim to s 
primerjava med Slovenščino 
in Prekmurščino. Pika na i 
pa je, vsaj zame, cel kup raz-
ličnih o-jev, e-jev in i-jev, ki 
se pojavljajo v besedah brez 
kakšnega posebnega razloga 
(imeli so funkcijo v stari gr-
ščini).

Vendar pa tečaj grščine 
ni zabaven le zaradi jezika. 
Spoznala sem celo vrsto za-
nimivih ljudi z različnih kon-
cev sveta, ki tukaj živijo ali 
pa prihajajo na študijske iz-
menjave. Prvi dan predavanj 
smo stali pred učilnicami in 
čakali, kam nas bodo posla-
li. Okoli sto nas je bilo in ker 
nisem vedela, kam se je tre-

Mesec dni bo z nami 
Katja Plauštajner, ki je 
trenutno zaposlena kot 
pravna svetovalka na So-
dišču Evropske Unije v 
Luksemburgu. Je pravni-
ca z magistrsko izobraz-
bo (Univerza Harvard, 
ZDA), sicer pa našim 
bralcem verjetno znana 
tudi kot uspešna mlada 
Celjanka, ki je leta 2005 
prejela kristalni grb Me-
stne občine Celje.

Dobrih 1000 
kilometrov od 
doma

Ima tri uradne jezike, to so 
francoščina, nemščina in 
luksemburščina. V vsakda-
njem življenju, torej pri na-
kupih, v restavracijah in ob 
druženju s sodelavci ter ko-
legi s sodišča, se uporablja 
zlasti francoski jezik, med-
tem ko Luksemburžani med 
seboj govorijo večinoma v 
luksemburščini ali franco-
ščini. Pri tem moram pou-
dariti, da se tukaj srečujem 
skoraj izključno s tujci – teh 
je v mestu Luksemburg tudi 
več, kot je »domačinov«, 
kar lahko pripišemo tudi 
temu, da ima v Luksem-
burgu sedež ali svoje enote 
kar nekaj ustanov Evropske 
unije, ki zaposlujejo ljudi iz 
vseh 27 držav članic, med 
njimi veliko mladih.

Mesto Luksemburg je pre-
cej razgibano. Obiskovalcu 
ob prvem vtisu ne more uiti, 
da ima zlasti dve plati: del 
mesta, kjer so različne usta-
nove Evropske unije oziro-
ma njihove enote, finančne 
ustanove, gospodarska in 
obrtna zbornica, univerza 
(predel Kirchberg), ter osta-

li deli mesta. Medtem ko de-
luje Kirchberg zelo uradno, 
morda tudi birokratsko, 
hladno in pusto, pa preosta-
lim delom mesta ni mogoce 
odreči čarobnosti in topli-
ne. Mesto se navzven tudi 
nazorno bohoti s svojim iz-
redno visokim življenjskim 
standardom, ki je ne le med 
najvišjimi v Evropi, temveč 
tudi na svetu. Po podatkih 
Mednarodnega denarnega 
sklada in Svetovne banke 
naj bi imel Luksemburg celo 
najvisji bruto domači proi-
zvod na prebivalca na svetu. 
Visok življenjski standard, 
ki ga podpira tudi ugodna 
davčna ureditev, se že na 
prvi pogled opazi pri šte-
vilnih dragih avtomobilih, 
ki spretno drvijo po ulicah 
Luksemburga, pri čemer ne 
manjkajo lepo urejene sta-
rejše dame ter lične hiše in 
stanovanja.

Po uvodnem tednu, ki 
je bil namenjen predvsem 
selitvi v novo stanovanje, 
ter po drugem tednu, ki 
je pomenil začetek mojega 
dela na Sodišču EU, se po-
časi navajam na tukajšnje 
življenje. Prvi občutki daje-
jo slutiti, da bodo moji lu-
ksemburški dnevi obarvani 
izrazito službeno. To pismo 
pa končujem v pričakova-
nju današnjega kino večera 
oziroma polnoči v bližnjem 
Parizu, kot jo je v svojem 
zadnjem filmu Midnight in 
Paris naslikal Wody Allen.

Ciper nič več davčna 
oaza?

ba razvrstiti, sem povprašala 
dve simpatični punci. Rekli 
sta, da tudi sami ne vesta, 
vendar sem jima sledila, saj 
smo bile vse v začetnem te-
čaju. Sedla sem poleg njiju, 
ko naenkrat zaslišim neko 
poznano besedo. Obrnem 
se in vprašam, kateri jezik 
govorita. Dekleti odvrneta, 
»Slovenian«. Kdo bi vedel,  
zakaj sem izmed sto ljudi 
vprašala ravno ti dve dekleti, 
a resnično sem hvaležna, da 
lahko tu in tam slišim tudi 
materni jezik.

Na Cipru verjetno ni prav 
veliko Slovencev, čeprav 
včasih prebiram v sloven-
skih časopisih, da tisti bolj 
premožni radi preselijo svoja 
podjetja na otok, ker so tu-
kaj davki resnično nizki. To 
se bo verjetno v naslednjem 
letu spremenilo, saj je rav-
no danes prišla pobuda v 
parlament, da se vsi davki 
dvignejo, med drugim DDV, 
ki do sedaj skoraj ni obstajal 

in davek na dohodek, ki ga 
vsaj do 20 000 eur dohodka 
letno tukaj ne plačujete. Si-
cer pa nikogar od premožnih 
še nisem nikoli srečala tu-
kaj. Poleg mojih novih slo-
venskih prijateljic, ki sta na 
Ciper prišli preko Erasmus 
izmenjave in ostajata tukaj 
do konca decembra, slišim 
tu in tam o obstoju še ka-
kšnega Slovenca. Najbolj 
nenavadna veza s Slovenijo 
je verjetno družinska prijate-
ljica partnerjevih staršev, ki 
je mnogo let živela kot žena 
Ciprskega veleposlanika na 
Dunaju (ta je bil takrat za-
dolžen tudi za Slovenijo) in 
je zato zelo dobro poznala 
mojo nekdanjo profesorico s 
fakultete. Sicer pa mi je naj-
bolj v zabavo, ko s Ciprsko 
kolegico Mariano analizira-
va kulturne razlike med Slo-
venci in Ciprčani – Mariana 
je namreč nekaj let delala v 
Sloveniji in je nadvse nav-
dušena nad mojo domovi-
no. Vedno znova mi pravi, 
da me občuduje, da sem še 
vedno na Cipru, kajti, kakor 
pravi ona, je na Cipru vse na 
glavo postavljeno ali za luno 
in se je nekomu, ki prihaja 
iz tako urejene dežele, kot je 
Slovenija, težko prilagoditi 
takšni norosti. Mislim, da s 
tem cilja na kulturne razli-
ke in moram priznati, da se 
enih stvari resnično ne bom 
nikoli navadila, brez drugih 
pa bi težko shajala. Zato 
pridite na Ciper na oddih, 
odkrijte prekrasne peščene 
plaže, uživajte v ribjih in 
mesnih pojedinah ter izme-
njajte nekaj besed s prijazni-
mi Ciprčani, o davkih, poli-
tiki, vlogi žensk in religiji pa 
raje ne razmišljajte.

MIŠELA MAVRIČ, raziskovalka 
na oddelku za turizem ciprske 
univerze za tehnologijo

KATJA PLAUŠTAJNER
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tedeNSki SPored 
radia CeLJe

Sobota, 13. avgust
5.00 Začetek jutranjega programa, 5.30 Horoskop, 6.00 

Poročilo OKC, 6.15 Časoplov, 7.00 2. jutranja kronika Ra-
Slo, 8.00 Poročila, 9.20 Otroški radio, 10.00 Novice, 10.15 
Časovni stroj, glasba 60. let, 11.00 Kulturni mozaik, 11.15 
Časovni stroj, glasba 70. let, 12.00 Novice, 12.15 Tedenski 
osir, 13.15 Časovni stroj, glasba 80. let, 14.00 Regijske no-
vice, 14.15 Časovni stroj, glasba 90. let, 15.30 Dogodki in 
odmevi RaSlo, 17.00 Kronika, 18.00 Lestvica – 20 Vročih 
Radia Celje, 19.00 Novice, 19.15 Sobotni večer s Tadejem 
Kupcem, 24.00 SNOP (Radio Murski val)

NedeLJa, 14. avgust
5.00 Začetek jutranjega programa, 5.30 Horoskop, 6.00 

Poročilo OKC, 6.15 Časoplov, 7.00 2. jutranja kronika RaSlo, 
8.00 Poročila, 8.45 Jack pot, 9.15 Luč sveti v temi, 10.00 
Novice, 10.10 Znanci pred mikrofonom – Ernest Benko, 
11.15 Tedenski osir – ponovitev, 12.00 Novice, 12.10 Pesem 
slovenske dežele, 13.00 Čestitke in pozdravi, po čestitkah 
Nedeljski glasbeni veter, 24.00 SNOP (Radio Kranj)

PoNedeLJek, 15. avgust
5.00 Začetek jutranjega programa, 5.30 Horoskop, 6.00 

Poročilo OKC, 6.15 Časoplov, 7.00 2. jutranja kronika RaSlo, 
8.00 Poročila, 8.45 Jack pot, 9.15 Bingo jack – predstavi-
tev skladb, 10.00 Novice, 12.00 Novice, 12.15 Bingo jack 
– izbiramo skladbi tedna, 13.15 Znanci pred mikrofonom 
– Ernest Benko, ponovitev, 14.00 Regijske novice, 15.30 
Dogodki in odmevi RaSlo, 17.00 Kronika, 17.45 Jack pot, 
18.00 Poglejte v zvezde z Gordano in Dolores, 19.00 Novice, 
19.15 Vrtiljak polk in valčkov s Tonetom Vrablom, 24.00 
SNOP (Radio Kranj)

torek, 16. avgust
5.00 Začetek jutranjega programa, 5.30 Horoskop, 6.00 

Poročilo OKC, 6.15 Časoplov, 7.00 2. jutranja kronika RaSlo, 
8.00 Poročila, 8.30 Poročilo PU Celje, 8.45 Jack pot, 9.15 
Zdravo z naravo, 10.00 Novice, 12.00 Novice, 12.15 Male 
živali, velike ljubezni, 13.00 Kulturni mozaik, 14.00 Re-
gijske novice, 15.00 Šport danes, 15.30 Dogodki in odmevi 
RaSlo, 17.00 Kronika, 17.45 Jack pot, 18.00 Strokovnjak 
svetuje, 19.00 Novice, 19.15 Zadnji rok z Boštjanom Der-
molom, 21.00 Saute surmadi z Boštjanom Lebnom, 24.00 
SNOP (Radio Ptuj)

Sreda, 17. avgust
Jutranja nostalgija na Radiu Celje, 5.01 Žinganje (na-

rodnozabavna nostalgija), 5.30 Horoskop, 6.00 Poročilo 
OKC, 6.10 Nagradna igra, 6.15 Časoplov, 7.00 2. jutranja 
kronika RaSlo, 8.00 Poročila, 8.45 Jack pot, 10.00 Novi-
ce, 10.15 Kuhajmo skupaj, 12.00 Novice, 13.20 Mali O 
– pošta, 13.30 Mali O – klici, 14.00 Regijske novice, 15.00 
Šport danes, 15.30 Dogodki in odmevi RaSlo, 16.20 Filmsko 
platno, 17.00 Kronika, 17.45 Jack pot, 19.00 Novice, 24.00 
SNOP (Radio Ptuj)

Četrtek, 18. avgust
5.00 Začetek jutranjega programa, 5.30 Horoskop, 6.00 

Poročilo OKC, 6.15 Časoplov, 7.00 2. jutranja kronika RaSlo, 
8.00 Poročila, 8.30 Poročilo PU Celje, 8.45 Jack pot, 10.00 
Novice, 12.00 Novice, 12.15 Odmev, 14.00 Regijske novice, 
14.10 Kalejdoskop, 15.00 Šport danes, 15.30 Dogodki in 
odmevi RaSlo, 17.00 Kronika, 18.00 Odmev – ponovitev, 
19.00 Novice, 19.15 Kalejdoskop – ponovitev, 20.00 Večerni 
program, 24.00 SNOP (Radio Univox)

Petek, 19. avgust
Začetek jutranjega programa, 5.30 Horoskop, 6.00 Po-

ročilo OKC, 6.15 Časoplov, 7.00 2. jutranja kronika RaSlo, 
8.00 Poročila, 8.30 Poročilo PU Celje, 8.45 Jack pot, 10.00 
Novice, 11.15 Radi ste jih poslušali, 12.00 Novice, 12.15 
Od petka do petka, 13.00 Kulturni mozaik, 14.00 Regijske 
novice, 14.10 Hit lista Radia Celje – s hiti prežeto popoldne 
(do 19.15), 15.00 Šport danes, 15.30 Dogodki in odmevi Ra-
Slo, 17.00 Kronika, 17.45 Jack pot, 18.00 Mladinska oddaja, 
19.00 Novice, 24.00 SNOP (Radio Univox)

20 VroČiH 
radia CeLJe

TUJA LESTVICA
	 1.	 DON’T	WANNA	GO	HOME	–	JA-

SON	DERULO	 (3)
	 2.	 SOMETHING	TO	BELIEVE	IN	

–	PARACHUTE	 (4)
	 3.	 THE	ADVENTURES	OF	RAIN-

DANCE	MAGGIE	-	RED	HOT	CHILI	
PEPPERS	 (2)

	 4.	 HAIR	-	LADY	GAGA	 (4)
	 5.	 CARE	-	KID	ROCK	FEAT.	MARTINA	

MCBRIDE	&	T.I.	 (6)
	 6.	 SINéAD	-	WITHIN	TEMPTATION	(5)
	 7.	 MY	BABY	LEFT	ME	–	ROX	 (3)
	 8.	 GLAD	YOU	CAME	-	THE	WANTED	(2)
	 9.	 ALL	THAT	YOU	ARE	-	GOO	GOO	

DOLLS	 (1)
	10.	 STEREO	HEARTS	-	GYM	CLASS	

HEROES	FT.	ADAM	LEVINE	 (1)

DOMAČA LESTVICA
	POLETNA	–	VOYAGE	 (3)
	 2.	 ČE	TE	ENA	NOČE,	TE	PA	DRUGA	

HOČE	-	ADI	SMOLAR	 (5)
	 3.	 VSE	BO	VREDU	–	ALYA	 (3)
	 4.	 SAMO	EN	MAJHEN	POLJUB	MI	

DEJ	-	TINKARA	FEAT.	PERO	 (4)
	 5.	 NOČ	ME	KLIČE	–	SAŠA	HREN	 (2)
	 6.	 NOV	DAN	–	FLAMIE	 (4)
	 7.	 PRIDEJO	ČASI	–	NEISHA	 (1)
	 8.	 RABIM	TE	-	ADAM	VELIČ	 (2)
	 9.	 LE	SRCE	NE	SPI	-	OMAR	NABER	

(7)
	10.	 NAJINE	TRI	–	E.V.A.	 (1)

PREDLOGA ZA TUJO LESTVICO
TWO	-	LENKA
HEARTBREAK	DOWN	–	PINK

PREDLOGA ZA DOMAČO  
LESTVICO
CUBA	LIBRE	-	MANCHE	FT.	MALI	
MIŠO
ENA	PESEM	-	VLADO	KRESLIN

Lestvico	20	vročih	lahko	poslušate	
vsako	soboto	ob	18.	uri.	Za	vam	
najljubše	skladbe	lahko	glasujte	na	
spletni	strani	www.radiocelje.com.

VrtiLJak PoLk iN 
VaLČkoV 2011
CELJSKIH 5 PLUS

	 1.	 IZGUBIL	SEM	SE	–	VIKEND	 (4)
	 2.	 SANJALA	SVA	–	UNIKAT	 (3)
	 3.	 UPANJE	–	NAVDIH	 (2)
	 4.	 DRUGA	PUBERTETA	–	ANS.	

BRANETA	KLAVŽARJA	 (7)
	 5.	 KJE	SO	TISTI	MLADI	FANTJE	

–	MODRIJANI	 (1)

PREDLOG ZA LESTVICO
MUZIKE	NIČ	NE	USTAVI	-	PETKA

SLOVENSKIH 5 PLUS
	 1.	 VSE	TO	SI	TI	-	VESELI	DOLENJCI	(4)
	 2.	 SOBA	102	–	AZALEA	 (2)
	 3.	 VURBERK	HVALA	ZA	PESMI	

-	ANS.	BITENC	 (5)
	 4.	 NAJLEPŠI	CVET	-	IGOR	IN	ZLATI	

ZVOKI	&	ALFI	NIPIČ	 (1)
	 5.	 POMLAD	NA	GORSKIH	STEZAH	

–	ANS.	ZAKRAJŠEK	 (3)

PREDLOG ZA LESTVICO
GRADOVI	V	OBLAKIH	
–	POSAVSKIH	5

Lestvico	Celjskih	5	lahko	poslušate	
vsak	ponedeljek	ob	22.15,	lestvico	
Slovenskih	5	pa	ob	23.15.	Za	vam	
najljubše	skladbe	lahko	glasujte	na	
spletni	strani	www.radiocelje.com.

Ste že bili kdaj v Olimju pri Podčetrtku, 
kjer so starodavna lekarna ter še veliko 
drugih zanimivosti? Veliki šmaren je pri-
ložnost tako za romanje kot za turistične 
obiske in v obeh primerih ima Olimje mar-
sikdaj ponuditi.

V središču Olimja je graščina s čudovito 
cerkvijo, samostanom in starodavno lekarno. 
Vodja samostana in župnik je med ljudmi zelo 
priljubljeni minoritski pater Ernest Benko. 
V nedeljski oddaji Radia Celje Znanci pred 
mikrofonom (s ponedeljkovo ponovitvijo) 
bo povedal, zakaj se je odločil za redovniški 

poklic, kakšen je njegov olimski redovniški in 
duhovniški vsakdan, kako se morajo redovni-
ki odpovedati osebnemu premoženju, o raz-
likah z drugimi meniškimi redi, o samostan-
skem botaničnem zeliščnem vrtu ter še veliko 
drugega. Olimčani vedo celo povedati, da je 
mednarodno ocenjevalno komisijo, ki je Oli-
mje na tekmovanju Entente Florale razglasila 
za najbolj urejeni manjši kraj v Evropi, najbolj 
prepričal prav pater Ernest. Ernest Benko, ki 
ga lahko srečate v Olimju v značilni rjavi me-
niški kuti, je nasploh zanimiv sogovornik. Z 
njim se je pogovarjal Brane Jeranko.

Na praznik brez športa
V celem letu se zgodi le enkrat ali dvakrat, ko na Radiu Celje ni oddaje Ponedeljkovo 

športno dopoldne. No, takšen redek ponedeljek se bo zgodil tokrat. Naša ekipa športnih 
novinarjev namreč napoveduje, da bo 15. avgusta, ko je tudi praznik, doma. Priljubljeno 
športno dopoldne bo spet s svojimi zvestimi poslušalci 22. avgusta.

Ekipa Radia Celje 
bo tokrat pod 
zemljo

Voditeljico Simono Brglez in tonskega mojstra Aljošo Bončina 
čaka v torek, 16. avgusta, posebna preizkušnja. Za oddajo Pojdi z 
menoj se bosta odpravila pod zemljo – v Muzeju premogovništva 
Slovenije v Velenju. Kaj bosta videla, izvedela in doživela v edi-
nem podzemnem premogovniškem muzeju v tem delu Evrope, 
do katerega se je treba spustiti 160 metrov globoko, boste lahko 
v živo spremljali med 10. in 11. uro na frekvencah Radia Celje.

 Foto: GrupA

Priljubljeni pater Ernest Benko iz Olimja v studiu Radia Celje. Brez značilne rjave meniške kute, v kateri 
ga srečujejo številni obiskovalci doline pri Podčetrtku.

Za veliki šmaren s 
patrom iz Olimja

Tole pa je fotografija z enega zadnjih potepanj po regiji, ki sta ga Aljoša Bončina in Simona Brglez (prvi in 
druga z desne) preživela v prijetni družbi v konjiškem Zlatem griču.
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Cesta na Ostrožno 136, 3000 Celje
Tel.: 03/ 54 73 049
Gsm: 051 212 313

   INFORMACIJE   

OSVEŽUJOČA POLETNA 
PONUDBA 

Gostišče Miran v vročih poletnih 
dneh ponuja sveže jedi z zelenjavo in 
dodatki svežih zelišč iz lastnega vrta. 
Tu je nepogrešljiva blagodejna morska 
hrana, ki je lahko pripravljena na 
gardeli, nepozabne grške specialitete 
s tzatzikijem po originalnem receptu, 
posebej pa smo ponosni tudi na paško 
jagnjetino in ovčje sire ter skuto, ...

Odličen uspeh je dosegel naš
DEGUSTACIJSKI MENU

Hobotnični carpaccio s 
paradižnikovo kremo, majonezo 
bazilike in limonino peno

Gazpacco 
(hladna paradižnikova juha)

Goveja ali telečja taljata 
(z mlado solatko), 
jederci pomaranče 
in praženih pinjol

Pistacijina tortica 
z rukolino juhico

Med veliko ponudbo vin 
vedno poskrbimo za ustrezna 
namizna ali vrhunska vina.

	 Gostišče	Miran
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Letos skoraj enako kot lani
V letošnjega pol leta je bilo v Sloveniji prodanih 32.942 

novih osebnih avtomobilov, kar je za približno 500 več 
kot v primerljivem lanskem obdobju.

Subvencije še v predalu
Čeprav se je zdelo, da bo slovenska vlada že pred začet-

kom julija sprejela določitev o subvenciji za električna in 
druga vozila, se to ni zgodilo.

V Sloveniji avtomobili 
najcenejši

Najbolje je v tem času pro-
dajal Renault (5487), vendar 
je bilo to za malenkost slab-
še kot lani. Na drugem me-
stu je bil Volkswagen (VW), 

ki je prodal 4513 vozil (bo-
lje kot lani), sledi pa Opel s 
prodajo 2828 avtomobilov, 
kar je prav tako plus v pri-
merjavi z lanskim enakim 

obdobjem. Najbolje proda-
jani avtomobil je bil renault 
clio (2270), sledil je renault 
megane (1607), na tretje me-
sto pa se je uvrstil vw polo 
(1259). Med tovarnami, ki 
so letos prodajale slabše kot 
lani, so že prej omenjeni Re-

nault, pa Citroën, Chevro-
let, Fiat, Toyota ipd. Med 
premijskimi prodajalci je 
bil leto najuspešnejši BMW 
(995 vozil), Audi je prodal 
759 in Mercedes Benz 362 
avtomobilov.

JK

Denar za te subvencije se 
zbira v t.i. eko skladu (iz 
tega se črpa tudi za druge 
okoljske projekte), po prvo-
tnem predlogu naj bi začeli 

prodajo električnih avto-
mobilov subvencionirati v 
začetku prihodnjega leta, 
ker pa je denarja menda 
dovolj, naj bi se to zgodilo 

že letos. Po tem predlogu 
naj bi bili čisti električni av-
tomobili deležni 5000 evrov 
subvencij, kar bi bistevno 
zmanjšalo maloprodajno 
ceno (na slovenskem trgu 
ta hip ponujajo tri ali štiri 
t.i. velikoserijske električne 

avtomobile, njihova cene 
brez subvencije pa je pri-
bližno 35 tisoč evrov). Za 
sedaj so subvencije predvi-
dene samo za prodajo vozil 
fizičnim ne pa tudi pravnim 
osebam.

JK

Po zadnji analizi evropske 
komisije, ki je pregledala 
cene avtomobilov v državah 
EU, je vsaj tukaj Sloveniji 
povsem v vrhu.

Kot ugotavljajo v Bruslju, 
se je povprečna cena avtomo-
bilov v država Evropske unije 

v letu 2010 realno znižala za 
2,5 odstotka, ob tem pa so se 
nekoliko zmanjšale tudi raz-
like med enakimi avtomobili 
v posameznih državah. Se-
veda so primerjali cene brez 
davkov, saj te plačujemo v dr-
žavah stalnega prebivališča. 

Slovenija je po tej statistični 
raziskavi za Grčijo druga 
najcenejša država v območju 
evra, Avstrija pa je za Nem-
čijo in Luksemburgom tretja 
najdražja država. Zanimive 
so tudi primerjave cen med 
posameznimi državami. Tako 

so največjo razliko zabeležili 
pri fiatu grande punto, ki je 
v najdražji državi stane kar 
44,3 odstotka več kot v naj-
cenejši. Na splošno tudi drži, 
da so največje razlike prav v 
razredih majhnih avtomobi-
lov. JK

Prihaja 
audi RS3

Audi RS3

Pri nemškem Audiju z 
oznako RS označujejo najz-
mogljivejše izvedenke svo-
jih vozil. Zadnji v tej vrsti je 
RS3, torej nekakšna dirka-
ška varianta audija A3.

Navzven je razlika dokaj 
opazna, čeprav RS3 vendarle 
ne deluje izrazito dirkaško. 
Avto ima serijsko 19-palčna 
platišča, črno zamrežene od-
prtine za dovajanje hladilne-
ga zraka v motorni prostor, 
karoserija je 25 milimetrov 
nižja, na zadnjih vratih je 
spojler, zadek se končuje 
z zračnim difuzorjem ipd. 
Bistvo je motor. To je 2,5-
litrski petvaljnik prisilnim 
polnjenjem in neposrednim 
vbrizgom goriva in močjo 250 

kW/340 K in 450 Nm navo-
ra. Dodan je 7-stopenjski sa-
modejni menjalnik S-tronic 
in stalni štirikolesni pogon 
quattro. Najvišja hitrost je 
omejena na 250 km/h, do 
100 km/h avto pospeši v 4,6 
sekunde. Po tovarniških po-
datkih naj bi bila povprečna 
poraba 9,1 litra, temu pripisu-
jejo tudi vrednost izpust C02, 
ki naj bi bila 212 g/km. Kljub 
dobri opremljenosti si je mo-
goče pri RS3 marsikaj izbrati 
s seznama dodatne opreme, 
kajti ponujajo posebne dirka-
ške sedeže z vgrajenim opor-
nikom glave, ozvočenje Bose 
ipd. Osnovna izvedenka je na 
voljo za 58.360 evrov.

JK

V parku slovenskih vrtnarjev jutri odpirajo letošnjo 
poletno razstavo cvetja, ki so jo naslovili Cvetlični mara-
ton v Mozirskem gaju. Razstava bo precej drugačna, saj 
se je organizatorjem osnovna ideja porodila ob ogledu 
zavrženega avtomobila, ki se je znašel v globeli, na njem 
pa so rastline same naredile svojo zgodbo.

Tako so v Mozirju prepričani, da če narava sama zna po-
skrbeti za skoraj dovršeni aranžma, in kup zarjavele gmote 
obdelala s sroboti, bršljanom, mahom, nekaterimi travami 
in divjimi cvetlicami ter tako ustvari všečno celoto, potem bo 
izkušenim cvetličarjem in vrtnarjem uspelo narediti še več. 
Tako bodo neuporabne avtomobile oživljali v vodnem okolju 
z obvodnimi rastlinami, tropskem okolju s tropskimi rastlina-
mi, s kaktusi, ki ponazarjajo puščavo, in z nekaterimi najbolj 
prefinjenimi cvetovi, kot je tudi gloriosa rotschildiana.

V Mozirskem gaju želijo predvsem pokazati, kako na po-
seben način uporabiti številne odpadne materiale in jih z ra-
stlinami povezati v dovršeno celoto. V visečih pnevmatikah 
se bodo bohotile orhideje in cvetlice slovenskih balkonov, 
izpušne cevi bodo osnova za rast bromelijevk, avtomobilska 
platišča bodo dobila povsem nov izgled, kjer bo cvetje odigralo 
najpomembnejšo vlogo. Stari avtomobilski sedeži bodo zasa-
jeni z netreski, homulicami in drugimi odpornimi rastlinami 
iz slovenskih vrtnarij, barviti avtomobili iz sredine prejšnjega 
stoletja pa bodo dodatna parkovna popestritev. Za zaključek 
sprehoda napovedujejo ogled koles vseh starosti, ozaljšanih 
z več tisoč cvetlicami, napovedujejo pa še več zanimivosti, 
med drugim tudi razstavo kač strupenjač. US

Orhideje v 
pnevmatikah
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MOTORNA 
VOZILA

PRODAM

TOYOTO rav 4, letnik 2007, 67.000 km, 
motor 100 Kw, mišje sive barve, prvi 
lastnik, ohranjen kot nov, z vso opre-
mo, prodam. Telefon 041 482-820.
� 3104

TAM 90 Perkins, letnik 1995, registriran 
vse leto, lepo ohranjen, prodam. Tele-
fon 041 610-409.� 3117

KUPIM

RABLJENO osebno vozilo, od letnika 1997 
naprej, v kakršnem koli stanju, kupim. 
Telefon 041 708-497.� Š�264

STROjI

PRODAM

HIDRAVLIČNO stiskalnico, 75 l, prodam. 
Cena po dogovoru. Telefon (03) 5717-
902, 031 418-594.� p

MLIN za sadje, nov, prodam z motorjem 
ali brez. Telefon 041 818-899.� 3098

TRAKTOR Zetor 35-11 S, letnik 1973, s 
kabino in dokumenti, drugi lastnik, 
v zelo dobrem stanju in kosilnico Bcs 
110, petrolej-bencin, z majhnimi kole-
si, zelo ugodno prodam. Telefon 041 
793-891.� Š�332

VILE za prenos okroglih bal, nove, pro-
dam. Telefon 041 278-786.� Š�335

CELJE, Lopata, Gorica pri Šmartnem. 
Atrijsko stanovanjsko hišo, v Gorici pri 
Šmartnem (Lopata), 6 km od centra 
Celja, 500 m od lokalne avtobusne 
postaje, leto gradnje 1997, klet 151 
m², pritličje 165 m², podstrešje 33 
m², stavbišče 173 m², dvorišče 973 
m², garaža v kletnih prostorih hiše za 
dva avtomobila, zelo dobro vzdrževana 
notranjost hiše in dvorišče, priključki: 
elektrika, voda, 3-prekatna greznica, 
telefon, internet, ogrevanje na kurilno 
olje, prodava za 240.000 EUR. Infor-
macije po telefonu 041 708-198 ali 
041 216-622.� n

ŠENTJUR, Dramlje. Vikend v gradnji, v 
bližini Dramelj, z urejenim pristopom 
po makadamski cesti, klet, pritličje in 
mansarda, stavbišče približno 42 m², 
3.416 m² zemljišča, začetek gradnje 
2004, priključki: voda, elektrika, 
greznica, prodava za 79.500 EUR. 
Informacije po telefonu 031 739-696 
ali 041 708-198.� n

DOBRNA, Klanc. Kmetijo na naslovu 
Klanc 16, stanovanjska hiša bivanjske 
površine 150 m², z gospodarskima po-
slopjema 50 m² in 23 m² uporabne po-
vršine, 873 m² dvorišča, ter kmetijska 
zemljišča: 1.647 m² pašnika, 26.464 
m² gozda, urejen makadamski pristop, 
priključki: elektrika, voda, telefon, pro-
dam za 54.000 EUR. Informacije po 
telefonu 041 708-198.� n

Prodamo 2 stanovanjski enoti na Ljubeč-
ni. Telefon: 031/634-300, Verteks 
d.o.o., Kocbekova cesta 30 a, 3202 
Ljubečna

KUPIM

TRAKTOR Zetor, Imt, Ursus, Univerzal, Što-
re, Deutz ter ostale priključke, lahko so 
tudi v slabšem stanju, kupim. Telefon 
041 678-130.� p

POSEST

PRODAM

STANOVANJSKO hišo, z zemljiščem ali 
brez, v bližini Podplata, prodam. Te-
lefon 031 340-695.� Š�298

SAMOSTOJNO hišo, 89 m², na sončni lo-
kaciji v Ogorevcu (Štore) ter zemljišče, 
1.432 m², ugodno prodamo. Telefon 
041 429-255, 041 453-852.� 3103

DEBRO, Laško. Na zelo lepi lokaciji pro-
dam dvoetažno + pritličje samostojno 
hišo, parcela velika 627 m². Telefon 
070 860-100, Martin.� 3124

HIŠO z 2,6 ha zemlje, na sončni legi, 
prodam. Telefon 05903-0409.� 3134

PARCELO, zazidljivo, na sončni legi, velikost 
1.000 m², v Dramljah, Vodule, voda in 
elektrika ob parceli, prodam. Telefon 
031 430-752, po 15. uri.� 3129

CELJE, Trnovlje. Prodava stanovanjsko 
hišo 114,64 m² površine (visoko 
pritličje+mansarda), gospodarsko poslo-
pje 40 m² s kurilnico in drvarnico 29,25 
m², odprta lesena nadstrešnica za avto-
mobile 20 m², dvorišče 522 m² (stavbno 
zemljišče), zgrajeno 1939, centralno 
ogrevanje na kurilno olje, elektrika, voda, 
telefon, širokopasovni internet, na parceli 
kabel kabelske TV, lastna greznica, pripra-
vljen priključek za priklop na centralno 
kanalizacijo, za 114.000 EUR. Informacije 
po telefonu 041 708-198.� n

ŠKOFJA vas. Prodam kmetijska zemljišča 
v Škofji vasi (k. o. Škofja vas): parc. 
št. 494/29, travnik v izmeri 1.936 m², 
parc. št. 491/1 njiva v izmeri 654 m², 
parc. št. 496/0, njiva v izmeri 10.228 
m², parc. št. 487/3, pot v izmeri 331 
m², parc. št. 494/27, pot v izmeri 243 
m² in parc. št. 502/0, travnik v izmeri 
27.793 m², vse po 6,80 EUR/m². Infor-
macije po telefonu 041 708-198.� n

ODDAM

BISTRO, 55 m², v Celju, oddam ali pro-
dam. Telefon 041 720-579.� 2767

Nared SLK tretje 
generacije

Mercedes benz SLK

SLK je v avtomobilskem svetu poldrugo desetletje in v 
tem času si je pridobil širok krog kupcev. Manjši roadster, 
tisti, ki naj bi navdušil kupce, za katere je hišni SLK pre-
velik in morda predrag, je zdaj pripravljen v tretji različici 
oziroma generaciji.

Načeloma ostaja SLK nove 
generacije bolj ali manj enak, 
drugačne so nekatere obli-
kovne in tudi vsebinske po-
drobnosti. Kovinska streha je 
zložljiva kot doslej, zadek iz-
jemno kratek in s skromnim 
prtljažniškim volumnom (od 
225 do 335 litrov), prednji del 
roadstersko dolg. Posebej iz-
postavljena novost je magic 
sky control. Gre za to, da je 
mogoče stekleni del zložljive 

strehe postopoma zatemniti 
oziroma osvetliti. Še naprej 
ima SLK airscarf, sistem, ki 
v voznikov oziroma sovo-
znikov vrat piha topel zrak, 
kar je posebej dobrodošlo od 
odprti strehi. Motorji so tri-
je, vsi opremljeni s sistemom 
start/stop, z neposrednim 
vbrizgom goriva. Dva imata 
gibno prostornino 1,8-litra, 
vendar različno moč: prvi 1 
5 kW/184 KM pri 5250 vr-

Ročna avtopralnica &
polirni center

ročno čiščenje vozil
poliranje 
zaščita laka vozil (do 7 let)
kemično globinsko čiščenje

naročila na tel: 031 344 388
DELOVNI ČAS: pon. - pet.: 8.00 - 16.00 
sob.: 8.00 - 12.00, ned., prazniki: zaprto

F1

tljajih v minuti, drugi 150 
kW/204 KM. V vrhu je ben-
cinski šestvaljnik z gibno 
prostornino 3,5-litra in s 225 
kW/306 KM. 
Dodan je 7-sto-
penjski 7G-tro-
nic menjalnik 
(za doplačilo, 
serijsko pri 
šestvaljniku), 
sicer pa je 
zraven 6-sto-
penjski ročni 
m e n j a l n i k . 
Znane so cene, 
in sicer je izve-
denka SLK 200 
naprodaj za 
41.470 evrov, 
različica 250 

stane 46.890 evrov, različica 
350 pa je na voljo za 55.860 
evrov. 

JK
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SKLADIŠČE, priročno delavnico ali po-
dobno, v okolici Celja in mali poslovni 
prostor, približno 7 m², v Celju, oddam 
v najem. Telefon 041 262-063.�2974

sTaNoVaNJE

PRODAM

CELJE, Otok. Prodamo opremljeno enosob-
no stanovanje. Telefon (03) 491-5060, 
051 305-432, Maksimilijan, d. o. o., 
Ljubljanska 5, Celje.� n

ZIDANI Most. Stanovanje, 56 m², prodam 
po ugodni ceni. Telefon 031 568-080.
� 2978

GARSONJERO, 28 m², na Dobrni, prodam 
za 40.000 EUR. Telefon 051 228-952, 
(03) 5778-561.� 3105

CELJE, Cesta na Dobrovo. Dvoinpolsobno 
stanovanje na Cesti na Dobrovo 21 v 
Celju, v pritličju 5-stanovanjske stavbe, 
75,80 m², zgrajeno 1931, prenovljeno 
1990, možnost takojšnjega bivanja, 
primerno za invalide in starejše ose-
be, priključki: voda, elektrika, telefon, 
ogrevanje na trdo gorivo (možnost 
plinskega ogrevanja), prodam za 
54.500 EUR. Informacije po telefonu 
041 708-198.� n

CELJE, center. Dvosobno stanovanje v Pre-
šernovi ulici, z opremo, v I. nadstropju 
večstanovanjske stavbe, 45,50 m², z 
drvarnico 6,00 m² in zaprtim zunanjim 
predprostorom, prenovljeno 2006 in 
2010, etažno plinsko ogrevanje, kli-
matska naprava, priključki: elektrika, 
voda, telefon, kabelska TV, internet, 
parkirišče varovano z zapornico, sku-
pna kolesarnica, prodam za 59.800 
EUR. Informacije po telefonu 041 708-
198.� n

ŠENTJUR. Stanovanje v Ulici Dušana Kve-
dra, v II. nadstropju večstanovanjske 
hiše, bivalni prostori dela stavbe: 45,10 
m², neto tlorisna površina dela stavbe: 
50,45 m², odprta loža 3,40 m², klet 
oz. shramba 4,20 m², zgrajeno 1971, 
prenovljena okna 2009, centralno 
ogrevanje, priključki: elektrika, voda, 
telefon, kanalizacija, plin, kabelska TV, 
stanovanje je zelo dobro vzdrževano, 
možna takojšnja vselitev, prodam za 
65.000 EUR. Informacije po telefonu 
041 708-198.� n

ODDAM

SOBE oddamo v najem: TV, kuhinja, pral-
ni stroj, od 80 EUR na mesec naprej. 
Branko Lešer, Lopata 20 d, Celje, tele-
fon (03) 5471-244, 041 763-800.� p

SAVUDRIJA. Oddam novejši počitniški 
apartma za 1 do 4 osebe. Klima, TV, 
parkirni prostor, bližina plaž. Telefon 
031 271-662.� 3010

JASNOVIDKA HANA
090 66 01

Cena: 1,04€/min J.D
., 

s.p
., 

Ži
če
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00
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V PIRANU oddajam za počitnikovanje 
popolnoma opremljeno garsonjero 
po ugodni ceni. Telefon 040 245-454.
� 3120

DVOSOBNO opremljeno stanovanje, v 
Žalcu, oddam v najem. Telefon 041 
818-899.� 3089

OPREMLJENO, takoj vseljivo stanovanje, 
za dve do tri osebe, oddam. Telefon 
051 329-450.� 3090

ENOSOBNO, neopremljeno stanovanje, 
primerno do dve osebi, relacija Pe-
trovče-Kasaze, oddam. Informacije po 
telefonu 041 961-882.� 3128

STANOVANJE za pomoč v gospodinjstvu 
oddam samskemu dekletu. Telefon 
041 277-383.� 3132

IŠČEM

ENOSOBNO stanovanje, z balkonom, po 
možnosti v Novi vasi, nujno iščem. 
Telefon 041 525-061.� 3095

oPREma
PRALNI stroj, hladilnik, zamrzovalno 

omaro, sušilni stroj, steklo keramični 
štedilnik in peč na drva prodam. Tele-
fon 040 869-481.� 3034

ŽiVali

PRODAM

PRAŠIČE, težke od 30 do 80 kg, za zakol 
ali nadaljnjo rejo, prodam. Možna 
dostava. Telefon 031 524-147.� 2288

NESNICE grahaste, rjave, črne in bele ter 
težke piščance za dopitanje, prodamo. 
Nakup 10 nesnic, petelin brezplačno. 
Kmetija Winter, Lopata 55, Celje, tele-
fon (03) 5472-070, (03) 5471-244, 
041 763-800.� p

NESNICE, rjave, grahaste, črne, tik pred 
nesnostjo, prodamo. Brezplačna do-
stava na dom. Vzreja nesnic Tibaot, 
telefon (02) 582-1401.� p

RJAVE jarkice, na začetku nesnosti, proda-
jamo na farmi Roje pri Šempetru vsak 
delavnik. V avgustu bodo v prodaji tudi 
črne kombinirane nesnice težkega tipa 
za meso in jajca. Sprejemamo naro-
čila za enodnevne piščance ter bele 
brojlerje za dopitanje. Telefon (03) 
700-1446.� 2774

TELICO, brejo 7 mesecev, prodam. Cena 
po dogovoru. Telefon 041 495-464.
� 3074

PEKINŠKE bele race, ki se hranijo tudi z 
rdečimi polži, prodam. Telefon 031 
263-825.� 3066

DVE breji telici, 4 in 7 mesecev, sivo rjave, 
mlečna pasma, prodam. Veber, tele-
fon (03) 5728-105, kličite po 19. uri.
� 3054

KOZLIČE in kozice ter koze vseh barv, za 
peko ali rejo, prodam. Telefon 041 
456-407.� 3086

BIKCA simentalca, težkega 150 kg, pro-
dam. Telefon 031 464-629.� 3087

TELICO simentalko, brejo 9 mesecev, pro-
dam. Cena po dogovoru. Telefon 031 
604-443.� 3102

TELICO simentalko, težko 150 kg, prodam. 
Telefon 031 223-531.� 3097

BIKCA simentalca, starega 14 dni, pro-
dam. Telefon 031 538-811.� Š�334

OVCE, mlade, tri, ugodno prodam. Telefon 
040 387-720.� 3122

JAGENJČKE, za zakol ali nadaljnjo rejo, mo-
žno očiščene, z dostavo, prodam. Telefon 
(03) 577-3302, 070 864-120.� 3123

DVA bikca simentalca, stara tri mesece in 
pol, prodam. Telefon 031 292-360.
� 3125

BIKCE, črno bele in simentalce, možna do-
stava, prodam. Telefon 031 506-383.
� Š�341

PRAŠIČE, mesnate pasme, od 30 kg na-
prej, prodam. Možna dostava. Telefon 
031 506-383.� Š�341

KRAVO s teletom in telico po izbiri prodam. 
Telefon 041 818-894.� Š�339

ŽREBICO norik, A rodovnik, staro eno leto 
in pol, prodam. Telefon 041 818-894.
� Š�339

KUPIM

VSE vrste krav in telic, za izvoz, plačilo 
takoj, odkupujemo. Telefon 040 647-
223.� Š�261

SUHE in debele krave in telice kupim. 
Telefon 041 653-286.� Š�284

BIKCE simentalce, do 200 kg, kupim. 
Telefon 041 653-165.� Š�340

PODARIM

KRAŠKO škotsko ovčarko, staro 3 leta, 
sterilizirano, prijazno, podarimo. Ima 
rada otroke. Telefon 070 496-323.
� 183621

LEPE, trimesečne muce, so prijazne, na-
vajene otrok, podarimo. Telefon (03) 
5794-390.� 3133

KmETiJsKi 
PRiDElKi

PRODAM

KROMPIR za ozimnico, več sort, jabolčni 
kis, domače rdeče vino in mast z ocvir-
ki, prodam. Telefon 041 805-118, 041 
866-611.� 3072

MEŠANO belo vino ugodno prodam. Tele-
fon 041 264-972.� 3077

BELO vino, slivovko in mast z ocvirki pro-
dam. Telefon (03) 5794-217.� 3093

VINO, belo, mešano, iz sort kerner, renski 
rizling in sauvignon, prodam. Telefon 
031 787-880.� Š�333

KAKOVOSTNO belo vino in domače žganje 
iz sliv zelo ugodno prodam. Telefon 
041 513-508.� 3106
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Z A H VA L A

Ob izgubi drage mame, babice 
in sestre

MARIJE JUŠKOVIČ
rojene Majerič 
(1937 – 2011)

se ob izgubi drage mame zahvaljujemo sorodnikom, so-
sedom in prijateljem. Še posebej hvala hematološkemu 

oddelku bolnišnice Celje za vso skrb.

Žalujoči: sin z družino ter bratje in sestra
3094

FRANCA 
BEZOVŠKA

iz Arclina 
(10. 10. 1922 – 29. 7. 2011)

se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom in 
znancem, ki ste nam izrazili sožalje ter darovali cvetje, 
sveče in za sv. maše. Hvala farnemu župniku g. Pergerju 
in župniku g. Vrisku iz Črne za besede slovesa v cerkvi, 
opravljeno sv. mašo in pogrebni obred. Hvala ge. Ivici 
Kos za izrečene besede slovesa. Najlepša hvala vojni-
škemu cerkvenemu pevskemu zboru in vojniškemu 
moškemu pevskemu zboru za ganljivo zapete pesmi 

na njegovi zadnji poti.
Vsem skupaj in vsakemu posebej še enkrat iskrena hvala.

Žalujoči: žena Slava, sin Franci, hčerka Metka in 
sin Peter z družinami

3099

Je čas, ki da, 
je čas, ki vzame, 

pravijo, je čas, ki celi rane. 
In je čas, ki nikdar ne mine, 

ko zasanjaš se v spomine.

Z A H VA L A

Ob izgubi dragega moža, ata, sta-
rega ata in pradedka

Z A H VA L A

Ob boleči izgubi drage mame

IDE ZAJC
iz Globokega pri Rimskih Toplicah 

(29. 1. 1943 – 17. 7. 2011)

se iskreno zahvaljujemo vsem, ki ste jo v tako velikem 
številu pospremili na njeno zadnjo pot.

Žalujoči: hčerki Fanika in Ida z družinama

3100

Čeprav tvoj glas se več ne sliši, 
beseda tvoja v nas živi, 

povsod te čutimo, med nami si.

Z A H VA L A

V 78. letu nas je zapustil dragi 
mož, oče, dedi, pradedi in brat

STANISLAV BOŽNIK
iz Lemberga pri Novi Cerkvi 

(11. 10. 1933 – 3. 8. 2011)

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, prija-
teljem in znancem, ki ste se v trenutkih smrti zgrnili okoli 
nas, nam vsestransko pomagali, z nami delili bridko bole-
čino in izrekli mnoga sožalja. Hvala vsem, ki ste darovali 
za sv. maše, cvetje, sveče in ostale darove, se pridružili pri 
molitvi in na žalni seji ter ga še zadnjič pospremili na njegovi 
zadnji poti. Velika zahvala je namenjena g. Alojzu Vicma-
nu za obisk v bolnišnici, sv. mašo in pogrebni obred. Prav 
tako iskrena hvala Gasilskemu društvu Leberg za prevzem 
pogrebnega obreda in vsem gasilskim društvom, ki ste so-
delovali pri slovesu. Hvala g. Francu Medvedu za poslovilne 
besede slovesa, njegovi ženi ge. Marjani za organizacijo, 
pevcem moškega zbora iz Nove Cerkve za sodelovanje pri 
maši in odpete žalostinke na pokopališču. Zahvaljujemo 
se zdravstvenemu osebju bolnišnice Celje, kardiološkemu 
oddelku za lajšanje njegovih bolečin v težkih trenutkih, za 
vse odkrite besede in vso prijaznost z nami, Društvu upoko-
jencev Dobrna, kolektivu Remont, d. d., Krajevni skupnosti 
Nova Cerkev, ge. Mihaeli Hren in pogrebni službi Raj. Vsem 
in vsakemu posebej še enkrat prisrčna hvala, da ste ga v tako 

velikem številu pospremili na njegovi zadnji poti.

Žalujoči: žena Marija, hčerke Marta z Milanom, Jana in 
Stanka z družinama, sin Andrej z družino, vnuk Tomaž 

s Suzano, vnukinja Ditka z Mitjo ter ostalo sorodstvo
3116

Ko pošle so ti moči, 
zaprla trudne si oči, 

zdaj tiho, mirno spiš, 
a v naših srcih še naprej živiš.

Z A H VA L A

V 89. letu nas je zapustila draga 
mama, stara mama, prababica 

in teta

MARIJA POVH
iz Skaletove ulice 11 

(5. 12. 1921 – 28. 7. 2011)

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom in 
znancem, ki ste jo pospremili na zadnji poti, nam izrekli 
sožalje in darovali sveče. Hvala tudi dr. Manci Žerjav, 
gospodu župniku Slavku Pajku za opravljen obred in 

sveto mašo ter gospe Marini za poslovilne besede.
Še enkrat hvala vsem in vsakemu posebej.

Vsi njeni domači
3127

Ti ne veš, kako boli, 
ker tebe v našem domu več ni.

V  S P O M I N

Mineva eno leto, kar nas je za-
pustil

MARTIN PUŠNIK
iz Marijine vasi, Jurklošter 
(29. 9. 1931 – 12. 8. 2010)

Hvala vsem, ki z lepo mislijo postojite ob njegovem 
grobu in mu prižigate svečke.

Žalujoči: žena Karolina, hčerka Betka z družino, 
sinovi Ivan, Martin in Drago z družinami

Š 342

Celje
Poročila sta se: Martin 

STROJNIK iz Domžal in Li-
dija CVIKL iz Vojnika

Dobrna
Poročili so se: Andrej 

GOLEŽ iz Šmarja pri Jelšah 
in Magdalena BOŽNIK iz 
Dobrne, Robert PETEK iz 
Dobrne in Ida BOROVNIK iz 
Mislinje

Laško
Poročili so se: Jože HOL-

CER iz Lokavca in Janja KLE-
NOVŠEK iz Lokavca, Tomaž 
PEVNIK iz Dobriča in Majda 
JEŽOVNIK iz Dobriča, Tomaž 
JAMBREK iz Dolenje vasi in 
Andreja OMAN iz Gorice pri 
Šmartnem

Velenje
Poročili so se: Matic PEČ-

NIK iz Mozirja in Amandine 
Desiree Marie DAMPIERRE 
iz Nantes, Francija, Bojan 
MIKLAVŽINA iz Velenja in 
Iris KUMER iz Velenja

Celje
Umrli so: Rafael MALO-

VŠEK iz Pongraca, 73 let, 
Vincencij LESKOVŠEK iz 
Stopč, 86 let, Berta PESJAK 
iz Svetine, 69let, Janez FEL-
DIN iz Liboj, 79 let, Ana GO-
GIČ iz Dobriše vasi, 83 let, 
Olga UDUČ iz Šentjurja, 88 
let, Regina KLEMENČIČ iz 
Leskovca, 72 let, Alojz KAR-
NOVŠEK iz Šentruperta, 33 
let, Julij GORIČ iz Laškega, 

91 let, Ferdinand DRAGAR 
iz Laškega 75 let, Ivan BU-
KOVEC iz Laškega, 75 let, 
Marija KOZJAN iz Šentjurja, 
51 let

Laško
Umrl je: Ladislav POD-

PEČAN iz Rimskih Toplic, 
86 let

Šentjur pri Celju
Umrla je: Ivanka VREČKO 

SIKOLE iz Dobja pri Planini, 
83 let

Žalec
Umrli so: Ljubica RODIĆ 

iz Ljubljane, 82 let, Karmen 
ZAJC iz Zgornjih Grušovelj, 

53 let, Ivana SMRKOLJ iz 
Vranskega, 88 let

Velenje
Umrli so: Roza KOROŠEC 

iz Dolenje vasi, 88 let, Nada 
SALOBIR iz Velenja, 72 let, 
Frančišek BEZOVŠEK iz Ar-
clina, 89 let, Marija NOVAK 
iz Celja, 85 let, Katarina 
PLANŠAK iz Mežice, 92 let, 
Jožef ŠKAPIN iz Šempetra v 
Savinjski dolini, 89 let, Miran 
ŠILIH iz Velenja, 46 let, Stani-
slav ZUPANC iz Šentjurja, 83 
let, Maks KOVAČ iz Šoštanja, 
49 let, Miroslav SLATINŠEK 
iz Velenja, 59 let, Karol FOR-
TAG iz Velenja, 79 let, Jožef 
HORVAT iz Velenja, 81 let

ODKUP

zlata-srebra
GOTOVINA TAKOJ!!!

ZLATARNA ADAMAS
Trg celjskih knezov 4, 3000 Celje

03/5442-180
Mitja Udovč, s.p., Celje

OREHOVA jedrca, svinjsko mast, slivovo 
žganje ali mešano, možna dostava, 
prodamo. Telefon (03) 5773-302, 
070 864-120. 3121

KAKOVOSTNO vino, jabolčnik in žganje 
prodam. Telefon 041 561-695. 3135

osTalo

Prodam

BUKOVA drva, hlodovina, metrska ali krat-
ko nažagana, na paletah, z dostavo, 
ugodno prodam. Telefon 051 359-555; 
www.drva.info. p

REZANO ostrešje, deske, letve, »štafle«, 
prodam. Dostava brezplačna. Telefon 
031 649-201. 3080

SADNI mlin, stiskalnico, mesoreznico z 
motorjem in 200 l sod ugodno pro-
dam. Telefon 5731-077. 2081

DVA hranilnika (zalogovnika), vsak po 
800 l, z vgrajenim izmenjevalcem, 
prodam. Hranilnika sta brez izolacije. 
Telefon 041 243-089. 3066

CISTERNO, 2.000 l, za kurilno olje in 500 
l kurilnega olja, prodam. Telefon 041 
834-358. 3070

SUH smrekov les, 6 cm in več kmetijskih 
strojev, prodam. Telefon 031 767-927.
 3050

BUKOVA drva, suha, prodam. Telefon 031 
465-719. 3048

DRVA, bukev, gaber, suha, prodam. Tele-
fon 031 876-622. 3092

INVALIDSKI skuter, akumulatorski, prime-
ren za starejše, do 150 kg nosilnosti 
in do 20km dometa, nov, zelo ugodno 
prodam. Telefon 041 517-900. p

KIPER prikolico in škop za pokrivanje 
slamnatih streh prodam. Telefon 041 
728-301. Š 338

KOTEL za kuhanje žganja, 60 l, električne 
škarje za striženje ovac, rabljene samo 
enkrat, prodam. Telefon 041 886-700.
 3085

6-stezni laser Cobra za ugotavljanje ra-
darjev pred in za vozilom, ni moteč, 
prodam. Telefon 041 629-644. 3087

DVA hrastova soda, 1.400 l in en sod 
3.200 l, prodam. Telefon 040 523-
891. Š 336

SKOBELJNI stroj, poravnalka, širina 400 mm, 
oljni gorilec, rabljen 6 sezon, ugodno pro-
dam. Telefon 041 900-092. 3126

SUHA gabrova drva prodam. Telefon 041 
696-004. Š 343

ZaPosliTeV
UPOKOJENEC išče honorarno delo: viliča-

rist, vožnja kombija, delo v proizvodnji 
in druga dela. Relacija: Celje-Šentjur-
Šmarje-Rogaška Slatina. Telefon 079-
709-881. 3025 3026

ZmenKi

IŠČEM žensko, staro od 65 do 68 let, za 
pomoč v gospodinjstvu, v bližnji okolici 
Celja in Žalca. Nudim hrano, stanova-
nje in manjše plačilo. Sem vdovec s 
hišo. Telefon 5715-232. 3088

raZno
POSOJILA za zaposlene in upokojence! 

Izplačilo gotovine takoj. Posojilo lahko 
vračate s položnicami (tudi za osebe z 
nižjimi dohodki). Info-kredit, d. o. o., 
Mariborska cesta 86, 3000 Celje, telefon 
059 226-600, 051 886-600. n

INŠTRUKCIJE iz matematike, fizike, mehanike, 
statike ali statistike, za vse stopnje. Petka, 
Peter Košir s. p., telefon 031 616-970. n

GRADITELJI, pozor! Po ugodnih cenah iz-
delujem peči in bojlerje za centralno 
ogrevanje. Garancija za peči je 5 let. 
V avgustu nudimo popust na izdelke. 
Anton Aplenc, s. p., Prekorje 29 a, te-
lefon 541-5011, 041 531-976. 3101

PREMOG, zelo ugodno, z dostavo. Telefon 
041 279-187. Prevozništvo Vladimir Per-
nek, s. p., Sedlašek 91, Podlehnik. n

Ženitna posredovalnica

Z AU PA N J E
za vse generacije,

brezplačno za ženske do 48 let.

Tel.: 031/836-378
03/5726319

Leopold Orešnik, p.p. 40, Prebold
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IZBERITE NAJ KNJIGO PO PRIPOROČILU BUKVARNE NOVEGA TEDNIKA
Zaporedna
 št. Avtor Naslov Priporoča
 1. BRYSON BILL Kratka zgodovina skoraj vsega TATJANA CVIRN

 2. DOVČ JANEZ Sozvočja Slovenije BRANE STAMEJČIČ

 3. GAZVODA NEJC V petek so sporočili, da bo v nedeljo konec sveta IVANA STAMEJČIČ

 4. J.K. JEROME Trije možje se klatijo POLONA MASTNAK

 5. KOZINC ŽELJKO Lep dan kliče BRANKO JERANKO

 6. KRAJNC MATEJ Krst pri Savici BOJANA AVGUŠTINČIČ

 7. KUZMAN JOŽE Leto prej BRANE JERANKO

 8. LAURIE HUGH Poka puška BRANE STAMEJČIČ

 9. MARQUEZ GABRIEL J.G. Žalostne kurbe mojega življenja BISERKA POVŠE TAŠIĆ

 10. MAZZINI MIHA Drobtinice URŠKA SELIŠNIK

 11. OPEKA PEDRO Dnevnik spopada SAŠKA T.OCVIRK

 12. POLITKOVSKA ANA Zadnji zapiski SAŠKA T.OCVIRK

 13. SAVIANO ROBERTO Gomora TATJANA CVIRN

 14. TRIBUSON GORAN Če ne bo hujšega ŠPELA KURALT

 15. VEZOVIŠEK MARKO Kuba libre ANJA ŠROT

 16. VILFAN PETER Črni Peter brez dlake na jeziku DEAN ŠUSTER

 17. ZADRA ELMAR IN MICHAELA  Točka G SIMONA ŠOLNIČ

 18. ZERZNER JANKO Po koroških poteh BRANE JERANKO

 19.  Psi MATEJA JAZBEC

GLASOVALNI LISTIČ
Spoštovani bralci Novega tednika, vabimo vas, da glasujete za knjigo, ki vas je 
med priporočenimi najbolj navdušila.

Izbrane knjige vam sicer ne bomo podarili, vas bomo pa zagotovo prijazno nagradili.
Med vsemi prejetimi glasovalnimi lističi bomo namreč tri tudi izžrebali.

IZREŽITE GLASOVALNI LISTIČ IN NAM GA DO 30. SEPTEMBRA 2011
pošljite na naslov: NT&RC d.o.o., Prešernova 19, 3000 Celje

Glasujem za knjigo pod zaporedno številko:

IME IN PRIIMEK:

NASLOV:

GSM/TELEFON:

E-MAIL:

Obkrožite:
        a) sem naročnik Novega tednika
        b) občasno berem Novi tednik

DRUŠTVO REGIONALNA VARNA 
HIŠA
Telefon 492-63-56
KRIZNI CENTER ZA MLADE
Telefon 493-05-30
ŠENT - Slovensko združenje za 
duševno zdravje
(dnevni center in stanovanjske 
skupine)
Gregorčičeva 6 - pisarna,
3000 Celje, tel. št. 03/ 428 88 90
MATERINSKI DOM
Telefon 492-10-14
DRUŠTVO SOS TELEFON ZA ŽEN-
SKE IN OTROKE - ŽRTVE NASILJA
080-11-55, vsak delavnik od 12.00 
do 22.00, ob sobotah, nedeljah in 
praznikih pa od 18.00 do 22.00. Faks 
za gluhoneme 01-524-19-93, e-mail: 
društvo-sos@drustvo-sos.si
Inštitut VIR – socialna rehabilitaci-
ja, raziskovanje in razvoj
Vrunčeva 9, 3000 Celje
Telefon: 03 490 00 24, GSM: 031 
288 827, e-pošta: vir@institut-vir.si, 
Spletna stran: www.institut-vir.si
Pomoč mladostnikom in staršem pri 
spoprijemanju s problematiko drog 
in z vzgojnimi težavami
SLOVENSKO DRUŠTVO HOSPIC
OBMOČNI ODBOR CELJE
Dodajati življenje dnem in ne dneve 
življenju; Kocenova 4 - 8, Celje
tel.: 03/548 60 11 ali 
051/ 418 446

DRUŽINSKI INŠTITUT BLIŽINA,
telefon: 03/492-55-80
Skupine: za starše, za razvezane, 
za ženske, žrtve psihičnega ali 
fizičnega nasilja, za moške storilce 
nasilja ali žrtve psihičnega nasilja
CENTER ZA POMOČ NA DOMU
Telefon 03 427-95-26 ali 03 427-95-28
DRUŠTVO OZARA CELJE
Pomoč ljudem s težavami v 
duševnem zdravju, Kocenova ul. 4, 
3000 Celje
Pisarna za svetovanje in 
stanovanjska skupina: ponedeljek-
petek od 8.-16. ure;
telefon: 03 492 57 50 ali 492 57 51
Uradne ure: ponedeljek in sreda
od 9.-13. ure.
DRUŠTVO ZAKONSKI IN 
DRUŽINSKI INŠTITUT ETEOS
031 555 844, www.eteos.si, 
info@eteos.si, Gosposka ulica 2, 
Celje. Svetovanja in pomoč pri 
dojenju, prehrani in vzgoji najstni-
kov. Srečanja za starše z otroki 
do 6 leta starosti. 
AL-ANON – skupnost svojcev 
alkoholikov vam pomaga v primeru 
alkoholizma v družini. Pokličite tel.
01/251 30 00, 041/590 789,
spletna stran: ww.al-anon.si
KLIC UPANJA CELJE
za vse, ki imajo težave
Brezplačni telefon: 116-123

LAPIDARIJ POKRAJINSKEGA MUZEJA CELJE

PETEK, 12. 8.

19.00 Mestna plaža
Cocktail party

SOBOTA, 13. 8.

21.30 Atrij Celjskega mladinskega centra
Disko po domače, disko malo 
drugače
impro glasbeni večer

POnEdEljEK, 15. 8.

18.00 Mestna plaža
Otroške urice
risanje, barvanje, igranje, 
pravljice

Pokrajinski muzej Celje: Alma M. 
Karlin: Poti; Emona – mit in resničnost, 
gostujoča arheološka razstava Mestne-
ga muzeja Ljubljana; Svetišča ob reki, 
Knežji dvorec (ogled po dogovoru).

Friderikov stolp na Starem gradu: 
Vadim Fiškin – Spomni se/Remember, 
do 31. 10.

Muzej novejše zgodovine Celje: Tra-
dicionalne hrvaške otroške igrače, do 1. 
9.; Naša država je moja domovina: Celje 
1991-2011, do 25. 9.

Galerija sodobne umetnosti in Li-
kovni salon Celje: Kontinuiteta, razsta-
va 13. umetnikov, do 11. 9.

Galerija Plevnik – Kronkowska Ce-
lje: There is still love somewhere - likov-
na dela Elise Vladilo (Trst), do 1. 9.

Dom sv. Jožef Celje: Križev pot, 
akademska slikarka Jana Vizjak, do 
preklica

Galerija Mercator center Celje: raz-
stava Mravljica – Tihožitje 2011 – slike 
udeležencev IX. uličnega slikanja tiho-
žitja do 23. 8.

PETEK, 12. 8.

11.00 Muzej novejše zgodovine Celje
Metuljček pisanih kril
Hermanova otroška ustvarjalnica

19.00 Grad Podsreda
Kozjanci
odprtje razstave fotografij 
portretov Gorana Rovana

20.00 Zdraviliški dom Dobrna
Duo Kosovinc-Kovačič, koncert

21.00 Igrišča OŠ Dobrna
Noč pod kostanji
tradicionalna prireditev

21.00 Pri paviljonu Tempel, Rogaška 
Slatina
Mateja Starič trio
večer Fada in latinskoameriške 
glasbe

SOBOTA, 13. 8.

10.00 Šalek pri Velenju, trg
Starotrški dan
prikaz starih šeg in navad

10.30 Travnik pri Domu kulture Velenje
Snežinka in Rožica
poletje na travniku – lutkarije

15.00 Bazen Šentjur
Bazenjenje
zabava z bazenskimi igrami in 
glasbenimi gosti

18.00 Igrišča OŠ Dobrna

Noč pod kostanji
tradicionalna prireditev

21.00 Pri paviljonu Tempel, Rogaška Slatina
Brencl banda
večer svetovne ljudske glasbe

nEdEljA, 14. 8.

10.00 Velenjski grad
Igrajmo se srednji vek
nedeljska muzejska ustvarjalnica 
za otroke

14.00 Graška Gora
Graška Gora poje in igra
36. mednarodni festival

17.00 Igrišča OŠ Dobrna
Noč pod kostanji
tradicionalna prireditev

21.00 Pri paviljonu Tempel, Rogaška 
Slatina
Duo Caňa
večer flamenka

POnEdEljEK, 15. 8.

9.00 Župnija Olimje
Slovesnost Marijinega 
vnebovzetja
procesija in slovesna sv. maša

Spored od 12. 8. do 15. 8.
Kinematografi si pridržujejo pravico do 
spremembe programa.

Avtomobili 2 – animirana družinska pu-
stolovščina 3D, sinh.
15.30
Avtomobili 2 – animirana družinska pu-
stolovščina, sinh.
10.00 (sobota) 12.00 (nedelja), 12.30 
(sobota), 17.00
Pingvini gospoda Popperja - komedija
19.30, 21.40, 23.50, 23.50
Cukrček 2 – komedija
13.00, 15.50, 18.15
Harry Potter in svetinje smrti 2 – domi-
šljijska pustolovščina, 3D
16.00
Harry Potter in svetinje smrti 2 – domi-
šljijska pustolovščina
20.40, 23.30, 23.30
Prvi maščevalec – akcija, 3D
12.50, 18.30, 21.10, 23.45
Kako se znebiti šefa – romantična ko-
medija
11.50, 14.00, 16.10, 18.20, 20.30, 22.40
Super 8 – misteriozni triler
11.20, 13.50, 16.20, 18.40, 21.00, 23.20
Vzpon planeta opic – znanstveno fan-
tastična akcija
12.40, 16.40, 19.00, 21.20, 23.40
Zelena svetilka – znanstveno fantastična 
akcija 3D
11.00, 13.30, 19.05, 21.30, 23.59
Zamenjava – komedija
12.10, 15.40, 18.10, 20.50, 23.25

LEGENDA:
vsak dan
sobota, nedelja
petek, sobota

PETEK in NEDELJA
19.00 Na morje – drama
21.00 Dekle, ki se je igralo z ognjem 
– akcijska drama

SOBOTA
22.00 Življenje med vojno

Galerija železarskega muzeja Tehar-
je: razstava fotografij Špica fotografije; 
razstavljajo člani Fotokluba Zagreb, do 
10. 9.

Galerija Elektra Celje: Makro fotogra-
fija; razstava fotografij članov Fotografske 
sekcije Elektro Celje, do 20. 9.

Savinov likovni salon Žalec: Nova 
fotografija – perspektive; razstavlja 5 av-
torjev.

Knjižnica Laško: razstava ilustracij za 
otroke Jožice Bratec in Desiree Kolarec ter 
izdelkov predšolskih otrok, do 15. 8.

Anina galerija Rogaška Slatina: likov-
na razstava Minke Levstik Barve Afrike, 
do 14. 8.

Kulturni center Rogaška Slatina: sli-
karska razstava Silvije Verovnik Domovi-
na v mojem srcu, do 30. 8.

Grad Podsreda: Ars vitraria, steklene 
mojstrovine Miriam Kosec in Francija 
Černelča, do 30. 9.

Muzej Laško: Pivovar Simon Kukec; 
do 3. 9.

Muzej usnjarstva Šoštanj: razstava 
Usnjarstvo na Vrhniki avtorice Olge Pivk, 
do 30. 9.

Galerija Velenje: razstava Veter, slike 
in kipi avtorja Draga Moma, do 13. 8.

18.00 Harry Potter in Svetinje smrti 2. 
del – domišljijska pustolovščina
20.25 Transformerji 3 – komedija
20.00 Zajčja luknja – drama
SOBOTA
19.00 in 21.00 Harry Potter in Svetinje 
smrti 2. del – domišljijska pustolovščina
18.00 Transformerji 3 – komedija
NEDELJA
16.00 Harry Potter in Svetinje smrti 2. 
del – domišljijska pustolovščina
19.00 Transformerji 3 – komedija
20.00 Zajčja luknja – drama

���vOdniK���

PONEDELJEK
21.00 Greva – komedija

NOVI TEDNIK

RADIO CELJE

UREDNIŠTVO

AGENCIJA

Marketing:
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 DOGODKI  ZA RAZVEDRILO 

Ona: Zamujene priložnosti ni 
mogoče dohiteti takrat, ko je že 
mimo. Raje se podvizajte in iz-
koristite naslednjo, ki se bo kaj 
kmalu pokazala. In nikar si ne 
delajte nepotrebnih skrbi v zvezi s 
svojim nekdanjim partnerjem.

On: Ravnajte tako, kot čutite, 
in vse bo lepo in prav. Preveliki 
telesni napori bodo slabo vplivali 
na vaše zdravstveno stanje, zato 
si dobro odpočijte, privoščite si 
sprehod v naravo in si naberite 
svežih moči za nove podvige.

Ona: S prijatelji se boste od-
pravili na veselo ponočevanje, 
ki bo imelo vse drugačne po-
sledice, kot boste predvidevali. 
Drugič raje dvakrat premislite, 
preden se boste ponovno spustili 
v neodgovorna dejanja.

On: Izpolnila se vam bo 
neka davna goreča želja. Mo-
goče bo prav to tisto, kar vam 
bo spremenilo življenjske toko-
ve? Vsekakor pa se splača vsaj 
poskusiti, saj tako ali tako ne 
morete več izgubiti nič posebej 
pomembnega.

Ona: Prijeten neznanec vas bo 
več kot očitno osvajal, kar vam bo 
na nek način izredno všeč. Kaj 
kmalu pa se bo spogledovanje 
sprevrglo v precej konkretnejše 
zadeve, zato ni strahu, da bi ko-
nec tedna preživeli sami.

On: Na delovnem mestu boste 
presenečeni, saj boste prejeli po-
hvalo, ki je nikakor niste priča-
kovali, posebej pa ne od osebe, ki 
vam jo bo izrekla. Samo tako na-
prej in kaj kmalu se boste lahko 
pohvalili celo z večjimi uspehi.

Ona: Nikar se ne zanašajte na 
prijateljevo pomoč, ampak si po-
magajte kar sami. Vaše možno-
sti v ljubezni so več kot odlične, 
zato se nikar ne zapirajte vase, 
ampak se podajte tudi v tisto, 
kar ni povsem običajno.

On: Vaša zagledanost vase 
vam bo povzročila veliko skrbi, 
saj lahko s tem ranite tudi tiste, 
ki jih drugače ne bi hoteli. Stopi-
te malo na trdna tla in poglejte 
realnosti v oči. Tako boste imeli 
veliko več možnosti za uspeh.

Ona: Na čustvenem področju 
se vam obeta precejšnje presene-
čenje, ki pa vam bo konec koncev 
naredilo kar nekaj veselja. Kljub 
temu, da ste se še pred kratkim po-
čutili nekako odveč, boste tokrat 
povsem v središču dogajanja.

On: Prijeten sprehod vam 
bo popestril dolgočasni konec 
tedna, prav tako pa vam bo pri-
nesel nekaj, kar si že dolgo želi-
te. Imate možnost, da preživite 
čudovit konec tedna, zato nikar 
ne počnite neumnosti.

Ona: Poskusili se boste odlo-
čiti med dvema alternativama, 
vendar vam to v celoti ne bo 
uspelo. A vsekakor pričakujte 
korist! Imate priložnost za veliko 
ljubezensko avanturo in potrudi-
te se, da je ne boste zamudili.

On: Nikar se preveč ne zaleta-
vajte, temveč raje dobro premi-
slite, preden se spustite v tvegan 
posel, saj vam trenutne razme-
re niso naklonjene. Počakajte 
malo, prihajajo boljši časi. Do 
takrat pa si malce odpočijte.

Nagradna križanka

Nagradni razpis

Ona: Denar leži povsod, treba 
se je le skloniti in ga pobrati. Toda 
za pobiranje so potrebne ideje … 
genialne ideje. In nikar ne recite, 
da tega niste zmožni, saj bi bilo 
to le izmikanje. Poskusite in vide-
li boste, da lahko.

On: Ne obnašajte se preveč 
neprizadeto do osebe, ki vas 
ima rada, saj se lahko ta njen 
odnos kaj hitro spremeni. Vse je 
odvisno le od trenutne situacije, 
ki pa je zdaj kar preveč labilna. 
Počakajte raje malo …

Ona: Težko se boste uprli sku-
šnjavi, da se zapletete v prijetno 
avanturo s prijateljem, ki se vam 
že kar nekaj časa nagajivo na-
smiha. Edino, na kar ne smete 
pozabiti, je, da pazite na nepova-
bljene oči in ušesa v vaši okolici.

On: Je že tako, da tudi vi ni-
ste najbolj imuni na zasanjane 
poglede osebe, do katere že tako 
ali tako niste povsem ravnodu-
šni. Poskusili se ji boste približa-
ti, seveda pa je končen razplet 
odvisen predvsem od nje.

Ona: Dobili boste priznanje za 
opravljeno delo, vendar vam ne 
bo pomenilo veliko, ker mislite, 
da zaslužite več. To pa bo treba 
tudi dokazati in to predvsem z 
dejanji, ne samo z besedami.

On: Presenečeno boste ugotovi-
li, da se poslovne zadeve uresni-
čujejo veliko hitreje, kot ste priča-
kovali. Uporabite svoja poslovna 
poznanstva in čim prej pripeljite 
zadeve do srečnega konca.

Ona: Spet se je izkazalo, da 
niste izpolnili tistega, kar so 
vam zaupali. V prihodnje bodite 
mož beseda in vsaj enkrat dru-
gim za zgled. Le tako se boste 
uspeli otresti očitkov, ki bodo 
kar deževali.

On: Pred vami je velika odloči-
tev, zato se nikar ne prenaglite. 
Če boste pravilno reagirali, bo-
ste uresničili osvajalski pohod, 
ki ga že dolgo načrtujete. V na-
sprotnem primeru se boste kot 
že tolikokrat doslej obrisali pod 
nosom.

Ona: Bilo bi bolje, če bi glede 
pomembne odločitve še malce 
počakali. Prav nič vam ne bo 
pobegnilo, zato so vsakršne skr-
bi popolnoma odveč. Poskrbeli 
boste za nekoga, ki tega ne bo 
tako hitro pozabil …

On: Imate povsem dovolj iz-
kušenj, da boste trenuten spor 
s partnerko zgladili tako, da 
bosta na koncu zadovoljna 
oba. Konec koncev se bosta iz 
te situacije tudi precej naučila, 
kar vama bo prišlo v prihodnje 
še kako prav.

Ona: Dobili boste nepričako-
vane obiske, ki vas bodo spra-
vili v precej dobro voljo in vam 
popestrili sicer miren konec te-
dna. Iz pogovorov boste izvedeli 
marsikaj takšnega, kar vas bo 
odkrito presenetilo.

On: Vaše skrivnosti kdaj pa 
kdaj tudi kdo odkrije. Ne bodite 
kar naprej tako strašno dvolični, 
saj ljudje vedo, kakšni ste v re-
snici. Malce iskrenosti vam ne bo 
škodovalo, pa še kakšnega nove-
ga prijatelja si boste pridobili.

Ime in priimek:

Naslov:

1. nagrada: 1 darilni bon fitnes Top fit
2. nagrada: 2 vstopnici za Terme Rogaška Slatina
3.–5. nagrada: vstopnica za letno kopališče Celje
Pri žrebanju bomo upoštevali vse pravilne rešitve (geslo), 

ki jih bomo prejeli na dopisnicah na naslov: NT&RC, Prešer-
nova 19, 3000 Celje do četrtka, 18. avgusta 2011.

Rešitev nagradne križanke iz št. 61
Vodoravno: SAK, OLI, NAV, RADIUS, AJA, ORAN, PROPIL, 

KOREVT, ELEGIJA, TROPI, ODLIČNJAK, IG, ENAKOST, JA, 
VEK, JETRA, REDIS, ILAN, RAC, POVEST, SORIT, NIMANI, 
AR, TRA, LAT, EROTIKA, EKRAN, HRT, OKUN, ANTE, IKRA, 
OSE, IZET, LOK, ALTARE, NORA, IL, KNA, AŠ, DUBROVNIK, 
MAOR, ALEŠ, NEGA, OITA, ARIK, SEAL

Geslo: Hrvaška letovišča na Jadranu

1. nagrado, 2 vstopnici za koncert Tonija Cetinskega 
19. 8. 2011, prejme: Dejan KRAJNC, Ljubljanska cesta 27, 
Celje

2. nagrado, vstopnico za koncert Tonija Cetinskega 
19. 8. 2011, prejme: Rok TANŠEK, Studence 55F, Žalec

3.–5. nagrado, brisačo NT&RC, prejmejo: Branko DELČ-
NJAK, Trnovlje pri Socki 16, Nova Cerkev, Katja ČOKL, 
Grobelce 7, Sveti Štefan, Ana BEDEK, Podvin 35, Polzela
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Na Svetino nad Štorami so na nedelj-
ski, največji tamkajšnji romarski shod 
povabili priljubljenega primorskega du-
šnega pastirja, ki so si ga tudi Svetin-
čani zapomnili po njegovi preprostosti. 
Po nekdanjem vatikanskem nunciju dr. 
Edmundu Farhatu (Libanoncu, ki iz-
haja iz Katoliški cerkvi pridruženih ma-
ronitskih kristjanov), nekdanjem lju-

bljanskem nadškofu dr. Francu Rodetu 
(duhovniško pot je začel kot kaplan v 
Celju) ter še nekaterih drugih pomemb-
nih maševalcih je letos na Svetini vodil 
romarske slovesnosti koprski škof dr. 
Metod Pirih. Domači celjski škof dr. 
Stanko Lipovšek se v nedeljo dogodka 
zaradi obveznosti ni mogel udeležiti, je 
pa Svetinčanom uspelo privabiti škofa 

s Primorskega, iz krajev, kjer gospo-
dari bog Eol, kot pravijo v starogrški 
mitologiji bogu vetrov. Škofu iz krajev, 
vajenih hude burje, je tako na Svetini 
uspelo ubraniti hud Eolov napad (na 
fotografiji) in rdeče škofovsko pokrivalo 
je ostalo tam, kjer obstati mora.

BJ
Foto: TimE

Pri Mijoškovih je 
uspeh doma

Ivan Mijošek iz Rogaške Slatine (na fotografiji), vi-
nar, ki se vedno odlično izkaže na ocenjevanjih vina, 
je lahko letos posebej zadovoljen. Čez dober teden 
bo, po odprtem državnem ocenjevanju vina, kjer si 
je prislužil kar tri medalje, v Gornji Radgoni slovesno 
prejel priznanje šampion v okviru velikega sejma. Pod-
jetnik Mijošek ima v Rogaški Slatini več funkcij ter je 
med drugim občinski svetnik in predsednik društva 
vinogradnikov, ki je bil pred kratkim s svojimi člani 
na ekskurziji v Beogradu, kjer so obiskali tudi svojega 
nekdanjega soobčana, veleposlanika Francija Buta. S 
slatinskimi vinogradniki je bila tudi Mijoškova uspešna 
soproga, direktorica Kozmetike Afrodita Danica Zorin 
Mijošek. Prav ta slatiinska kozmetična znamka je v 
Srbiji med tremi najbolje prodajanimi.

BJ

Bal brez zelencev
Da Ljubencem Flosarski bal tako uspeva, se ne gre čuditi, saj tudi župan Franjo 

Naraločnik rad nadene »flosarsko« opravo. Pravzaprav je bil dolga leta gonilna sila 
ljubenske »flosarije«, tako da pozna večino čeri pri organizaciji odmevne turistične 
prireditve. Po drugi strani še »flosarski« zelenci niso več to, kar so bili nekoč. Letos 
so namreč ljubenski »flosarji« v svoje vrste sprejeli priseljenca Davida Pečnika, za 
katerega so za krst posebej iz Mozirja prinesli precejeno Savinjo, kot je bilo slišati 
med šaljivim programom. Pečnik v svoji ordinaciji Pečnik implantati že nekaj časa 
menda zelo uspešno skrbi za popolnejše nasmehe Zgornjesavinjčanov in tudi drugih, 
ki prihajajo v njegovo ordinacijo v Lokah.

 US

Zagožen ni manjkal
Na Ljubnem se »da odkriti« kar precej domačinov, ki bolj ali manj razburjajo slovensko 

javnost. Jožeta Zagožna, ki ga mnogi povezujejo z afero Patria, smo odkrili v trenutku, ko 
se je žena Marija odločila za nakup domačih dobrot, tako da se je Zagožen še bolj posvetil 
»flosarskim« navadam.

US

Tako kot večina špor-
tnikov in športnic so se 
tudi žalske rokometašice 
že začele pripravljati na 
novo sezono. Ker so vsi 
začetki naporni, so se 
dekleta prišla sprostit na 
preboldski bazen, kjer so 
v vodi veselo čofotala in 
izvajala razne vragolije. 
Pokazala so tudi, da so v 
vodi ravno tako suverena 
kot na parketu z žogo.

MK
Foto: GrupA

Eolov napad na škofovo pokrivalo

Žalčanke kot ribe v vodi
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